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Belt 8(El WALTER MAX ELLIOT SISULU, declares under cath

EXANINATION BY MR, FISCHER:

Mr. Sisulu you ars Accused No, 2, ysu'ze 52 yeors
of age, ymu were born at Ngcoba(?) in the Transkei, it is
there that you pmssad Std. 4; After that what did you dof
—After thet 1 left for the Rand gold mines =y lord., I will
e 52 in May.

ouw will be 52%=-=I will be 52 in May.

And ynua worked an the mines on the Rand, and I
think you elgp had & business of your own?-—=Tha% i3 correct,

"'J'

And later in life you educated yourself furt
is that correctT---That is correct.

You've alno bheen a profeosional pelibician employ
®y the African Fational Congress zs a Seeretary-Ceneral?--—-
That is corrsct.

You're mg{ri&d and have five children?----That is

correct,

youcn on this personsa’
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you not?——-I1 have.

You read rather slowly?-——That is guite correct:,

You've taken part in the work &f the African
National Cengrenma, »oth hefﬂre and after it's banning?-—
That is correct,

I want you to tell the Court just briefly, what
your political views are?——-My political viewe are inspired
By the deaire to achieve national emancipation fnr!the Africa
people from Buroreandomination and eppression, I have ex-
pressed thess views in meetings and in my residence.

Have you ever been a member of the Communist
Party?—--1 have never koen,

Have yeu travelled behind the Iron Curdain?——-I
have travelleé woth in the Weastern Countries as well as in
the Eastern countrieg.

vust te get it on record, how did you come to
Travel, at whese invitetion was it?——-In 1953 I was invited
by the World Fefderation of Democratic Youth, & non-peclitical
organisation teo attend thé featival in Rumania.

And is that how you came to travel?——=That is how
I came to travel,

Now Mr. Sisulu, because so much has been szaid
about this.in the State Case, I want you to try and make
it clear, again as hriefly as possible, where you stand in
relation te what ene might call the two main political
trendn nf this century, The Socialist trend, the Communist
trend -Aan the ene hand and the Western or Capitalist trend
vnn the ether?-—-I1 would rather have the best of both, I
myself am influenced »y oeizalism in my eutleok.

e Ia that unusual in this Continent of Africa?——
. ﬁ &Fﬂn}; that that is the attitude adopted by most paople

bl & A

in Africa, and other people in the colenial countries,
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 But what do ysu regard as the fundemental neces-
sity, at the moment, from ytur point of view?—--Just put that
again?

I say what Ao you regard as the fundamental nsces-—
sity, the first aim, from ynrur pnint of view? That is to say
from your point of view politically?---The achievement of
politiecal righis.

ind how, therefore, do you approach the African
National Congress and how do you regard that it ahﬁulh be .
composed? Of what sorts of people?—--Well, the Africen Natio-
nal Céngre=d welcomes all clasoen, a5 leng as they are Afri-
eans and as leng a; they strive for the freedom Af the
African peanle.

Have you any objection to the introduction, into
AN.C. policy ﬂf idenlagiea either for or against Secialism?
——I'm nppoaed te the introduction of idenlegies in the A.N.C.
because I considér that it's prepsent policy offers all clas-
sea in Uniting all Africa, It is the most correct thing fto
do at the predent stage.

Now have you associazted with Accused No, 1 for a
long time?-——TFor many years,

You've listened to the latter part of his state-
ment avout the hardships from which your people suffer?——-

"I have listened to him and I agree with what he has s2id,

Would it be correet tn suggent that thome hard-
shipa were imaginary, unreal?---Those are real hardships which
African people suffer in this Country.

“And have you suffered from it7?---I have suffered.
I have had personal experience.
0f what?---0f variocus disakilitiea like for
pass lawa, Like the question ef being underpaid,

ion of persecution, All points which have peen raised




by Accused No, 1. I am aware of those and I have had personal
experience,

Have you been panned under..,,7---I1 havelheen
banned under the suppressien of ®omunism Aet, I have ween
‘eonfined, I have been ordered to renaign from rnlitical orga-
nisationa whieh I »elonged to. I have heeﬁ house arrested.

You've been detained?--~I've heen detained.

You've been separated from your family?-—+Ifve
been separated from my family,

Mr. Sisulu I want you first of all, to tell the
Court why you joined the African National Congress and when
that was, what your attitude at that stage wasf--=In 19#0 I
Joined the African National Congress, because the African
National Congress was an organisation whieh pledged itself
to fight for the liberation of the African people. Az I've
already meﬁtiﬂned, I had myself been rersecuted, arrested un-
der’ pass laws and other numerous diseriminatory laws,

You say you joined the African Natisnal Cengress
in 19407——That is correct.

Were you ever a member of the African National
Congress Youth League?—=--I was one of the foundation memeers
of the African National Congress Youth League. The African
National Youth League was an auxilliary bedy of the Afriecan
National Cengress, more natienalistiec and in faect, mere ef a

group in the A.N.C.

Yea, did you take part in the action which that
group took during the 1540's?---Yes, I did,.

Would you just explain ¥riefly what sert of
action they took?——-In 1940....

T —— No, I say in the 1940's.---Well, T took part in

theLEEiivitiea of the African National Cengreas from 1940, and

attejded it's conferences, meetings, and in 1049 it adepted



a programme of action which became the basia eof it's

activities, in later years,

Now again there-has been a great deal of evidence

-Aabout asscciation with Commuriista. * What waa your ‘attitude,

at that time with regard te Communists in the African Natio-
nal Congresas?--<-Well, as I've already mentioned that the
African National Congrese Youth League was a very Nationalis-
tie Organisation. It was hostile te Communists, I #yself
I voted in one of the National Conferences =& motion for the
expulsion of the Communista. I felt that to deal the leyslty
of Communists iwn the A.N.C. would neot do for the memhers of
the A.N.C, and also being members nf the Communist party,
but this was strenuously uppose® by the AN.C. veterans at
that econference, the conservatives, and in the Resolutions
Committee in which I was, one of the members, it was in fact
the foundation member, who is today the leading member of the
Liberal Party. They are the people who mpposed this on the
grounds that the African National Congress was not a pelitical
party. It was the mouthpiece of the African people and as
such, all Africans were entitled to be memi:ara.

Now I want to proceed straight awey to April 1960,
Where were you when the African National Congress was de-
clared unlawful?——In April 1960 I was in gaol under the
State of Emergency, I was also during that pericd, facing a
charge of high treason,

You were eone of the 1567---I1 was one of the 156,

Whe were arrested in December 19567—--That's
correct.

And ef ceurse you had been convicted after the

::1_J74¥* Now when ycu emerged from imprisonment in 1960,

1at was| your attitude towards the banning of the Congress?-—
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We could not zccept the ban on the African Hgtiﬂnal Congress,
hecause the African National Congress was the mouthpiece of
the African peocple. Itlwas the only hope which the African
pesple had, which could liberate them from oppression.

Well now before I proceed to ask yesu about eventna
after that, I want you to give your lordship some idea so
that this evidence is on record of the pelicy which had heen
followed up to that stage? TYou told us that you came:!to
regard the African National Congress as the-mnuthpiecg of the
African people to which all could belong?-—-5ince it's incep-
tion, the African National Congress adoptei a democratic
policy. That is it advocated that there was room in South
Africa for &ll racial groups which existed., It advocated
that it should participate in the Government Councils of this
country. This policy was clearly stated in a document drawn
up during the war years in 1943. The document called "African
Claims", The drawing up of this document was inspired bty the

Atlantic Charter which was proclaimed then, which inspired

many nations of the world that all peoples irrespective of

- their colcur, will have a future and a state in their respec-

tive countries. The list of the names of those who drew urp
this A~cument and the list of the names of the people who
have served in the Executive ¢f the A.N.C. indicates and shows
clearly the character and nature of the African National
Congress.

I think we'll deal with that tomorrow briefly,
as the document has only just come to hand. In the meanwhile,
I want you to tell the Court by what methods did the Africen
National Congress seek to achieve it's objects?---It adopter

purely constiftutiona) mnsthods from the time it was founded
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metheds, land adopte? man constitutional mefhods, because of

22




T MY ;
—'_.Ir-- FRE s o T e e B

the fact that successive governments refused to hear the just
plea of the African people.

And what then occurred in 15497-—-In 1949 a2 pro-
gramme of action was adopted, which described the methods
which the African National Congress would new use, It arandone
the question of mere deputations and decided to break the
laws of the country, the defiance campaign, was brought about
as the result of this programme of action. It adopted =&

!
programme where it would use certain disobedience, strikesy

boycots.

Yes, it was actually adopted at the end of 1949,
and I think then was commenced on the 26th...the defiance
campaiga commenced on the 26th of June 1952%7---That's
correct.

Now I want you to say a word about the sttitude
of the African National Congress during all this periocd you v
been talking about, towards violence?—--From 1012(%) to
1961, the African National Congress pursusd a policy of nen-
violence., This applied even during the period I have des-
cribed as the period which was to break the laws. They still
followed a policy of non-violence.

And by that you mean that there was a negative
attitude towards violence, or was there a positive preaching
of nan-violence?---There was & positive preaching of nnn-
violence,

Then I want you to say a2 word Mr. Sisulu, about
the adeption of the Freeﬁﬁm Charter and why the African Na-
tional Congress supported that, or adopted it as part of it's=
programme?——-The Freedom Charter was adopted in 1955 at the

Congress of the People. The Congress of the People was ini-
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perts of South Africa, and more than 3,000 delegates of
Africans and cther racial groups attended that conference which
adopted the Freelom Charter.

Hiyw it has been said that the Freedom Charter is
wn a cense = srcialist document, hecause there #ire . passages
which deal with moncpoly industry and with the land, How do
you view those provisions%-—=The Freedom Charter is far from
“eing a scelalist document, It is a document which does vi-
ziaiice » zocialisation of mine and other manapmly.inéustries.
Zhe reesen for this is that the mere attainment of political
rights with vt adjusting the economic position of the country,
will st211 Zeave the Africans in a poor state where they are
fGgst and have ncit, it is necessary to make such adjustments
a3 vrzualiged by the Freedom Charter,

Now let's go to the year 1960, after the emergency.
Ir2idenially I'm just romindeil Mr. Sisulu, the Freedom Charter
"srmed one of the hases of the charges in the treason trial.
vid. Thz -dvccate of the State was that the Fréédﬂm
Charcer wais the Comeunistie document, or sought to bring
atout estanliishzant of a Communist Government to this Country,
but the finiing of the Court was that there was no evidence
wnat Thoe Africar Waiiional Congress adopted the ideas of the
vimmnists,

fag; now we had reached the stage where after the
SMESgency you wele nnt prepared to accept the banning of the
Atriczn National Cengress?---That is correct,

Wizt was then proposed towards the end of 1560,
hat waez the proposed action to be taken?——-I must mention

Laat ay 1960 there were already groups which were pledged

-+

v2ovae _env ferms of siruggle. Within the Africen Natienal
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was the only sutset. The leadership of the African National
Congress felt that there was still an epportunity to bring
about political demonstrations, to bring about a peaceful
settlement. TG THIS end the leaders of the African people
décided for m€ to call for the National Cenvention.

Yes,-nnw I want you to explain what the congress
had in mind by the ealling of a National Convention?-—The
African National Cecngress thought that in wview of the f&ct
that the Government was bringing about a change in the form of
Government, it was the most opportune moment to bring about
a Convention whereby we could settle our problems peacefully
on a round table conference, whereby the grievances of the
people of South Africa can be discussed reasonably,

And in the belief that as reasonable zdults, those
problems could be settled?---That is correct.

To whom was the appeal made for the calling of the
Convention?---The appeal was made to the Government., A letter
was written to the Prime Minister, not only the African people
made this call, The call was first iritiated by the African
people at a conference called at Pietermaritzburg, but there-
gfter there was a call-up throughout South Africa, Coleureds
came forward, Indians came forward. The most distinguished
and respected Europeans of this land from Afrikeners and
English also perported a call for the National Convention.

Now that call was made, if I remember correctly,
about March of 1961%7--~The ccnference was held in March léﬁl,
and the call was made then,

The call was then made. What was the reply to
that?-—-The Government ignrred the call, whereupon the African
people decided to call for a general strike in proteat against
thia,

Mr. Sisulu, ycu have told the Court that up until
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this stage the African National Congreas had positively
preached a policy of nen-vioclence?=-=That's correct.
Was that an easy course to follow?-—-The preaching

of non-violence was by no means an easy matter. The masses

of the oppressed people have always doubted the wisdom of =

policy of non-violence, .They'va always felt that it would
never achieve anything, but the African National Congreas
could argue that, that political demonstrations, political
strikes and boycots could bring about a change. They could
force the ru}ers to negotiate, they could divide the whites of
this Country, but when the Government decided to ban organisa-
tions, to ban leaders, tu make it illegal even to conduct
actlions such as economic boycots, and meetings, then our
argument could no lenger hold.,

Well now, were there any particular events in 1960
which affected the views of the leadership of the African
National Congress?---Yes, the Sharpeville, After Sharpeville
and Pondoland massacres, the African National Congress itself
realised that the policy of non-violence could no lenger be
completely relied upon. At least not the African National
Congress, some of the leaders in the African National Congress,

Yes, and were there events taking place outside
South Africa, in the Centinent of Africa which were also having
an influ;nce?&——Yes, the Africans in South Africa are among
the most informed about the events particularly in their own
country. They were aware that in Africa, one country after
ancther they were getting freedom and that the African Natic-
nal Congress, although it was one of the oldest organisations,
was not coming anywhere near their cherished ideals. It dis

Holsumrrise some of us that the people should now become
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23 happpning in their own land.
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Now Mr. Sisuiu,,T don't know whether it was just
at this time, what wasz your view of what would happen if the
Government policy remained as it had been?---I was myself

-convinced that civil war would eventually heoome ineviﬁahle
unless the Government changed its policy. I felt thatlunlEHs
this was done, vioclence which had already broken out, would
break out in the future. I felt that in the interest nf nmy
own people it would be better that we should bring sbout a
strte of affairs whereby such vielence would be cﬂntrﬂaleﬁ;

Well now, I want to ask you just for the aske of
the record, what occurred when ne heed was given to the call
for a National Convention? What decision was talen then?———
After the May strike.

When was the May strike decided on?---The May strike
was decided in 1961,

Was that strike decided upon at the 'Maritzburg
conference in March?---Yes, that's correct.

S0 just what was that decision?—--The deeciszion
was that the Government should call = National Convention, that
if it failed to do so by the 3lst of May, then the psople will
resort to a politiecal demonstration,

And what heppened in regard to thet politiecsl
strike?---The strike took place, but the Government mobilised
the army, pelice and the Government breught about new measuren
to suppress the strike,

In raéard to that strike Mr. Sisulu, was that
what the A.N.C. has always called a Stay-at-Home?-—--Yes, it
Was a stay-at-home. In faet, one of the eriticisms was that
too much emphasis waas laid en_ﬁpn»viﬂlence, because the
leaders af the strike saw tnf%that they made =appeals in mee-—

,,“_“EEEEE and in their leaflets, that it must be absolately = non-

ent strike.




And just brierly, is there seme particular mea-—
ning in that regard to he attached to the phrase "“"gtay at
home"?-—7Yes, there is a difference between "stay et home"
end strike, By "stay at home" we intend to see to it that
the people live in their houses in order to avoid coming
into clash with the FPolice.

In other words, they don't gather in numbers any-
where ?---They don't gather in numbers anywhere.

With the object of trying to aveid clashes?———
That's correct.

Now Mr. Sisulu, I want you to say just briefly
what your personal attitude is towards loss of life and de-
struction of property?---I hate destruction of property, and
I hate more the loss of life, but I am a realist, I realised
that the African people like all oppressed pecple have got a
moral right to revolt against oppression,

And therefore, to what conclusion did ysu come
after the May Strike?---Well I came to the conclusion that in
order te see to it that violence was controlled, it was the
duty of the leadership to discuss and find ways and means
whereby it could be directed rather than leave it to take
it's own course.

And was such a decision taken?---The National
Executive of the African Hafiﬂnal Congress met in June after
serious consideration of the problems and of the situation,
1t came to the conclusion that it could not by itself, under-
take the task of violence struggle, but agre=d to allow it's
memters to participate in forms of viclence such as sabotage.

In cther words, as far as the A.N.C., itself was
eancerned, would it undertéke any sartlﬂf violent action
itself?---ﬁﬁ, it was definitely decided thau it would not

: . ()
jﬁ‘uﬂﬂﬁlﬂ “’”‘ﬁnﬂé?take any form of vioclent struggle, it would continue with
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prlitical forms of struggle as was the case before.

Yes?—--In spite of the difficulties which were
brought abnut.hy the Main Legislatiun,

Now briefly Accused No., 1 has told the Court what
the actual relationship was, but I would like you just to sum
it up. You sa&-the African National Congress itself would not
undertake violence, but would not disapprove of violence?——-
That's correct. In other words, it would not discipline the
members of the A.N,C. who partieipated in wviolence. The
reason for this is that the African WNational Congress iu a
broad national organisation for the African people, =2nd I've
already stated that it's police for fifty years has been non-
violence, and many members of the African National Congreas
joined the A.N,C, precisely on this date. It would have beer
improper for the African National Congress to decide that it
should decide to carry out violent forms of struggle.

Now in what sense then was sa%h%age to he control-
led or guided?---Those members of the African National Congroas
who felt that the time ha” come for violent forms of struggle,
such as sabotage, were themselves to see to it that they
exercised responsible leadership. They in fact, offered that
they would see to it that they exercised a responsible leader--
ship.

Aind in that sense then, could there have heen =
major change without consultation?---Just put that again?

A change in the policy of whoever...?—--0h you
MEAe o

ORganisation it was that was carrying out sabo-
tage?—--Ke, only it merely allowed them to carry on a type
of vivlent struggle such as sabotage. If there was going to
be any change from thét,.it would absolutely he necessary

| SRIFFIER VAN DIE HOOGGIREGSHOE
: T e African National Congress be consulted and gave it -
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consent.

Now again just to have it on record Mr., Sisulu,
you talked about the vicience which had already occurred prior
to this, What do yuﬁ gay about the years 1957, '58, '59, ‘50?.
——-There was violence in various parts of the eountry. In
1957, and 1558 and 1959.

Just briefly where?-—--In Zeerust, in Sekukuniland,
in Cato Manor, Durban. In Sharpeville, in Pondoland,

And broadly speaking, what in your opinion was the
«+owWhat were the causes of these outbreaks of violence?---Well
they were caused by the cppressive laws of this esuntry, such
as pass lawa, the opposition to bantu authorities,

YWell then, do you know when the organisation Umkonteo
We Ziswe was formed?---Yes, I know. Umkonto We Ziswe was
formed in November/December of 1961.

You were aware of that?—--I1 was aware of that.

And Accused No, 1 has told us how it came to be
formed?---Yes, I was told as a politieal leader aboud the
formation of Umkonto We Ziswe,

And were you kept in touch with the oceourrences on
that stand?——-I was in touch with the leaders of Umkonte We
Ziswe, I was aware for instance, of the actions on the 15th
of December although I did not myself, participate in the
éiacussian which lead to that, but I was told about that,

Wellgrnur function was a function to be prepared in
the African National Cingress itself?---It was the feeling of
the African National Congress that they could not afford hoth
Accused No. 1 and myself in the Umkonto. One of us had to be
in the political field. '

Now Mr. Sisulu, [ want to ask you abhout the early

GRIFFER YA ™G oo part -of 1362 - the P.4.F.M.E.S.C.A. conference was to be held
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at-Acdis Ababa I think in February, somewhere there, the date's
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not of such importance, Did the National Executive of the
AN.C. take any decision with regard fa Accused No. 1%7~——
I think in December or Jamuary, I can't ®e too sure, the
National Executivé of the A.N.C. instructed Mr. Mandela to
leave thé country to attend the conference-in LCthiopia, and
alze after the conference fn tour Africa with the view of
geliciting aupport for eur cause, and also to get facilities
for higher eduecation for our youth.
Was that of any particular importance, and if so,
would you just explain why?=-=The....
| Wegll, both things?---Yes, the guestion of educa-
tion in thia country, there has been a change in the type of
education and our youth is thirsty for educition, and it
became necessary to see that we helped them in this partieular
field, and in so far asz our csuse is concernsd, we are engaged
in a struggle of life and death. We would like to see that
we get the support of mur African brothers in the Continent
of Afric=.
Do you know whether Accused No, 1 was asked by
Umkento We Ziswe to do anything on this trip?—--After the
meeting of the National Executive, Mr. Mandela informed the
Secretariat of the A.N.C., that he was asked By the National
High Command to explore the passibilities of military trai-
ning in Africa. |
And did the A.N,C. do anything to forbid this?---
Viell, at the time he left the matter was not discussed by
the A.N,C. Only later when he had written to say that the
people in Africa were very interested awmout giving a support
to the military training, or making available facilities for
mil{tary training, and that he had discusseAd the matter with
our external mission. There was the unanimous view that the

African National Congress Executive should not hinder this
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and should in spirit give permission for it.

For it to take place?—b-Fﬁr it to take place.

Now I want to know whether there.waa anything
particular, any event in particular which lead the A.N.C. %o
take this decision? Did the results eof the 16th of December
play aﬂ} part in it for instance? I'm sorry I'm using abbre-
viat;ﬂns my lord, National 'Executive Committee of the A.N.C.
or the Secretariat, I don't know which body dealt with it%——-
I'm not guite clear of the question you're putting.

I'm saying that the decision was taken to permit
military training. That decision was. taken by the A.N.C. when
they had heard from Mr. Mandda that facilities would be avail-
able?---0h yes, I had noet yet come to that. When we received
the communicaetion from Mr. Mandela, the National Executive
met and considered this request. It then decided that he
should be given permission to go ahead,

Yeg?=-~The reason as was explained to ua by Mr.
Mandela, offered scoring possibilities of military training.
It was beecause Umkonto We Ziawe considered that it might, at
gome stage, be compelled to consider the guestion of guerills
warfare. Just hefore the Umkonto We Ziswe came into kreing, it
was during that periocd., there was the general. theoretical
discussion in the Liberation movement about the guestion of
guerilla warfare, wut when Umkonto We Ziswe then came into
being, this fell into the Ppackground.

You mean because it ceme into being, you put sabo-
tege inta ﬁperatiﬂnﬁnn—The people began to have the hope that
we are after all not relying merely on non-violent forms of
strugglen, but something might come nut of the sabotage form
of struggle,

In ether words, you draw a distinction between

sabovage and guerilla warfare?---I do, there is a distinectien.
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How what I'. asking you is this - that in 1962
then, after you had heard about these-fa¢ilitiea, you then
decided to permit military training?---The Afriean National
Congress Executive decided to accept the request of Mr. Mandela
and the external mission to permit the military training, but
this appiied only to outside South Africa, except for the
fact that the communication was to be conducted by the Secre-
tariat between the affairs of the High Command and the external
mission abroad.

I'1]1 come to that in a2 moment., What I'm asking
you in the first instance, is what moved the National Executive
to decide to permit Umkonte to give it's members military
training?---Firat the National Executive considered that it
might be compelled at some stage to resort to guerilla warfare,
if all other forms failed, and secondly it considered that in
any event it has always been the decider of the Afrisan people,
to pe trained in military science too. When then there was
such an opportunity, the National Executive felt that for
these reasons it was proper to give it's consent.

You say that prior to this, there had been some
theoretical discussion i; 19617?~~-That's correct.

Had it been contemplated seriocusly at all in 1961,
that people should be trained?---Well, as I say it was a
general discussion, not really on Committees. It wes a
Teeling of the people, that at some stage, they may have to
resort to military forms Gf struggle, That is the view of
those who were discussing this issue,

Now when it came to the practical, and now I'm
returning ta.the point you made a moment ago, when it came to

the practical question of Umkonto éelecting people to send

}n“‘rﬁh
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them for training, how was it proposed that these people shoulu

be handled outzide South Afriea? By whom?—---Outside South
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Africa, this work was to be done by our external mission,
That is the reprementative of the African National Congress
themselves, would handle that.

ind at that stage, where did the Africgn Hafia—
nal Congress have external mission offices?---There were
offices in Tanganyika, in Ghana, in Morocco apd in Zgypt.

So to that extent then, the African Hational
Congress departed from it's original decision that it should
take no part in violent forms of struggle?——-To that extent
it had departed from the original decision.

I think actually lir. Mandela had.indicateﬁ that
that would be the only way of handling the problem in his
communications from Africa%?---Yes, that's correct.

Now that decision then I think was communicated
to Nr. Mandela9---1It was communicated to Nr. llandela, and the
High Command was also infTormed that this has been accepted
by the A.N.C,

I just want you to gexplain a little more fully
something you said a short while ago, and that is from whers
was the correspondence, or hy whﬁm was the correspondence
conducted in regard to recruiting and training between the
missions outside and the body inside conceived?--~The only
hﬂﬁy which could do that was the National Secratariat of the

African National Congress,

That was the only body which could give instructions

ves?===Give instructions to the external mission,.
or get information from the external mission?-—--
That's right.
When did the first recruits go, do you know Nr,
E;au}u?—uFI think the first recruits left the country in June
1952,
' 1962%——— 162 I'm sorry.
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BY THE COURT TO WITNESS: Was this in July?---June my lord.

EXAMINATION BY iR. FISCHER (CONTINUED):
| Mr. Sisulu I want to ask you whether you made

ﬁécisiﬂns to permit sabotage,to permit recruiting or military
training, were decisions which were easily come to, and what
yﬁur attitude was?——-No, they were not verﬁ easy decisions to
come to. I should explain that the permitting Mr. Mandela to
carry on the work abroad was provisional., A full discussion
was to follow after his arrival, as to the attitude Eﬂ.the~
National Executive to this, because of the provisional decision
that he should go on. -

Yes, but that the matter should be fully discussed?
-——The matiter should be fully discussed when he comes back.

FMow just tefore I go on Mr. Sisulu, I want to ask
you you whether the A.N.C. as such inside South Afriea took
any part in sabotage or in recruiiing for military training?
—-No, not at all., It did -$eke not take part in sabotage,
nor did it take part in the recruiting for military training.
The recruting for military training was done by the units of
Umkonte.
BY THE COURT TO WITNZSS: You say the training of thesze re-

cruits was arranged by your head office?—---That's correct my
lord, in 33 far as it affects our machinery outside South
Africa, it was to be done by the members of the National
Congreas.
Yes, but still you had to communicate with the
outside offices to make the arrangements?—--—--That is correct.
Hot the details ﬁut in broad outline?—--Yes,
that's quite correct. The National Secretariat had to
communicate with out external mission.
SR Yes?—--But the recruiting itself waas an affair of

LLHIER YR BT NS A
T TG o+ BB Uits of Umkonto,
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EXAMINATION BY IR. FISCHER (CONTINUZD):

Now I'1l turn now to Mr. Handela'a return to
South Africa in-June of 1962.---Yes.

Did he make a report then?---Yes, Hr. Mandelsa
ﬁade a2 full report about his trip, and asmong other things
which received fullest consideration was this question of
military training. BEven at that stage, although there was
8 provisional decision, there were still people who had
doubted the wisdom of it and expressed such views that it
was a premature decision to agree that we should embark upon
military training, but after a full consideration the Executie
endorsed the line it had taken earlier.

fhat military training should be proceeded with?
=—=That military training should be prqceedeﬂ with.

10(E). 1'd like you to explain a bit more fully Er.
Sisulu, precisely what the attitude was with regard to the
continuing of milifary training? You say some thought it
was premature?—---Yes.

Incidentally, there is an Exhibit R,14 which

Accused No. 1 referred to?---Yes, that's correct, that refers
to such discussions after he had come back.

ind there is a neme on that who refers to someone
who said that military training was premature?---That's cor-
rect,

"hat is that name?---Kumela(?).

and who is that?—---That'sz myselr,

I don't want to exonerate you because you took
part in the decision, but that is in fact, what you put
forward in that meeting?---That's correct.

Now was this a decision Mr. Sisulu, to go in for
guerilla warfare?---No, there was no such a decision., The

| Gt FIER VAR DIE HOSOGERELAHDF VAN S A | ‘
TRV S Frare s g roan National Congress made it perfectly clear, that ail
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that it has decided upon was the ...was that the military
training can be undertaken, but no atﬁer decision should be
taken without fullest ennsulfatipn. It -was by no means a
lesson to go z2head with guerilla warfare.

I think the next topie is the question of yowur
hauﬂé arreat, and how that affected you? When were you placed
under house arrest?---I was placed under house arrest in Octo
ber 1962. |

ind efter that...incidentally, what did your house
arrest mean? That you couldn't leave the house?---No, at
this stage, it was a twelve hour house arrest. I could leave
my house after 7 and be home by 6 6'clock. I cculd not leave
my house on Sundays, I had to be home onIEaturday at 2 u'elock

and leave en Monday after 7.

AT THIS STAGE THE CQURT ADHOURNS UNTIL

215T APRIL, 1964.

-
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ON_RESUMING ON THE 21ST APRIL, 1964.
WALTER MAX ELLIOT SISULU, still under oath

EXAMINATION BY MR. FISCHER (CONTINUED):

Mr. Sisulu, you will remember you referred yes-

-terday to the document called "African's Claims" which was

framed after the itlantic Charter had been published, snd it
was framed by a Committee appointed, I think it was in 19437
———That's torrect.

At a conference of the A.N.C. and this was pub-
lished in 1945%9—-That's correct. |

I don't want to weary the Court with the programme
which speaks for itself, but in many respects it's just the
forerunner of the Freedom Charter?---Thet's correct.

That is the bid of violence?--~That's correct.

There is even a claim for re-distribution of land?
--~that's correct.

_ But what you wanted to =fer to I think, in this
conneetion, was the composition of the committee which drafted
this?—--That's correct.

What do you say about that?---Well, I say that
was the claim of the african leadership. It consisted of
leading intellectuals, leading business men, ecoanservatives
and Communists, all united by their desire to schieve freedom
for themselves and for all the people who have made South
Africa their home,

To achieve freedom along the lines which you have
discussed?=--That's correct.

Now just to mention some of the names, the names
appéar at the back of this volume which I shall put in asz an

exhibit, and some of them are described, their capacitiea?

GRIFFIFR YAK Mif wenneos =
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féﬁyﬂﬁﬁ{a correct,

Lre they correctly described here?--—That's
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correct.

That some df them are not described. I'1ll just
mention two or three of them. MNMr. Baloyl was a business man
on a very big scale?-—-He was & leading business man who
-awngd a Tleet of busges.

Then the Hevercnd James Tgalata, who is a Canen
in the Agnl%can Church?---ind a leader of the inter-denomina-
tional Ministers' Federation,

ir, Godlar was a member of the Native Representa-
tive Council, and also President of the Voeation Advisory
Board?---South African Vocation iAdvisory Board.

Just to skip a few, MNr, Moses EKatani was Secre-—
tary of the Communist Party?---That is correct.

ind then one had people like the Trade Unionist
Mr. Makabeni, and Chairman of varinus_T&aehers' Associations?
—=That's correct.

20 it was & completely mixed committee?=——-That's
correct.

CXHIBIT 'DK' handed in, Now Mr. Sisulu as a bank-

ground to what eventually made the African Fational Congress
agree to permit sabotage, what happened to all.thﬂse efforts
which had been put forward in 1545?———wé11, I'd like to men-
tion that both in policy, programme and praﬁtice, the African
Hational Congress adopted the most reasonable and soher
attitude for the unity and harmony of it's citizens. They
had been reasonable and tolerant for years, vut the Buropeans
of this cquntry through their political representatives, were
not prepared to accept the Lline we have chosen to a peaceful
settlement of all problems by nsjoatiations., Tstead they

c¢hose to make South Afrieca an armed camp.

- o
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mwhﬁly June I961%7---That is the background to what we dif in June '61.

How this is the background to what you did in
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Well it should be clear my lord, with the banning of meetings,
banning of organisa¥ions and suppressing all legal methods,
it was not possible for the Africans to accépt this situa-
tion. No self-respecting african would accept this situation.

In fact, Hr. Sisulu just to get it on record, iy
May 1961, was there any methed in which an African organisatic
could protest in any way whataue?er?—-—ﬂy'May 19617

Yas?~~—ﬂeli. we had been using strikes ani boyecots
but as I had =aid earlier, that....

Yes, khut those were all illegal..?——-They are
illegal,-but each time they brought about more measures to
suppreas, and as I said earlier, that the strikce in May new
measures were Lrought about to suppress it. Twelve-day
detention, for instance was brought about.

Yes, it was introduced at that stage?---Yes.

That was the rule under which a person could bhe
detained for twelve days without any charge at all?——-That's
correct.

Now with that trackground, I want you to tell the
Court when this matter came to be considered in June 1901,
what wefe your views?———....

There was a decision taken?---I supported the viev
that the time had come even to resort to methods such as
sabotage. I supported that wview in thu.ﬁatiﬂnal Executive.

I myself had listened to & statement made in Court here by
Kr. Nelson Mandela: I chose the same road for the same rea-
Bﬂna; thet we had to change our attitude. We could not con-
tinue preaching non-violence in a situation which was be-
coming impossible.

Ls far as you personally were concerned, you

GRIFFIT S Vi s Pt e .-
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7ﬁﬁigad Umkonto We Ziswe?---It was felt that it would not be
in tH

¢ interests of the whole movement, that poth Mr. Handela
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and myself should join Umkonto We Ziswe. For that reason I

gid not.

Did you have any.,..?=--I was kept in touch with

.the leadership of Umkonto We Ziswe. There were times, as I'll

show later, when I had to attend meetings of Umkonto We Ziswe.

Sn-yﬂu did not actually join Umkonto We Ziswe?——-
I did not join Umkonto We Ziswe.

Did you feel you had any particular aptitude-for
it?=—— Well, I didn't really have the aptitude for it.

S0 you were kept informed as you say. How »n what
sort of matters particularly, were you kept informed?——--1 was
kept informed by the National High Command on matters which
had a bearing on political questions. .

One other aspect of that deeision Mr.daisulu, dic
it have an affeet.,.did this decision to permit the establish-
ment of such an organisation, have any effect on the policy
of the A,N.C. itself?---No, not =t all. The policy of the
LN C. continued to be what it was, except a change only in
nné respect. That is they had decided that they would no
longer go out and preach non-violence, but that they would
net themselves, change the organisastion into a violent orga-
nisation,

Now Mr. Sisulu in Octobver 1962, I think you've
told the Court, you were placed under hﬂuaﬂe.arrest?——-That
1s correct.

That was just after you had made arrangements for
the Lobatsi conference?—--That is correot.

Did that precede the conference, or come after
the conference?---I had gone to Bechuanalsand and made prepa-

_ heard
rations for the conference. I /. during that period

'"'thﬁJﬂauae arrest order was issued. I came back home bo-

causd I wanted to be home when they issued the order. I had »o
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intentions of leaving the country, anq it was served on nme a
few days vefore the conference, 80 I did not attend the con-
ference.

ind the evidence that has been given to the con-
trary?---That will be inecorrect.

Now I take it thet the house arrest made it diffi-
eult for you to attend meetings?---It made it very difficult,
vecause meetings are held at night, and I could only meet
people secretly and cuiekly and during the period I'm allowed
to be out, whilst it was twelve hours.

Kow for that and for other ressons, there followe?
a2 certain overlapping of funetions. Could you just explain
that?---Yes, the banning orders and also the fact that some
of the people lived in the country, made the work a little bit
difficult, and there was overlapping. That will be seen for
instance, in the latters which were found at Tswabalin(?), but
there was this overlapping. -People who were serving in two
capacities in the Umkonto We Ziswe as well as in the Afriecan
Hational Congress,...

I don't think it's necessary for you tv demonstra*-
to the Court, but it will be seen from the letters that many
of those letters, say the last three months four months before
July deal with both A.N.C. matters and with Umkonto matters?—-
That's correct.

I suppose there were other difficulties as well
Mr. Sisulu?---Ves, tuere were difficultiecs. For instance,....

I want you to deal specifically.with Exhibit *VIW!

if you can remember what the history of th+i was?—---Yes. TFor
instance, in regard to that exhibit it was drafted by a

member of Umkonto We Ziswe, and he was also a member of the
A 00O TEE VINSA)
; That's the A.N.C, Secretariat?---The A.N.C. Secre-

nedraft was brought to the members of the Secretariat.
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tariat. I myself saw the draft, The Secretariat then recom-
mended that a portion which was cleariy intended for Umkonto
We Ziswe, that is the last pertion I think on the left-hand,
éhﬂuld not be included in the leaflet. There were one or two
other samendments which I cannot remember now, but the docu-
ment was issued 23 it was originally drafted. I got to know
later the reason for this., There were two copies and the amen-
ded copy was not handed over to the printers, and the printers
went anead. Our Technical Committee dealt vwith that ;épect
of the work, the distribution of leaflets to ths wvarious re-
gions,

In fact, were there protests about this leaflet?——-
Hatal did not distribute it at 211, because they hought it
was not keeping with our poliecy, in the sense that it made
Umkonto We Ziswe as if it was one with the Afriecan Nationzal
Congress, There was controversy in the Transvaal, but I
understand in the Transvaal it was distributed. I myself got
the leaflet only in May when I emerged hiding den, to begin
my polktical activities.

and by that time of course it was distributed, it
had already been distributed?---Bythat time it had already
been distributed.

Now Mr. Sisulu, I want you to deal with the posi-
tion of you and Hokwe who were both facing certain charges.-—-—
Both....?

You were both on the National Secretariat in the
AN,C.7---Both Mr. Nokwe and I were in the National Secretarist
of the A.N.C. and we were both facing charges under the Unlawfil
Grgani?atiun act, and other charges like incitement. There

was u feeling that we might have to go to gaol, and in any

el o

ﬁurﬂ[imﬂl!“““ﬁ““ W:Ein_: there were the restrictions which made the work of the

Natignal Secretariat much more difficult and required more




people in it.

What decision was taken as a result of that?-—-—
The National Executive discussed the situation and decided
that Mr. Govan Ikbeki should be brought into the Hatiﬂqal Secre-—
tariat.

He was in Port Elizabeth at that stage?---He was
in Port Tlizabeth at that stage, although he had attended the
conference at Lobatsi, he was present at the discussion, so he
requested that he should be allowed to go to Port Elizabeth,
make arrangements with his employers. He had accepted the p-
sition that he would serve on the National Secretariat.

And d4i? he eventually make those arrangements?---
He made those arrangements and came back to Johannesburg.

When was that?---This was I think the end of Ho-
vember or beginning of December, 1962,

And as from that ﬁate he was on the National Seecrs
tariat?---He was on the National Secretariat,

Subsequently, was he also served with some banning
order?=--In April he was served with the house arrest order,
but the Neticnala....

Just pause for a minute there - that would have
confined him to what?---To Port Elizabeth, he was asked to
leave Johannesburg and go to Port Elizabeth, but he was ad-
vised by the KNational Szeretariat to ignore the order and go
underground. That is how he went to Rivonia.

That is how he came to Rivonia?---Yes.

That vias then in April 19637—--<=That was in April
1963.

Then I think you've told us that the National
Seoretariat, having charge of the eszternal correspondence of
Uﬁk@ntﬂ We Ziswe?---That's correct.

Who handled that correspondence?--—Before Kr.
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Mbzki, Mr. Nokwe handled the correspondence. He had a contact
with the National High Command. Matters which had fto be re-
ferred to the external mission were brought to his attention.

ind he handled the correspondence?——-And he handled
the correspondence. After him Mr. Mbeki handled the correspon-
dence,

S¢ they handled their correspondence as memhers of
the National..?---liembers of the National Secretariat.

In faet, when did Mr. lMbeki take over that corres-
pendence?——-In January.

That is before he had his house arrest?---Yes,
before he had his house arrest.

ind before he had come to Hivonia%—--Before he
went to Rivonia,

How Mr. Kbeki will tell the Court that he was
also a member of the National High Command. How does that
come about?---Well, he was approached by the National High
Command when he was in Rvionia, to join the High Command,
and he accepted the position, and this made the work easier,
because he was a man who was also handling the external cor-—
respondence of the Secretariat.

Was there any particular reason for asking him to
join the High Command that you know of?---Well, I don't know
1f there was any particular reason, except that he was avail-
able at the time.

So thereafter he remained en the National Secre-
tariat to attend to the externmal correspondence of the Natio-
nal High Commznd as well.—---That's correct.

In cidentally, this 1is perhaps the appropriate
place Mr., Sisulu, the indictment alleges:in addition Accused
ﬂﬁé. l, 2 and 4, it also alleges that Lccusel Nos. 3, 5, 6 and

T, were on the National High Command?---As faras I know, not.
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They were not.

You on occasions, attended the'High Command mee~
tings?—-—-That's correct.

Hare any of them ever there?---llo.

Would yow hesve known if they had héen on the High
Command ?7=--1 knew the mcmbers of the High Eaﬁmanﬂ, I was also
told of the members of the High Command. I would have known.

Then just to wind up on this aspeet of the matter,
your,... don't we've dealt with this, your house arrest was
extended in sipril 1263 from twelve hours to twenty-four hours?
-—=That's correct.

And did the Naitional Executive take any decision
with regard to this?-—-The National Executive decided that I
should not go to gaol. I was convicted then, that I should
not go to gael, my services would be required outside, and that
I should leave my home and go underground, and then in spril
somewhere towards the end of april, I went underground,

When did you arrive at Rivonia?—--In June, 1963.

Having gone into hiding in aspril?---Yes,

Now Mr. Sisulu, at the time that you went into
hiding what was the main plan of the African National Congress”
———nt the conference in Lohatsi, the question of the remowval
of the people in the Western Cape was highlighted as well as
the question «f re—-crganisation of the rural areas, The

Exenative discussed this question after a report was given by

Mr. flbeki who had gone to Cape Town in January.

Now this is a lter time, It had been highlighted
in October?=--In Octorer. In January we got a report of the
actual situatiuﬁ in Cape Town from Lbeki,.

Yeg?——=It was clear that the position was very

' éé%p%rata there. The people were contemplating, not only in

hurn*ﬁg passes because of the viciousness of the pass laws

there. They were in fzect, contempleting actual violence. Ve
|




thought thet we should plan an anti-pass campaign, not only
in relation to the Cape Western but to plan it on a national
scheme, so that the Western Cape would merely spark off, but
other areas would thersafter join. We were making then these
preparations at the beginning of the year.

¥r., Mbeki will tell us preocicsely what he found in
the Western Cape, but just briefly what you acted on was a
report which dealt with the removal from the Western Provinse.
of the Africans living thére?---That's correct.

That was at the time when the an-called Icelan
line was in force?---Yes,

Was your understanding that the situation was very
serious?—--Very desperate indeed.

When you talk about the possihility of wvioclencea
which was reported, just tell the Court what you mean by that?
——=Well....

Wwas that sabotage, or was it something else¥---Ho.
Aecording to kr. Mbeki's report, the people there were contem-
plating marching to town and just carrying on violent antions.
and destruction of shops and molesting Zuropcans, He stopped
that situation,

Yas, that we'll hear from him. Now on the other
hand, you say that was cne plan, the other plan was to deal
with rural areas?---Yes.

Just expand that slgithly please?-—-Vell you seg¢
although the question of the rural areas came up from time %o
time in the A.N.C., but with the inereasing difficulties,

it was felt that we should step-up the guestion of the rural

areas,
That's to say organisation?——-0Organisationally.
Yes. Now in conneetion with the anti-pass cam-
{Eﬁ paign how did the Nationzl F:ecutive vizualise that thet mighs
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END? IF IT WERE SUCCESSFUL?---Well, the plan was that it will
vulminzate in a national strike, and alsc it was contemplated
that a2t some stage, there might be burning of passes. So we
were working on both these lines, that we should prepare the
people for the national strike and for the burning of passes.
We had in mind that by June we might be ready for the natior
strike.

Now did that, in fact, materialise?---It didn't
When the 90 days was introduced we re-examined the situatio~
and the difficulties were increased »y the 90 days, and the
idea of a strike by June the 25th was relegated to the bac
It was not completely abandoned, but it was not a possibility
by June the 26th,

Ineidentally, 1 think there’s one of the letter:s
"E.29" that deals with these?---Yes, I do know that there
were directions which were given to the regions and branch--
about this particular campaign. It was after =all, the majo
campaign of the A.N.C. for 1962.

Well, when the idea of a national sirike was pu
hed into the Lackground, on what did the A.N.C. then concen-
trate?--I'm sorry, I didn't follow that.

%hen the poasibility »>f a general strike for Jur
fell into the background, on what did the AL.N.C. then cecn-
centrate it's attention?---Well it concentrated it's stten-
tion on re-crganisation in order to fit in the positions of
the people who might be collected during the detention, paop
wh2 might be collected for 90 days, and also concentrated it
attention to the re-organisation of the rural areas.

How I want to come Mr. Sisulu, to the document
the contents of the document called "Operation MWMayebuya'.
During the latter part of 1962 and the early part of 1963,

was there talk about changing from sabotage to something els
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—--Yes, during the Lobatsi conference some membera of the
National High Commend met with the external mission, that is
our men abroad who had attended the conference, and discusse?d
the question of stepping-up the training of »nur men., Alse
ﬁuring this time, I think at the bheginning of the year, iArthur
Gnldreiﬂﬁ who had heen abroad came back very interested about
the guerilla warfare plans. During March/April the press gave
publicity to the plans of the Pan Africanist Hovement to bring
about revolution, so that this was the period when people were
talking a great deal about the gﬁarilla warfare,

Incidentally, in your opinion Mr. Sisulu, is gue-
rilla warfare something which can be prepared overnight, or
will it take 2 pericd?——-Not =2t all, although I heve made cri-
tieism of certain aspeets of that pamphlet, I think that pam-
phlet also makes it clear, that is "WW", it's a matter which

we take very seriously. The lesderships of the Afriecan people

. consider that a very serious matter, that is why; when they

gave permission for the training of our youth an emphasia

was l4.4 that should it be necessary to consider anything eloe,
it will have to be brought to the attention of the National
Executive, because we consider this a serious matter and the
plans would take a2 very long time to prepare for such 2 thing.
When you say anything else, do you mean anything
¢ther than sakotage?--—-Yes, anything o¢ther than sabotage.

Now I tzke it there were different schools of
thought about this, what you've indicated? About the possi-
bility or the advisakility of trying to involve guerilla
warfare?~--At this stage there was unanimity, that we arec

not contemplating, the E.ecutive vas certainly not contemplating

guerilla warfare,

GRIFFIER YAN MMF HODGAERSGSHOF vay § &,
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snd there were people who favoured guerilla war-
farg?--—ihere ware people who favoured guerilla warfare.

Iumediateély?-—-Yes, as a matter of faet, I have
mentioned the name of Lrthur Goldriech, There was a discussion
in ths ecircles of the High Command, tﬁere were groups which
were forming and considering that this matter must be brought
officially to the attention of legislative, [ GROUP .'3d form
which was to lezad them, I was later informed ty Mr. lbeki,
whilst I was in hiding that he had had discussions Eué instance
with Lrthur Goldreich, %Wut they were planning that guerilla
warfare should be discusscd, with the High Command.

£t this stage, you were nat yet at Rivonia?---1I
was not at HRivonia.

Whet attitude did you adopt?==-I thought that it
was a matter which required immedizte attention and that it
should in fact, be discussed offieially, and I suggested that
a meeting be cazlled of the High Ccmmand which I would myself
attend, and the meeting was called at the end of npril whieh
I attenied. In that meetingz there were no plans, I raised
the matter that this has come to my attention and we would like
the members of the High Command to know that if they should
consider & matter like this, they should know that we attach
a greﬁt deal of importance to such plans, There should not
just be loose talks., Then I was-infermﬂd that they are, in
fact, working on a plan which was to be submitted to the Jati-~-
nal High Command, and thet srthur Goldreich, who was not a
member of the High Command, was part of the group which was
warkiﬁg on this plan, and it was suggested that he should be

2llowed to attend the next meeting with & conerete plan, which

__was then to be presented to the High Command.

v 7
-l

And did you say anything about your being present?

me=f{ga I did., I said that I would be zvailable at meetings at
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which such 2 plan will be discussed.

BY THE COURT TO WITKESS: I don't know if you're quite clear.

You say these plans would be submitted to the National Executive
in due course?---No my lord, the plans would be submitted to
the National High Commend.

ind via them to the National Dxecutive?---Then
from the Kational High Command they would have to go to....

They would then have to go to the Nationali Exe-
cutive?—--That's correct.

EXANINATION BY Kk, FISCHER (CONTINUZD):

Now Mr, Sisulu, I don't know whether you know about
this person or whether you have been told about it, whether
there was any disoussion about the AN.C. plans for rural
areas and the Umkonto plans for the rural areas?---Well, I do
know that ....

Vias this reported to you? I just want to be clear?
--=Yesg,

wWas

By whom/it reported?-—--Well, I was trying to ex-
plain that, that there was a discussion for instance, between
Arthur Goldreich and Govan Mbeki about the ...Arthur Gold-
reich enquired from Mbeki... |

Cne moment, I don't want to stop you, if my lear-
ned friend doesn't mind yowtelling him this, but this was
reported to you by Govan Mbeki?---That's correct.

You weren't present?---No, I wasn't,

Just tell what you were told?--~You sée he en-
quired from hiﬁ atout the A.N,C. regions in the rural areas,
how they were working, and then Mr. ibeki explained to him
which regions were functioning, and which areas were being
ﬂnntemﬁlated T0 being orgenised by the a.N.C.

- Well now you say then, that the idea was that a
plan would be submitted to the National High Command and that

you would be present?--=Yes.
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Did that oceour?---Yes. In May a meeting of the

National High Command was called.

Kr. Sisulu, just before you go on, can you bé
.certain of any particular date?---No, no, I wouldn't be
certain of dates, but this was...

What part of May?---It was early in May. A meeting
of the National High Command at which I was present, discussad

the plans,
BY THE COURT TQ WITNESS: Is that the guerilla warfare plans

you're talking about?—-——The guerillas warfare plans. The docu-
ment whieh has bein submitted here...

EXAMIN,GTION BY MR. “ISCHZR (CONTINUED):

That is Exhibkit 'R,71',—-==1 don't know the exhibit.

"Operation Mayebuya",

That was submitted?——-That wes submitted and a

discussion was then led by Arthur Goldreich. Now the reason

for appﬂintlem, it was explained was that he had zn extensive
knewledge about this , the guerilla warfare or military
science. He was himself a Commznder in Israel and he was also
a very enthusiasatic man about this., He had had discussions
too acout guerille warfare in his trip abroad, so that those
who were suggesting this, had confidence that he would be the
best man to submit this plan. Although he was not a member
of the High Command, he =zectually led the discussion on “Dpﬂfa—
tion Mayebuya",

and the doecument which is now before the Court, is
the very document whicl: was presented?-—--Which was presented.

Well his lordship can analyse the docmment for

his »wn sake. It's parily an argument and partly a plan, is

hat's correct,

-

And I think that the regions mentioned in this

orresponded with the African National Congress regions®

il
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—~——Ygg, that's correct.

That's the rural zreas?---Yes,

Now what,..can you remember what was discussed in
regard to this plﬁn, at this meeting where_yﬂﬁ were present?--
Yes. There were two views, there were peaﬁle who urged imme-
diate adoption of the plan, who maintained that it was a2
suitable propositien. ALe you will see from the plan itself,
they argued along those lines outlined in this plan, that it
was a feasible proposition and it could be taken...undertaken
within a short space of time, but there were others who felt
that this is a very serious matter., It's a serious departure
from what we have been doing and it regquires, therefore, a very
serious consideration. The plan itself, although it had terms
te argue the casze, was not quite.suffiaient, it was lacking in
details, and that some people felt that the time for guerilla
warfare was not yet 2t any rate, but we could still use mass
action in committing salbotage. These were the views whish
were expressed by the other side. Wr. Mbeki argued that he
could not, he was 2 new man, he could not make up his mind one
way or another, but he, however, felt that & plan of this na-
ture must be laid with our politiecal activities, and that it
should not cloud the issue which the African National Congress
considered to be the main issue in 1963, namely the anti-pass
campaign, and the strike which was being contemplated.

dou say it lacked detaills?——-It lacked details,

Did it really give any detail at all?-—-Well, the
people who drafted it considered that they provided what was
necessary, but it had no details as far as we were concerned.
For instance, how much it would cost, what material was re—
quired, and things like those as I say, were not available,

And there's a provision for instance, in the docu-

ment for a report by committees?---Yes, it is in that particula=
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meeting for instance, where a decision was taken to appoint
a committee,..a logistic committee.

Called the Ipziatic Gommittee?——-nglstic Commiitter
under the Chairmanship of Mr. Goldreich.

We'll come to that in a moment. There's also a
reference to repons by commities I think, by the 3lst of May?
=—=The plan has suggcated that.

Now in fact, were there any reports, either by
the 31st of May or at any time prior to your arrsst, by sub-
committeea?-—-vell, we are discussing now the beginning really
of May. The mesting was at the beginning of lMzy, do you mean
later on? -

I'm jumping zhead I'1ll come- there presently.—--Yes.

Just while I'm dealing with this kr. Sisulu, I
don't think you've made plain what your own attitude was?-—
liy attitude was that the National High Command would...must
know that a matter like this will require the fullest attention
of the movement,. but I had not yet made a study of the document
as such, but even from the little that I was able to observe,
it appeared to me that the question of guerilla warfare is
not quite a, feasible proposition at this stage, and that the
document 4 in itself did not seem to me to argue a case
sufficiently.

Apart from the feasibility of it, was this‘a
decision which was merely a military decision, if the decision
had to be taken?---No, it would be a political decision of
far reaching importance.

Now I want fto digress for a moment to deal with
two other documents which have been placed before the Court,

and those are Exhidits "R.54 and R.58". Those are the spca-

kers' notes for Umkonto organisers and the syllabus — the

shorter document. What d4id you know about these documents?———



The gquestion of lectures was also raised in that meeting. DNr.
Goldreich said thet he was working on the lectures and then

he wanted to be zuthorised fto be carrying on with that, and

he was in fact, authorised sy that meeting to carry on with
the lectures, but he had already been working on this in

other respects. I think it was connected with explosives and
connected with his trip. It was something which he had alread
done, but he merecly wanted final authority to mzke it an offi-
cial document.

To go ahead¥—-—--Yea.

Now in faet, did you e¢ver see those lectures?—--
No, I never saw them.

Did you see thom for the first time in Court?——-
I saw them for the first time in Court. ir. Mbeki however,
explained to me that he had seen the lecturcs, in their com-
plete form.

Just ona further word zbout this, Mr. Sisulu,
would the u.N.C, at that stage, have felt entitled on it's own
to decide that Umkonto could go over to guerilla warfare?-—-—
No.

Would the A.N.C. have taken the responsibility c°
making that decision, simply by itself?=--0h no, not at all!
It was the tradition for a number of years now for our move-
ment to work in consultation with others. What was known as
a Congress Alliance, so that cven on comparatively minor cam-
paigns, consultations were held.

Would there have been a danger in the African
National Congress taking such a decision all on it's own?——-—
Danger? Well, I don't guite follow there?

Well, what might have been the attitude of other

GRIFFIER UADIE &, 2 v
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embers of the so-called Congress Alliance?---0h yes.
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COURT TO WITNESS: I don't think you've told us who the
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members of the Congresss Alliasnce are, have you?---lo.

What iz the Congress Alliance, and what does 1t
consist of?—=——The Congress Alliance consists of thé Indiﬁn
Congress,..South African Indian Congress, The South African
Coloured Penpia’s Congress, The South African Democrats was
by this time of course banned, but it used te be part of the
Congress Alliance, and the Lfrican National Congress., The
South African Trade Unicn Congress too, was part of it.
S.A.C.T.U. not completely, because it wasn't a political ATga-
nisation,

How do you mean it was partly? Didn't they send
a representative?—--It did have a representative ina Commitice
which was handling the affairs of the Congress fAlliance. Like
the National Consultative Committee.

EXaMIN.TION BY MR. FISCHER (CONTINUED):

Now I just vant you to make it quite clear whati
period you're speaking of?---Vell, I'm speaking of the period
from 19,. Well, these are different periods. You see the
Llliance started actually in 1946 between the Indien Congre=z:
and the A,N.C. and later on in the fifties the other orga-
nisations joined in.

~nd then d4id any of the organisations disappear? --
Well the 4.N.C. was banned in 1960, and the C.Q.D. that is
Congress of Democrats was banned in 1962, I think.

BY THE COURT TO WITNESS: But I understand from you that this

body still existed though, because you said there would have
to be a consultation with this bedy?---No, not in the sense v
lurd, that we were working still as a Cengress Alliance at
this stage.

Vhet do you mean = you would have to consult with

is currect.

PR 1 various bodies, before you can meke any decisions¥---—
' Tha
20|
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EXAMINATION BY MiR. FISCEDR (CONTINUED):

In other words Mr. Sisulu, it would have been of
importance to you whether they agreed with the move or didn't
agree with such a movement?—--0Oh yes.

Because if you undertook it withoui agreement, then
you would be splitting what is broadly referred to as the
Liveration Movement?---Tes, that's correct.

As you discussed this guestion of the Congress
Alliance, was there ever any body, that is to say a body consti-
tuted of representatives which could take decisions for all
the congrcesses?---llg.

Would you just explain?---Eaech organisation had
the right to take a decision on it's own. There was =z gentle—
men's agreement, it was not a binding thing, that there should
be consultation,

Yea?——-ind that is why a committee, called the
Nationual Consultative Committec was brought into being.

Is.that the significance of the word "consultativ-"
——That's correct.

Now Mr. Sisulu, we've discussed the question of the
meeting of the National High Command whare vperation slayebuya
wag presented in it's present ferﬁ, and you've told the Court
that it was there that the Logistics Committee waa set-up,
to investigate the roseibility?—--Yes.

Now en the political side, what was the next...?
-—It was also felt that the matter must he brought to the
attention of the politic=l organisation, The A.WN.C., Scere-
tariet for instance., e decided %o inform the A.N.C., Sccre-
tariat. After this meeting, we called a meeting of the 4.%.C.
Secretariat which we attended with Mr. Mheki,

You and he attended the Secretariat meeting?———

Yes. Outlining the discussion of the High Command to the
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secretariat, and they also expressed,..well two views alss
emerged in the Secretariat.

Yes?-—-There were people who thought that there
.is a case for thnén people who felt that we must go over to
guerilla warfare, but -there were others who felt, in the Sccre-
tariat, that this was going tnﬂ.far, because to go over to
guerillae warfare, would mean & serious proposition with seriou.
lmplications., The question of the feasibility of gu&%iila
warfare itself was an issue which would have to be serinusiy
considered, but they felt that the question of stepping-up
our maﬂhinary; there could be no guarrel with thet. That that
should be undertsken imrediately. 48 a result of this, Solr-
mon Mbanjwa who was the main man dealing with the rural areas.
he was a member of the Adhoe Committee and in charge of the
rural areas in Natal, it was decided that he should be ealled
up for two reasons. One, he haﬁ-tn inform the members of the
National Zxee1tive in Natal, that this type of discussion was
going on., Secondly, he had to see +% it that he steps up the
erganisational work in the rural areas. .s far as other areas
are concerned, the Cape Province, there was a man at this
stage, who was in Johannesburg. 45 far 23 that area was
concerned, it was lﬂft in his hands,.

To convey the information and the directions?——
Yes, We did not have any ..dhoc Committee in tho Freestate.

You seem to hzve left my province out.-—-Well,
the Secretariat would handle the Transvaal,

Now lir. Sisulu that then was the pﬂ#itinp adopted
by the National Executive at this stage.---The Secretariat.

I'm sorry, the Seeretariat. I think...?---I
should mention that the Sceretariat that the maiiter should £0
to the National Executive, as soon =23 it was possible, Tut

that on the basis of the information which wes availanle, there
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wasn't sufficient material to go to the National Executive,
and that we should get more information from the High Command.

Yes?---We had not trought the document itself,
and the members were keecn also to see the decument which con-
tained these suggestions.

Yes, I think at that stage then, you heard that
another meeting of the High Command had bheen held?---At the
end of May the meeting of the High Command wass arranged. The
original intention was that the Logistic Committee should pro-
vide the information which it had been asked to collect. I
was, however, informed that the Logistic Committee was not
ready, and I did not then attend that meeting. I heard the
information about the delibterations of that meeting from
Mr. Mbeki.

In other words, there c¢:uld be no point then really,
at that stage, in discussing the matter further?---No.

Until there were further details?---Yes.

I think you also told that the High Command had
decided to go on doing prepsratory work?---Yes, the High
Command,...

Had deecided that it should go on doing preparatory
work?---That's correct,

Do you know whether that preperatory work went

on?-—-Yes I do know, because¢ at the beginning of July another

- meeting of the National High Commaend was called., I attended

that meeting.

Now before we go to that meeting, let me just
ask you one or two preliminary matters, Did you know whether
sumeune.had been brought in to do investigations for the Logis-
ties Committee?---0h yes, I was informed that Dennis Gnldberg
was working with Arthus or under his instructions, to do inves-

tigation,
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Colleet information?---Cellect information on a
particular aspect.

ind you...as to follew up what you éaid a . short
while a2go, in response to the request that libanjwa should come
up from Natal, what did in faet, occur?---Instead of lbanjwa,
Mir., X arrived instead of lMbanjwa.

I don't want you to trouble about Lir. X inlany
detail, he errived and do you know with whom he spoke?+--Then
he arrived I was in Rivonia. It was at the beg%nning of June,
I had gone to Rivonia for mediecal check-up, and he found me
on my seat. He was brought in by hr. Y...

27 ===~lr.. Z.

Yeg?-—-1 left. I 4id not stop to meet him and ask
him how he was keeping., I did not spezk to him =2t all.

BY THE COURT TO WITNESS: Not at all?---Not at all. I just

grzeted him and I left., I said well I was going away. I was
in fact, not staying at Riveniz, I was going to the place whore
I was staying. I was not in a particular hurry to go any—'
whare, except that the car had come for me 2nd was outside.

EXAMINALTION BY MR. FISCHER (CONTINUZD):

Alright then I won't ask yru whether you probably
know what did occur,. and you were told that afterwards?——-I
was told ebout the discussions which were held between hinm
and Kr. Mbeki.

Well, Hbeki will be able to tell us abouil that.

AT THIS STAGE THE CQURT #EJGHRHE FOorR TEA.

ON RESUMING:

WALTER MAX BLLIQT SISULU, still under o=zth

EXAKIN,TION BY MR. FISCHER (CONTINUED):

Mr, Sisulu just before I go on to July, you would

:

Y 1
1Paxnhtememhered that there is a statement in the first argumen-
v

section of this plan, that's "Operation Mzyebuya", that




internatinnal
EVEN ARMED/ACTS WAS A REAL possibility, and I think I'm

correct in saying that in ovening, the State made considerable
play with that, I want to know what your attitude ﬂf-fhe
African National Congress would be to assistance...towards
any agsistance which might be offered from outside, if there
were to be guerilla warfare?---Well, we have always made our
people to feel that they should rely more on their resources,
than to look for assistance from outside. That of course,
does not mean that we would not =ccept assistance from out-
side. Ve would accept assistance from outside only if we
felt that that assistance does not make us obliged, if there
is in other words, no strings at z2ll attachéﬁ to such assis-
tance.

Well now I want to tak:you to the beginning of July.
Will you tell the Covurt what cccurred then?---Well, that is the
meeting in whieh...

That is the mecting of the High Command?—--That is
the meeting of the High Command, in which now we were expec—
ting more details by the Logistic Committee. The Logistic Com-—
mittee gave a report which was considered by the High Com-
mend to be very scanty indeed, =nd it did not deal with the

important
most/aspect, and in that report the members of the Logistic
Committee presented I think, about three reports, three or twe
reporta, and even these reports were themselves not adequate,
and yet they mainteined that on the basis of those reports,
they could completely work off equipping =nd maintaining the
guerilla furcns.in a matter of zix months.

Can you recollect what those reports were?---

There was a report from the Intelligence, which was criticised

thet it was not in terms of the plan itself, or it did not

what the plan contemplated. There was a report, I think
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ATE fhﬂse both c¢xhibits in this case?-—--Yes, they
are both exhibits, Now the financial aspeet and things likg
the feasihility of guerills warfare itself, would have deter-
mined on the question of whether the terrain was suited.

:Euﬂh things had not been gpné into at all. This type of re-
port provoked a further discussion, perhaps even a rore serious
discussion than was the ca&e when the first document was pre-
sented, because members fel?d that.the people who ware;ﬂfafting
the plan, were really not giving the serious attention it |
deserved. That to talk about six months for instance, when =ll
the Committees...where not all the committees hod not even yot

reported when they were supposed to report at the end of MNay,
June had ended, the report now was being given in July and yet
even that report was not adequate. The guestion therefore, of
whether this is a proposition which cen be considered feasible
at this stage, was raised very sharply. The...of course agaln
the two views were put forward, and in the cese that it could
te done, there were the views which felt that from the dis-
cussions themselves it appeared that much work had yet to be
done, but more than that was the question...it raised now the
question of whether in fact, we had exhausted the other forms
of struggle, mass action, sabotage itselfl.

I want you to tell the Court whether you sut for-
ward a view at that meeting, =nd if so, what the view was¥——
Well this was part of the view which I myself put forward, that
they ecan quite clearly carry -n with mass action, coupled
with sabotage, }hgituatinn was in our fawvour aznd the freedom

was coming nearer the borders of South Afriea, the Protecto-

rates themselves were changing the character, the Rhodesias

were changing the character, they were being considered for

independence.

Yea?—==And that desecration would influence our
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own suppression in that a well ernducted mass action can have.
also international repercussions, beeausefgggernationa; sitv~
. atiomn wﬁs in eur favour, zand that on the basis of this, even

the queation of guerilla warfare must, of necessity, depend

on a thorough politiecal analysis. Analysing all the factors,

because if it is correet that this can be done, then you might
never consider the gueétinn of guerilla warfare at all, on

the basis of this submissiﬂn.

BY THE COURT TO WITNESS: If you say this could be done?=-==Tha+

is if I'm correct in that the siguetion is in our favour, these
changes which are taking place can influence our own situation
%o an extent that negotiztions could be held, then the questior
of guerilla warfare would naturally fall inio the background.
Quite apart from that, the question which you raised earlier
that is the question now of great significance to us, that

1s the political liberation...the National Liberation movement
would have to attach great importance on any document which
we present before them, and it must therefore, be & reasonsbls
document, = document which indicates that the Hztional High
Command and the Seeretariat which would prepare such a docu-
ment for the National Bxecutive had given a serious considera-
tion on this matter, and it gave the attention it deserved, and
it had covered all these agpects. There would be a necessity
of consulting with other organisations in the National Libera—
tion movement. There would be 2 need to prepare the pcople,
mentally and otherwise, for such a state, that is now for gue-
rilla warfare, and therefore, the question of talking about

six months, gave us an impression that no seriocus consideratio-
was given by'thase whe drafted the plen. This is quite apart

from the eriticism which some of us felt were +to levelled at

thﬁ“ﬂﬂ ument itself. Just 1o dezl with an example, does the

documept talk akout the setting up political authority, by
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sponsoring organisations. This referred to the African Natio-
nal Congress and the Gnmmunﬁst Party.- Quite clearly the Natio-
nal Liberation Movement, thé African National Congress would
have re jected such an approach, because it was an incorrect

- approach, and it was an apﬁrﬁach which was not in keeping with
our tradition and the methods of work, namely that we work as

ateam in the National Liberation movement. No politieal au-
thority could ever be set up outside the country, by the
Communist Party, leaving aside those who are part and parcel
of the National Liberation Movement. These then were the cri-
ticisms which were levelled against the plan, this was at the
beginning of July, and we felt that the plan 23 it stocd was
not even adequate to discuss the principles of guerilla warfare
itself, and we therefore, felt thatﬁiuch more serious study
of this situation, more serious attention, would be necessary
before a document of this kind, or before we prepare an ana-
lysia which forms the basis of the discussion by the National
Executive,

EXAMINLTION BY ¥R. FISHCER (CONTINUED):

Than what did happen to this plan? Can you re-
meémber?~--Yell I remember that there was a2 strong argument
ggainst the plan. It did not amount to oaying that we were
rejecting it out of hand. The work ecould be continued with,
thet is more information which we wanted could =till be sub-
mitted, and in fact, it was suggested that they should go back
and give us more information, that is now the Logistic Com—
mittee. The meeting ﬁdjuurrﬂd without taking & decision,
except saying that weil, this is really inadequate material.

sind you eouldn't work on that?---Ve couldn't work

on this basis,

-

s

S aperopooun AN S A,
e ._fﬂﬁfrfﬂi":.: —— Now I want to come to the 11th of July, and tell
'!.I...h'_."
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the Gnrrt what had been arranged for the 1lth of July?-——0On the
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11th Of July there was going to be a meeting at o'clock »f
four people in ﬁarticular - Mr. Mheki} Mr. Bernstein, Mr. Bohbh
Heppél and myself. I had arfaﬂged Q meeting with Mr. Bob
Heppel two weeks or three weeks %efore. I'm not sure, maybe

- two weeks or three weeks I'm not quite sure, to discuss the
question of 90 days. The 90 days issue had persecuted our mind
a greet deal, not only from the politicel angle and-it's

effect that it would have on the political world, but also

the offiecial aspect of it, the attention to the familias who
were affected, and we thought that something should be done
fﬁf instance, things like to see that the families are being
attended to and also to try and see whether, at that stage,
you see the report was that the people were not even allowed
to get food. Representations sztout food treing given, publicity
being given to the condition of the detainess. All those
things required attention. Our aim was that the detainees
must not be broken morally as was the intention of the autho—
rities, and to do that would mean that the detainees must
maintain contact withoutside., This is what we were supposed

to discuss on the 1lth at 3 o'elock.

Was there any question of possible test cases,
legal action?---Yes, there were also things like legsal =ction,
and the question of for instance, re-arrest of 90 days., No-
Lody was clear about this. I think this is also clear.in
one of the letters written by the A.N.C. Gur own view was
that the 90 days meant that a man would be relezsed and g0
home and thereafter be arrested, and we were not clear about
things like this. "Je wanted to be sure atout that.

Yeg?~--Because if ?hat was the case then we would
be a®le to save some of the valuable preople, |
Haw“priﬂr to 3 o'elock, did you have some other

Y
aﬁﬁaintment?ﬂ-—I had an appointment myself...
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I don't think we nced mention the name of the
person concerned?---fo, I had an appointment with = ﬂaqﬁist
at half-past two, but we were late by I think ten minutes.

We arrived at twenty to three. -

Did he know your identity?---No, he did not. He
attended to me I think ten minutes before the police arrived.

Was there anything else arranged for the 11th?---
Yes, on the 1lth there was going to be = meeting of the Secre-
tariat. It was going to discuss amongst other things, the
rumours made by Umkonto in relastion to the "Mayekuys Cperation
I mentioncd earlier, they had felt that we should present the
document itself, and that we weren't going to take the "Opera-
tion Mayebuya" to the National Sceretariat, and whatever infor-
mation was available which was given by the Logistic Committes.
but of course, the meeting never took place.

Where was that mecting going to be held¥---It was
going to be in the Townships. Raymond kthlasba was present
there because he was going to that particuler meeting. He
wasn't a member of the Secrctariat, he was going to that mee-
ting to give his own report asbout the work he hoed been doing
and to get fresh instructions about work he hed to do.

Incidentally what had he heen working?---He wase...
New Brighton of Port Elizabsth had become an ideal ares,
an «xemplory...

I didn't want the details, I just wanted to know
whathér it was work for Umkonto, for LA.N.C.%——I"'m sorry, it
was work for the A.N.C.

Now at that time, I'm.going to digress for the
moment, you were not living at Rivonia%—--No, T wagc not living
at Rivonia. Perhaps I must also refer to the evidence which
was led here by the witnesses. One of the witnesses said I

lived 1? Rivonia earlier., That is not correct. What did hopper
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that the African National Congress had it's Secrctariat,
not in-Rivﬂniﬁ, but was the chief administrative mis-
sionary of the A.N.C.

The Secretariat?---The Secretariat, and Rivonia
was not at all the headquarters, except that. you heard...
had people who were living in Rivonia,

For instance, when Mr. Govan uJbeki went there,
and conducted the correspondence?---And conducted the
correspondence, he was the man who was dealing with cor-
respondence. J1C

Perhaps you might just say a word about Tra-
vellyn. Did you know that had been bought?---Yes, I know
about Travellyn, that it was bought »y Umkonte We Ziswe,
as the hiding place for people who were underground and
also the trainees who were on transit, from Johannesburg
to go away. Of course, also to carry on manufacturing
explosives and other things.

I think you were driven to Travellyn by
Dennis Goldberg?---Yes, the farm was under his care., He
was the man on whose name it was bought. Jjen

Do you know whether it was under his care tem-
porarily, or was there some permanence about it?7---Vlell,

I wae informed thet it was not a permanent arrangement,
but he was chosen bocause he was going to leave the country.
and he would have been the suitable man as the nomince.

I think he actually obtained a British pass-
port?---He had =2 passport, yves.

Now ir. Sisulu, just one or two concluding

matters, there was a broadecast on the 26th of June?---

That is correct. /30
{;E{‘ . Tou took part in thet?---I took part in that.
i;dllﬁpq Or rather you had your spesach tape recorded
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and broadcasted?--=That is correct. Well about that also,
I want to say that the broadcast was not cunducﬁed in Ri-
vonia. It was done somewhere else.
with

ind then I want to deal/some specific points
in the evidence against you. First of all, the witness
Essop has said that you had arranged the transporting of
young men and that you pﬁid him. What do you say about
that?—--That is zbsolutely not correct. I know that I was
accused to traﬁspﬂrt pecple. I knew that the Umkonto had
the contact with him. As 2 matter of Modiso had dealings S0
with him.

| Who?---Joe Modiso, I think he is one of the co-

conspirators my lord.

Did you have any dealings with Essop?---Yes, I
did. You see Essop has in fact, been used by the movement
and for the conferences. For insteace Pietermaritzburg.
He was used but not by me., I used him for the students
once going to Francistown. The son of Mr. Mbeki for in-
stance, was amongst tha students. They had not sufficient
money and they came to me, I spoke to Essop and he agreed /20
that he would aeccept half of the amount, and that was paid
to him by me.

Now Mzshifane spoke about certain meetings that
were attended by you in his building., What do you say

the beginning of

about that?---Prior to 1960 and up t0/1960 we did use his
place. If I am not mistaken I think he said here that ...
the way heldescribed the peried suggested that round-awout
April or so I made this arrungement. By that time I was
in gaol, so he could not be correct, but it is true that
we did use his place for mectings where people, who were /30
banned wére to attend.

This wes prior to the emergency?---This was
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to the emcrgency.

This was prior to the banning...?---fes, it
igs not correect to ssy thzt I had gone to see him with
Elias Matsoaledi. In fact, even these mectings which I
have referred to, the arrangement was not made by me.

So that his evidence in that respect is not correct.

I turn to HKthembu who suggested in his evidence

that you ... that he was met by Slovo and that you had
to be present in order to recruit. Do you remember?---
Well, I don't know if he sald so.

Am I mistaken?---I think so, but he did say
that I was present when Joe Slovo asked him to become a
member of the Transvazl Regional Committee and that both
Modiso and myself were present. That is cﬂrrecf, that
I was present.

Were you there in order to recruit him or to
appoint him?---No, no, no. My going there hzd nothing to
do with him at all. I had gone to Rivonia with Joe Slovo.
I kad a discussion with Joe Slovo. We wore going to fis-
cuss a question for instance, of trzinees. I cun't re-
member whether they had gone, but during that period that
wag the lssue that I was going to discuss with him.

Was there talk about the Joint Exceutives? Do
you remember Mithembu said sﬂmcfhing about that?--- Well,
I wasn't really part of the meeting, it was a discussion
really between him and Slovo, but I don't recollect thnat
there was a talk about Joint Executive, because if he
had said so, I would certainly have denied that, but
ebout the A.N.C. not being opposed'to Umkonto, that was

correct.

AN DIE HOOGGEREGSHOF VAN S A
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Further th@rg was the witness drs. Mtombels,

L

from Ledysmith, who said that you had spoken to a group

/10

/S 20

/30
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of people at Ladysmith, where she was present. I think

it was in her house was it not? Did ch speak to some
people there?---I did speak to & group ﬂf penﬁle in Lady-
smith round-shout May or June in 1961, There was cer-
tainly no question of talking about Eﬂmbiﬁgs, and I have
no doubt that some suggestion was made to Mrs. Mtombela

to put certain evidence. There could be no guestion of
discussing, at that stage, a2 bombing, because there was no
question of sabotage even the Umkonto was not yet formed!

In any case, did you know all the people there /10
whom you mét at her house? Did you know her before?---iell,
noe I hadn't you see, but [ knew some of them as members.

You knew some of them?---5ome of the members.

Others you didn't?---Yes.

#r, Sisulu I want you to say & word azbout the
presence of someone else who was there on the 11th of
July, eand thet was the accused Mr. Kathrada., Do you know
whet he was doing there on that day?---Well, Hr. Kathrada
had stayed there before, but he was not stuying there du-
ring that period. He had gone there to mzke arrangements /20
about a broadecast, which we were preparing.

You mean that was on tha 1lth he had gone there?
-—=Well no, he was not going...the boradcast was not going
to be on the 1llth.

No, you e¢xplain in your own words what had
happened Lefore that?---We had o discussion about the
statement which was made by the HMinister of Finance, Dr.
Donges, about 5 million hears speaking together, by which

he meant that the colourcd and Indians would spend on the

gide of the Eurcpeans. We discussed this and we felt /30
- thht we should put our own propaganda too, and that he

shpuld speak to the Indians. He himself wanted to
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address the Indians on this issue.
And how did that bring him to Rivonia%---Well,
he Wag. ..
Or don't you know?---No, I wouldn't remember
what exactly happened, but I know that he had gone to
make arrangements. Arth.r Goldreich had ﬁnmethiﬁg to do
with arrangements...
With arrangements in regard to the boradcast?
--=Yes.
0f a reply to the Minister's speech?-—--Tes, S0
Well let me put it to you this way - was Kath-
rada there, either for the purposes of discussing...?-—-
Ho he wasn't part of our mceting at all.
Or anything to do with the Sccretariat?—--lNo,
not at all.
Incidentally, what role were Mr. Bernstein
and Mr. Hepple to play in the consideration of the 90
day detainee problem?---NMr. Hepple was quite active on this
field legally and he was also in touch with the Defence
and Aid Committee, and wé knaw that he was avery useful /20
man in this respect, and he was going to deal with the
1Eéal aspect toot Explain the implicetions, and also to
see what could be done 1egaliy. lir, Bernstein was a
sort of a specialist on propaganda, and we wanted him
in particular for this aspect.
And then there are the two accused who were
not there, Mr. Andrew Mlangeni and do you know any de-—
tails about him or what he was connected in?---Yes, well
I know Mr. Mlangeni was active in the affairs of the
L.N.C. before it was banned, but he was away for a con- /30

s e e T

ﬁT? Eiiirable time after it was beanned. I think he came back

g

-

at the beginning of 1963. Now I don't know whether he be-

|
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came active when he came back in the affairs of the A.N.C.
‘ And lestly, the accused Mf. Elins Mataoaledi.
--~Yes, well I knew he was aetive in the movement, I have
an idea that he was zctive with Umkonto,
In coneclusion Mr. Sisulﬁ, looking back on it
do you consider that you could or should have acted other-
wise than you did?;--I can't see how I could have done
otherwise, other than whaet I have done, because even;if
myself I did not play the role I did, the others would have
done what I have done, instead. /10
Mr. Sisulu, you'wve chosen to give evidence under
oath, so that your story can be tested by cross-examination
in the ordinary way. Is that so?---That's correct my lord,
except this is not intended as being discourteous to the
Court, but I would like to meke my position very clesr my
lord, thaet I am preparcd to testify in this case in regard
to the part I have played and in regard to the part which
my organisation played, and some of the people connected
with this, but my lord I certainly would find it diffi-
cult to testify or to answer questions relating to my or- /20
ganisation which might lead to the prosecution of my people.
I would not do anything which would lead to revealing the
workings of my organisation and confidential ﬁatters, I
would not be able to testify in so far as that aspect
is concerned. I am aware that by so doing I might worsen
my position, but I find that I can do no otherwise.
Mﬁ- FISCHER: No further gueuiions.
CROSS-EXAMINATION BY DR. YUTAR:

15(E) We'll cross those bridges when we reach them
about the workings of the organisation.---I know that. A0
£ I Meantime I'm afraid I'm going to keep you =

19 3.22 little long, so if you get tired you ean let his lprdahip
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know, perhaps we could provide & chair for you?---Thankyou.

The first thing I'd like to ask you is this -
I'm a 1ittle intrigued about the professed feeling of the
AN.C. and the Umkonto We Eiswe, that in the s¢ts of sabo-
tege committed, there was to be no injury to life, no
killing of persons.—---That is absolutely correct!

Did either organisation ever take any precau-
tions to see that neither result followed from any zact of
sabotage committed?---Just put that =gain?

Surely. Did the A.N.C. or the M.K. ever take /10
precautions to see that as a result of the commission of
the various acts of sabotage, nobody was injured and no-
body would be killed?---The manifest of itself of Unmkonto
We Ziswe, m=2kes the position perfectly clear, the choice
of targets makes the position perfectly clear that the in-
tention was not to injure anybody at =all,

But what precautions were takento see that
that didn't happen?---I don't know if I understand you well,
but the instructions to the committees, to the regions,
were to see to it...by your region Nu. 1 was to see that /20
nobedy was hurt.

If a railway line, 26 feet in length was loos-
ened on a busy track running between Johannesburg and Cape
Town carrying heavy passenger traffie, how could the loss
of 1life or injury to persons be avoided?-—-Such an aec-
tion would not be part of Umkonto We Ziswe, because of
it's very nature that lies in such a case, would be lost.

But in fact, amongst the =zcts of sabotage enu-
merated, there are three such instances of railway tracks

being loosened on the outside on a curve, carrying pas- /30

vy 4
méer trafficl---Well, as [ have already pointed out my
lord, that falls outside tha scope of Umkonto We Ziswe.
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I am aware that sowe acts have been put before this Court,
but not all the acts which have been ﬁlaneﬂ before this
Court are the zacts of Umkonte We Ziswe.

| Did the nrgﬁniﬂaticn ever take steps to iden-
tify which were done Ly their own organisation, or which
were done by others?---Well, I think we have heard in
this Court cvidence b, witnesses, and the State witnesses
themselves do say that reports were given to thé Regignal
Gﬂﬁmand of what was being done.

ind what would be the effeect of throwing a /10
petrol bomb or a pipe bomb or any other bomb, into a
building in a crowded location?—--That will also have been
an act which falls outside the scope. It would not be
in accordance with Umkonto and it's aims.

Did the Umkonto make explosives?—---Yes, it did.

To be used?---Yes my lord.

“hat guarantee was there that such explosives
would not result in injury to persons or loss of life?——-
Well, I don't know whether it is not the same question,
that the guarantee is in regard +to the choice of target. /20
BY THE COURT TO WITNESS: I put it differently in that re-

gard to you Sisulu,---Yes my lord.
During the last war there was also scetions
of the population that were going in for sabotzge because

they didn't agree with the war poliey of the Government.

——=Yesg.

Amongst other things there was a trial that
I remember in which a bomb was placed next to the Benoni
Post Office.---Yes.

Some unfortunate passer-by came to post a /30
letter. The bomb :xploded znd he was killed. If you're

gﬂingitu start bombing buildings, is it possible to =void
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that type of aceident? If you start putting explogives
next to buildings, can you ever be sure that you're
avoiding killing or injuring people?---My lord, an acci-
dent is an accident, but the csution of the intention of
the plﬁn itself and the. method used, for instance, at night
when the people =zre not there. These are some uf the tzkings
of such things into consideration, that it should not be
done at any time anyhow in order to avoid....

Your argument is that as long as you haven't
got the intention of killing people, it doesn't matter if S10
you kill people, is that your argument?---No sir, I am
saying that tﬁe precautions =2re teken in order to avoid
this type of thing.

Yoes?===I'm not saying that it can't happen, but
I'm saying that precautions are taeken that it should not
happen.
ERGEEHEEAMIHATIﬂHlBY DR. YUTAR (CONTINUED):

If I may just followhis lordship's example,
you know thet incident in Port Elizabeth where a bomb was
thrown into a room and two young bantu girls, innocent S20
children were burnt severcly, and onc was dying. Did you
teke any precautions to avoid that?---Tes, we did investi-
gate about this type of bombs. Firét of all, we were
quite sure that this type of action, would not be the =c-
tions committed by Umkonto, but we had made efforts to
investigate. we were informed that this typs of action
in the Eastern Czpe, were not part of the Umkonto!l

Who informed you?-—--kr . [beki who was our lead-
ing man_ there, informed ws that this he was sure, was not

part of Umkonto. /30

ERYY -
- And did he tell you who in faet, did it?---

L |

No, h¢ didn't. He merely said that he was assured that
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this was not....
Well lct us come & little nearer home. Item

No., 19, where one Peter ¥Molepe was killed and another

one Benjamin Ramotsec was secverely injured es the result

of & bomb c¢xplesion.---Yes,

iny precmutions taken against that?---Yes, I
think that after that no similar incident occurred because
the matter was discussed and o serious view of the way
this thing heppened was discussed, and as a result of
that no similar incident occurred. /10

But that was an incident which fell under the
direction of the Umkonto?---Yes, it is truthful,

In fact, both these gentlemen were members of
the A.N,C,l---Yes,

And of the M.K.,!-—-Yes.

and you went to see one of them in gaullh——
Well, ...

Isn't that so, first of all?+=—-I'm thinking =t
what stage I went to see him. I...I did see him, but let
me also say this, that during that périod I was arrested. /20
I was arrested and charged for fraud for having obteined a
document, =z pﬂés. thzt my pass was lost, and yet the inten-
tion of the Speeial Brzanch was in fact, not connected with
this question of fraud =2t all, they were in faci, suspec-—
ting that I had something to do with the sabotage. I
met Ramotse there. The gsol authorities made i1 possible,
and everything was done in ordcr that I meet Hamotse,
and the plen was to see thet I'm linked to the sabotage.

I did see him, I knew him.

The ect that I'm referring to is Act No. 19. /30

Thaﬁ took plzce on the 16th of December, 1961l.---That's

rigﬁt.
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It was during the weekend when the L.K. really
went to town?---Yes, that's correct.

snd you saw Romatse on the 3.st of January 1962.
-—=] don't know the date.

I'm giving you the date according to the evi-
dence of the warder Mr. Weideman =t the Johanns sburg
Fort.---Yes.

Did you see Romatse?---Yes, I did.

In the company of Nokwe?---I can't remember
whether T was in the company of Nokwe, but I did see him. /10

Yes, now what did you sce Romatce about?---1
can't remember what I had gone to see him about, but I
have absolutely no doubt that the authorities were there
to record what I was discussing with Ramotse.

I beg your pardon?——-If I was implicated, I
would have been arrested, because that was the plan of
making me to meet Romutse.

I didn't guite follow?-—-I'm saying that I can't
remember what I szid, but I say the Police know much
better than I do. /20

Well, I'm asking you now! \Vhat did you go
and see him about?---I can't remcmber.

You ean't remember?-—If I'm not mistaken, I
think it was after I had bhecn in gaul with him, and I was
released on bail, I had to sec¢ him, I don't think about
anything in particular.

Did you ask him how it happened that Peter
Molefe was killed in this bomb explosion?---I don't knuﬁ
if I asked him, because I had by that time heard about
Peter Molefe's death. /30

! Well, I ask you again then! What steps did
you take to ensure that what happened on the 16th of
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December 1961, did not hezppen again!---well, these perhaps
are matters which are dealt with by technical people,

but as I understand it the fault was seen to it, but more
matured methods were used.

More matured methods?---Yes.

Did you ever pay consideration perhaps to the
desirability of using more matured men, who were better
trained in the use of explosives?---Well, I think the men
were being trained! I think there is cvidence to that
effect that efforts were made to see that they trained men./10

Trained men and knew their jobs well?---Yos.

hnd exerciscd o certain measure of responsibi-
lity?=--Yes,

Right! Do you remember the incident in Natal
where your men were asked to bomb & goods train and in faet,
they bombed a passenger train!?---I remember that.

Guuldfﬁgig resulted in loss of life?——-iAccor—
ding to the evidence, that could have.

It could have, of course)—---Yes.

And you reeall the ocecasion when your men were /20
told to bomb 2 cértain office in Natal, and by mistzke s0
it's sa2id, they bombed the offices of the Natal Newspaper?
--—Yes, that's gquite correct. The eviéence itself showed
that the people who were doing these things, were also
conscious and the Regional Commond itself, took a serious
view when a mistake was committed.

Yes, but if somebody had teen killed, your
taking of a serious view of a mistake wouldn't have helped

to kill persons?---Well, th2t can happen.

_ - Yes. ind do you remecmber there were people /30
nh.. :
‘- ffﬁ working in that building at the time!?--—-Yes, there is
. # L
- ' Evilﬂnce to that effect.
1991GIR-22
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Tes, guite, this bomb explosion could have re-
sulted in the loss of life!---Yes.

And there was a lady pessing in the street, who
was'injured: Yas, there was a lady passing in the street,
and the witness says that when ﬁe arrived on the scene, she
had just been removed by ambulance!

MR. BIZOS TO COURT: In rcspeet to that my lord, the detce-

tive eventually conceded in cross-examinotion by my lear-

ned friend Mr. Berrange, that there was Dniy a Nnewspaper
report to that effect, and that he was not there when it /10
happened.---ly recollecction is that he said that he saw

the women being removed by ambulance, He didn't see what
injuries she head,

CROSS-EXLMINATION BY DR. YUTAR (CONTINUED):

But generally, this office was situated in a
busy street in = busy part of Durban.

BY THE COURT TO WITNESS: But guite apart from that Sisulu,

I meen look at Item 20. I mean this is in line with your
policy.—-—=Yes,.

# homemade bomb was put next to the Central /20
Post Office in Fordsburg =t 10 o'clock =t night, it went
offo——-Yes my lord.

Now that was o time bomb. It's set to go off
in half-an-hour or an hour's time, whatever the case may be.
Is there any way that you ecan take any precautions that
some passer-by in the street won't be blown up by that
bomb?- It so happened that it didn't happen, rut it could
happen in any of these cases, not so?—---That's quite
possible my lord, quitc possible.

But I mean thet didn't worry you?---It did /30
worry us! MLy lord the very question of emhafking on a
quast?un of this nature, sabotage, is a matter which

i
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exercised o great deal of thought in our minds., It was
not a matter which we easily arrived at, hﬁt it is the

situation that we are saying that we're in this situa-

tion, our desire and our intentions +s. our plans vere

fhat to the best of our ability, thié must be avoided.

That doesn't mean that it could not happen.

CROSS-EXAMINATION BY DR. YUTALR (CONTINUED):

ind you told his lordship now expressly, it is
a matter thot did worry you and your colleagues?---Yes,
the question of embarking on a violent struggle. /10
i very dangerous embarkation! This was! What
precaution did you teke to ensure that it would not hap-
pen, what you were afraid would happen?---iell, I have
explained the precautions - I say as far as we were con-
cerned, the precautions were the choice of time, the cholce
of targets, the way of doing it - these were prcecautions
to see that it docs not heppen. HNow dealing with the
situation in 2 political mﬂﬁement, a pecaceful demonstra-
tion, it happens that therc is shooting, thcre is a fight.
These things happen! /20
We're not dealing with peaceful demonstrations!
“fm-dealing with the activities of the A.N.C, from the mo-
ment it went over from the policy of non-violence to
viplenca! That's all I'm concerned with in this casel--—-
The A.N.C. didn't change it'a policy from non-violence
to violence!l
Alright, I'll come to the documents presently,
and I want to know did you take any preceutions, your orga-
nisation, to see that the men who perpetrated these ac-

tions of sabotage did not aot recklessly?---Yes, there /30

LIl was a constant contact befween the Natiomal High Com-

K mand and- the Hegionz2l Command, emphasising all the time.

—
&
—
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30 how did you choose your men?---Vell, I
wouldn't know how the men were chosen, but the people
who were chosen, werc people who were coﬁaidered'ﬁﬂ be
respunslble penplc, who were knﬂwn in the movement. They
didn't choose anybody outside.

Who were those responsible people?---The Regio-
nal Command for instance, I wouldn't kniw anything about
the units, but I think the same principle applied.

You can't namc a8 any as a responsible leader-
ship?=---In the... /10

In the whole organisation! Have your choice
from the High Command down to the lowest level!---Well, as
far as I'm concerned, they're responsible people indeed.

Who%?=--I"m not dealing with the names.

I want the names)!---0h no, I can't deal with
the names,

But I do want the names!---1 know that!

Well then name me one single responsible
personi---Billy Nayer was a responsible man, then there's
the evidence by 2 state witness to show that he was 2 con- /20

scientious
" man, and the Hegional Commander of Hatal was.,

Right. Under his tutorship a passenger train
was bombed instead of 2 goods train! Hime me some more
responsible men, who acted like that!-—-Well, I have dezlt
with that question.

I beg yours?=—-I say I hzve dealt with the
Quastinn of the passenger train, because I think that
the state witness has made it clear that this was an ze-
cident, and the Regional Command was very much concerned
with that. /30

l Nome me some mure responsible people! I am

rem{ndeﬂ from both sides, has Billy Nayer removed after



Y
-

HET- T-J'L'I‘ EI EI J-:::'Jl;n.-l.lJ'...l -

that incident, when a passenger train was bombed instcad
of a goods train? Was he removed from his post?---No...

Well, he carriecd on of course! Then name me
some other responsible peapla!——-weil, I can't name peo-
ple. I can't give names of them.

Who were the gentlemen that taught these bantu
to use explosives?---What bantus are those?

I'm referring to Abel Mthembu, I'm referring
to Romatse, I'm referring to M.r X, Who taught them?—--
Well, we have heard from Mr. X himself who taught them. /10

I'd like to hear from you, it sounds “ctter 1L
think now. Who taught them%---Well, people who were connec-
ted with the Technical Committze, were people like Jack
Hodgson was one of them.

Tes, who dse?=---Well, that's....

Come, come, we've been here now seven/eight
weeks, you've heard the evidence) Who else taught these
people?-—--Strachan.

Yes, who else?---Who else I can't know, Well
I think these are the namcs which I know of. J20

You tell us who you knew were the instructors
in this organisation? You told his lordship what sabatﬁge
was under responeible leadershipi Who taught these
peoplel?---ell, you have had my explanation firet of =ll,
that I was not serving with the Nationzl High Command,

You say you were in touech with their leaders!
——=0n peolitical m=tters.

Yes, on political matters, what political
matters did K.K. deal with?---0h with the very question
which I was dealing with here, of guerilla wﬁrfare, is a /30
matter which involves political division. |

The whole sabotage involves political matters,
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but ¥.K....?--=Well, thut's the interpretation of what
politiczl matters. I make a distinction betwecn pure
matters of sabotage and political divisions, such as
guerilla warfare.

Let's understand each other guite clearly.
M,K. was formed to commit mets of sabﬂtage?———ﬂﬂrréct.

It wasn't formed for the purpose of furthering
the politicel sims of any other organisation, except by
committing scts of sabotagel---That was it's particular
field., /10

Who were, to ynur.knﬂwl&dge, the responsible
leadership that taught these people how to use explosivaes?
-—-These people I heve mentioned, arce to m: responsible
people.

Yes. One is in gool, the other hos fled the
country)—--~That is corrvcet.

Who else?—~--1 don't know who else?

You know No. 9, lMatscaledi?-—-Yes.

Did he teach anybody?---Yes, he did.

He did!?---Yes. I don't mention him, be- /20
cause you ses he himself was taught by Hodgson.

hAnyone zlse?---Well X himself,.

Weil he learnt from his master!---Yes.

Tes?---1 don't whose master, but he was taught
by Strachan aznd Hodgson as he said.

ho else?---Thsc¢ are the only namea I know.

The only names, and they were teaching peopla,
who up till then, had no knowledge at all about the use
of explosives?---Tes,.

and you heard the expert Hr. van Cruywagen and /30
Mr. van dyk, who said how dangerous some of thecee sub-

stanceg were, these mixtures in the finai prﬂﬁuct?m&—Yea.

)
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What steps did you take to ensure that these
explosive materials in the hands of people with no prime
knowledge of it, would not result in injury to persons
or loss of life?---Well, I have explained that the people
who were handling this, saw to it that they used betfer
mathnds.

Better methods?——-Yes, and studied the explosives.

Wes Goldreich one of the tutors?---Yes.

He wap?---He waszs,

A responsible man?---Yes, he is a responsible /10
man, He had an idea sbout it.

Yes, he's also fled the country?---Yes, he has.

Did the Umkonto We Ziswe organisation at any
stage, set down 2 minimum gquelification for people who
should handle explosives?---No, I don't think they did,

If you heard people who were regarded as authority eon this,
it is these people who will teach othars, and a2s a result
of this, these people will know, will become experts.

You sce why I ask, is this - do you rememoer
that when you establish so-called scholarships overseas, /20
we'll come to thet later, you demanded that the so—called
students would 2t least hsve their matriculation certifi-
cates?---That's the ordinary requirement for higher edu-
cation anywhere!

Right. Did you insist at lcast, on that re-
quirement for the men who were to handle explosives?-—-in
educationel requirement!?

Matriculation sta. jard, they do = eertszin amount
of physical science in matric. Did you insist at least,
on that?---I don't think that was really necessary, /30

You don't think it was neceaﬁary?—-éﬁﬁ.

In other words, you were reckless as to the
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choice of persons, to who was entrusted this task of bom-
bing, right and left. HNow here, now there?---That's
being extravagant,

Extravagant?=---0h yes, because...

Then I shall read from one of your documents.
Extravegant in what way by the way?---If is.ﬂxtravagant to
say that we were reckless, bocause there is absalﬁtely
no suggestion that we were rackless,

Are you now suggesting that you tookm risk
at all!?---Well, I have explained that we have tried to ths/10
best of our ability to seec that the loss of life was
avoided. It is not the same thing as just being recklees!

But that was your risk that you envisaged,
you had in your mind!---0h yes.

ind thet was a riks which you knew,...that was
omething which you knew could happen!---Yes, we know that...

and noiwithstending that knowledge, =nd noi-
Withstanding what happened with Peter Molefe, you still
allowed it to go on!l-—=Yes, we had started something. ..

And you were going to end it!---It had to :0 /20
on.

It had to go on?---But it was planned, it was
not just going on it's own.

And you were going on irrespective of the con-
sequences!---Not irrespective of the consequences.

Well, what precautions again?---But I've just
explained the preemutions, that precautions had been
taken.

I want Yo show you an exhibit, your lordship

will find it among the alphabetical exhibits at page 3. /30

T afou see that document Txhibit 'VV'? (Shown to witness).

T A

T —— Yes.

2
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Tet's make it quite clear a2t the beginning,
this is a document issued by the Lfriéan Hationzl Con-
gress! Right?---Yes,

and you wer e the Seeretary-General of the
iAfrican National Enngreas} right?---1 was the Secretary-
General yos.

Now let's listen to what the African Mation=l
Congreas has to tell the masses. "Part of the Transkeil
killings. Listen white man, political violence has be-
come the South African way of life, Why? What can be /10
done to stop 1t7?"find then you go on to say "Five whites
were murdered in the Transkei and then hacked to death
at Llenga, The Police are still not sure whether the mur-
ders werc politicul or not?" (perhaps they were not politi~
cally organised). "There had been previous murders be-
fore, of course, only now they become mﬂfe frequent. Liks
the raid on Pzarl last year when seven people died, The
motice is 2 massive political wrong, fury, frustration, con
tenpt for what whites do. Iilack, Coloureds snd iaiané are
sick to death of white supremsey." If I might just stop /20
there for = moment, I'll have my copy thankyou. Is there
any word of cuution uttered there, "please, in the name of
heaven don't see that it hsppens as far as our acts of
sabotage are concerned"?——--9ell, first of all this is o
mistake, not for distribution amongs the ﬂfrican;s because
the leaflet is for Europeuns, |

For Europeans?---ind it was dealing with the
situation as we saw it. This is not advocating anything,
except explaining the positicn.

Oh, you really mcan that is not advocating an /30
&vénﬂ, except explaining!?---Yes.

i We'll tackle you on that right away! Just look



under the words "Vorster's threats deter nobody", have you
got that?---Yes.

Look what follows immediately zfterwards!
"Sabotage snd murder will not cease"i---Just a second, I
don't know where it is.

Right in the middle. "Vorster's threats deter
nobody". i %Wt in the middle. I'll point it out to you.
Bring it nearer and I'11 show you with a ruler. (Witnéss
eomplies). There you arc, it's all underlined for you!---
Yes, yes. /10

"Sabotage and mwurder will not cease beeause...".
Is that an explanation or a threat?---This note, I think it
is an explanation,

Oh! What are you saying there? "Sabotage and
mirder will continue!"---Yos, you will see that's not jus-
tifying. All thet this szys, is that it is the conditions
which produced this state of affairs, and that it will
continue if you don't consider the causes which lead to
this situstions.

Now you're telling the white man, "if you don't /27
remove the csuses about which we complain, sabotage and |
mirder will continue", right?---You're stating a faet!

We're stating a faet, to say these things are happening...
They will hagpen, yes!---Because they are saused
by the conditions, |
and you are now telling them that is in effect,
what happened in the past, snd I suppose what will happen
in the future?---Ch yes!
Did the A.N.C. never vizualise that it's zcis

of snhotage will result in death?---It took precautions /30

to gee'm-it, and thnat this awvoided.

snd in faset, in a certain measure, you are
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here gloating over the incidents thet have already taken
place, =nd warning the white man more is going to happen!
--=You're misreading the leaflet. This is not ineiting,
this is not saying this must happen! It's saying that it
happened, and it will heppen! Youre not saying...

You're not inciting?---You're merely explaining
the position!

well, let's follow this leaflet from the be-
ginning, and we will come to whether you're right, "Sabotage
eruptse...", back to the top, after the passage "3Blzck, 10
Coloured pocople are sick to death of whitesupremacy”.
"Sabotage erupts every week throughout the country, now
here, now there", Is that right?---Yes.

Is that on account of the activities of the
N.K.? Just to stop there - -3 that right?---Yes, that's
right.

"The whites are turning viecious and panicky.

hlready we see the sinister birth painug of the lynch game.

I can't make out the neixt word, it's not elear /2C
in My COPYs saeas "At that rate within a year or two South
Lifrica will be embroiled in the second bleoodiest, most
furiocus Algerian war."---Yes.

Lire you explzining things, or are you telling
the white men what's going to happen?---No, we're saying
that this is the situation, ns it exists. It must lead to
the sitvation which existed in Algceria!

In other words, you are now prophesying what's
going to happen in South Afriecal!---We onalyse the situation,
of course, on the oxisting conditions! /30

Then you go on "Vhile apertheid leads to war,

the Goyernment stokes the fires. 411 Verwoerd cen do is

-22
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to tighten the pressure, he doesn't dare relax the army
build-up release the orgenisation.....If the hear t of the
Government triez to stifle resistance to aprtheid, the
stronger, more determined they become, despite Vorster's
promised death penalty, sabotage and murders multiplied
last year,"---Yes.

You were claiming that as a2n achievement?——-Ho,
stating what happensd.

Who committed the sabotage?---ILL.K. diﬁ and other
people did. S0

"~ %ho committed the murders?---Which murders?

That you're talking sabout here?—--ilell, we
refer to murders in the Transkeil.

Yes, but that's not the only murders! "Sabotage
and murders multiplied last year". Vho committed the murders
referred to here?---They weare murders in...in...in Paarl,

Yeg?—--lurders in the Transkei.

Yes, who committed them?-—-...%ell, as far as
I know in the Pacrl, the P.4i.C. people were charged and the
...88 far as I know in the Transkei, or I heard that alseo 20
in the Transkei P.A.C. pecople were charged.

And ¥,K, had nothing to do with it%---0f course
not.

Of course not! Right, then I ask you =2gain,
why do you, the A.N.C. go on to say *he sabotage and murder

will not ccase? What cxactly do you mean by that?——-Ve say

. that.,.that is as I have xplained, that the conditions will

produce this state of 2ffairs. You will have Paarl, you

will have Transkei, you will hesve something else, in =2

___situation like this! /30

You will have sabotage, or z2cts of sabotage?—--

Of course you will,



! KLGiSs nakl Gt THE Stibxs ur ¢

LRy

———
Brzees e

- 175
'-"‘?..-:'-_ T g b e B PR el S |

Comitted by the M.E.7---Yes,

You will have more acts of murder committed
by?---There will be murder, I don't know who will commit
the murder.

You don't know , but there will be murder....
(Witness and Dr: Yutar talking at the same time. Intelli-
giblel)

AT THIS STAGE THE CCURT ADJOURNS FOR LUNCH.

ON RESUMING AT 2 P.M,.:

WALTER MAX SISULU, still under ozth 10

CROSS-EXAMINLTION BY DR. YUTAR (CONTINUED):

Sisulu, I think we¢ can run through this very

nuiekly now, Exhibit 'VV'!', The last part "Viclence breeds

violence in return". Hazve you got that?-—Yes =ir.
Now I just want to read you the next paragraph,
"You now face an indefinitely long future of terror, un-
certainty and steadily errding power. You will keep 2 gun
on your side, not knowing who to trust, perhaps thé -
street cleaner is a saboteur, perhaps the man who mekes
you your tez at the office has a gun? You will naver be S20
safe and you'll ncver be sure, because white power, indus-
try, arms, police....white labour." Is that not a threat?
——=No, I don't interpret it that way.
| How do you interpret it?---I interpret this
0 mean thet in a situsticn like this, you will find that
where there is 2 drifting apart between the two main commu-
nities, the naturzl thing will be to distrust cach other.
It is nztural that you will distrust your servants, who
belongs to the other country. That is the wya we are de-
seribing it | /30
I can understand that, but what do you mean

when #nu say "you now face nan indefinitely longz future of
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terror"?=-=ell, there's the Government terror.

No! You're eddressing the white man! You say
"you white man are now facing an indefinitely long future
of terror"!---Well in this situation...

Yesl---It%t is this situation there will be terrc-
rism,

Of course!—---There will be terrorism which is
brought about by this situation.

Yes! I don't care what it's about, but you're
telling the white man that "you are now facing an indefinite—/
1y long future of terror"!---Terrorism which has broken out.

aAnd you spezk about the puséibility of having
to fear even the person who makes your teal He might have
a gun,---The possibility.

Yes, and that is what you were telling the white
man:-—-I%t says the more they drift apart, the more likeli-
hood there is of this situation.

Then you end up "you will have launched a war,

you ¢cannot wint,---Thore can be no doubt about it!

Now who is launching the war?---The whites! /20
That any future war in this country must end inevitable
on the vietory of the oppressed people!l

Right! But you say here "you will have
launched a war"{ You now accuse the white man of leun-
ching the wer!---0f course it is! It is the white man,
who is, instead of meeting the reasonable demands of the
people, instead of discussing, it is arming them preparing
for a war!

You're not suggesting that the white man drew

up "Operation Mayewuya", Ixhibit R.71?-=-No! /30

No?---I'm not saying so, but I'm saying that

the fctions of the white man, leads to this situation!
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and you z2re here contemplating that if the
white man does not give in to the demands of the black
man, there will be & war which you, white man can never
Wwini--——inevitably, it must lsad to that situstion!

and that is your view, and that is the view
of the African Nztional Congress?---Yes, after-ﬁﬂ years of
patience and of & reasonable approach.

ind I'm merely concerning myself, not with the
last fifty yezrs, but with the last three years! I've
told you thet before, and 1?11 remind you again later! /10
Now I want to deal with these murders. You remember I told
you zbout the two young girls who were badly burnt, and
one died?---Yes, I remember that.

That's Item 129. That took place on the 1i5th

of December, 1962,--=Yos,

Did you soy that that was not the work of the
A.N.C,7===That was our information?

From whom?---dr. Mbeki, who was our member in
Congress, that he had zssured himself thet it was not.

fow do you know who committed that murder, by /20
the way¥--=-No, I don't,

You've no idea?---No.

Do you know a man called Hoyi%?=-==I know ¢f 8
nama Hoyi.

How do you know of his name?---7ell, he was =
prowinent man in Zzst London, and I =2lso know thot it
was reportecd in the newspaper, that his house was bombed.

Yes. BSo you know him. Now do you know the
following names? Johnson Kondhoti?---Yes, I know him.

Who iz he?---He was a memher of %hc AN.C. in /30

N o _Eaamnnﬂﬂn.
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do you know a man called Fezile Mlandhlo, forgive my pro-
nunciation but I haven't got lir. Berrunge here to help
me, but do you know him?---No, I don't know him.

Thet's No. 20. Do you know a name ealled
Zolo Majho?=--No, I don't know him,

You say you don't know any of these people,
except for the one?—-=No, I only know the one,

Just the one. He's a member of the A,N,C,°P

__-YEH &
Well you know B. Sekadies cvidence, as he /10

said that 211 these fowit that I've mentioned zre members

of the AN.C. so you can't dispute it?---%No, I'm not

trying to dispute it,.
Goir: back to Hoyi. Hoyi was = gentleman, ac-
cording to Card who was co~-govermment?---Yes.
He published articles in the press to the ef-
fect that the bantu in the country coculdn't take over,
end are not in a position to take over, not within 100
years.-—-Yes, he seid that.
Tou knew about it?---No, no, I heard abours that. /20
You heard about that?---Yes.
His house was atitacked on the 16%th of Decem-
ber, 1962, because he was pro-government and anti-A.N,C.!
ind attacked by these four people whese names I've mentioned
who threw a bomb through the window. Two in faet! Now
what did the A.N.C, do about that to stop that!P---Well,
first of all you see, the A.H.C. we ncver heard that it
was done by the members of the AN.C., but we relied for
our information from the Eastern Province, and we were
assured that so far as our members were concerned, that /30
they were not responsible for this.

well, you know detective Card was not cross—
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examined, and if he's right thon your information was
wrongi---Yes, which aspect of it7?

On the question of who did this act?---No,

I'm not denying that.

And it was this act herc, where the A.N.C.
wanted tp reap it's vengeance against Hoyi because he
expressed anti-A.H.C. views that two young innocent bantu
females were severely burni; and one has died as o re-
sult)=—-Now I've said this, that even zccording to the
evidence here, a state witness who was 2 member of the J10
Regional Committee of Iast London, made 1t perfectly
clear that it had absolutely nothing to do with the AN.C.I
They said it was never discussed.... |

| Who was that member?---I think Mdube.

Oh no! Oh no!---I thought he said that these
things were not discussed at all in East London.

I'm not talking sbout discussions at meetings!
I'm interested in what took place!-—-Yes well, individuals
could do that, although they may be members of the A.N.C.
but it doesn't mean that because they are mambers of the /20
£.0.C., the AN.C., is responsible for such 2ctions!

Ho, thase thing wouldn't incite them?---Not at
all, I don't think so.

Now we come to anothor item, You sce we're
dealing with murdcrs now. We come to another Item 66.

That was a dwelling of a bantu constable Tshingata(?),

Fort Elizebeth, on the lst of October 1962. Do you re-
member this Peter Nvombo, who got 15 years for zcts of
sabetage?---Yes, I remcmber that.

He szid he is the one who participated in this /30

LE act., Now you know which act I'm speaking to you about
T
' 7 -
W hey?---1I don't know the nuribers, but I remember the....

1 fay C Lz

— s T

Flsta:
R T et b v




- E . b oL
F"B'D- ';:-EII.E- QIE...-.:....:';

But you know which I'm speaking of?-==I know
it's the bombing of....
Do you know who Peter Nvombo was?---I1 didn't
know him,
Yes, well he told his lordship that he was a
soldier of the organisation, and therefore, he was a mem-
ber of the M,X. That's the only organisation who has sol-
diers,---Well, no it doesn't follow, but I deo think that
he was a soldier .....
Of the A.N.C.?-—-S01d41» of the A.N.0.? /10
Yes, that's what he said. Of the organisation.
—---Well organisation can be broad, but from his evidence
he was a member of Umkonto.
ind a witness who was going to testify with re-
gard to that, was a man named Sipo Mange. Have you ever
heard thet name before?---No, I heard it here.
Do you know the name now of Vuyisele Mini?—--
Yes, I do.
Who is he?---He was a mecmber of the A.N.C,
He was 2 member of the A.W,C,7?---Yes, /20
Port Elizabeth?---Yes,
Was he responsible?---Yes, I knew him to be
responsible,
Then there's r ‘n called (?) Makaba, do you
know him?---No,
Well, he's listed here as No. 16, and then
Wilson Kyengo?---I know him.
Who is he?---He is an A.N.C. mémber in Port

Elizabeth,

Is he perhaps one of Lic ~hirf volunteers?—--- /30

I don't know his position, but I know he's a leading man,

A leading member of the A.N.C.?7-—-Yes.



- 1 TA " ey ry
-—5 - ¥r § omti B oo’ @ M R 1 [ N

Yes, du Preez says he is the leader there,
and he is ‘called "Chiaef". Now take these three gentle-
men, are they all responsible men?---I know them to be
responsible.

Responsible people, How let md tell what they
did according to the evidence nszetective-Sergeant du
Preez, who was not cross-examined, He says that these
three people shot this man Sipo Mange two days before
he was to give evidence for the State with regard to
Item 66, Is that the action of responsible peaple of J10
the A.N.C,?---No, it would not be the action of = respon-
sible man of the A.N.C.
BY MR. FISCHER TO COURT: My lord I'm afraid I wasn't in

Court at that stage, but I'm told by my leerned junior thaj
that is now what the evidence was,

DR, YUTAR TO COURT: I'm readirng it my lord. I'm reading

from the evidence of du Preez, and I'1l read the whole
passage. "Now I come to the next Item 66, and I here

want to dwell a little longer. .....{(Continues continued).
"He was shot dead two days before he had to give evi- /20
dence"....and he mentions the three names that I hzve

given to you.

CROSS-EXAMIN.TION BY DR. YUTLR (CONTINUED):

What have you to say about that, the shooting
of a State witness, just because he is giving evidence
for the state?---Well, I can only say that neither the
A.N.C. nor Umkonto would ever comprise the zct of = thing
like that.

But this was doenby members of the ~2gional
Command ! /30

BY MR. FISCHER TQO CGURT: My lord, there's no evidence

with respect, that they were done as...?---I mean it's
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put on the assumption that that is true.

WITHESSﬁ It certainly would not be in keeping with the
policy and it would not be an action which the A.N.C.
and Umkonto would ever cncourage.

CROSS-EXAMINLTION BY DR. YUTAR (CONTINUED):

Was it the policy of the A,N,C, that if you
are apprehended or questioned by the Police, that you
should not tell them anything?---0h yes, it was the
policy.

Was it the policy of the AJN.C. or the N.K.
that if you should be questioned by the Polieg rafher
than giving any evidence, commit sui¢idel——-No, not at
all.

It wasn't?=--=llot at all.

That was the teaching a% the Mamre pamp run
by hccused No. 3, would it be the wrong teaching?e--
Certainly it would be.

Well here is & case now whgre three people,
who you admit are members of the A.N.C. who were arres—
ted in conncetion with the shooting of a State witness.
L man who wes going to testify for the State, and a man
who was a soldier of the organisation, Did you ever
take any steps to avoid that sort ¢of thing heppening?
--=-Well, &as I heve explained the steps were taken, the
policy was stated, it was explained to members, and in
addition, now and again emphasis was made, it was im-
portant in the organisation, that it mus not happen.

Now assuming as his lordship said, that I'm

relying on the truthfulness, here are two cases of

Jeo

murder. Were those the murders you had in mind when your/30

isation drafted "Exhibit 'VV'"?——Well, I've ex-

!
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and they had taken place.

Yeg?=--ind we were having in mind those which

had taken place.
Yes, well these are also two murders that

took plocel---Yes,

Let's come to Exhibit '"WW' that my learned

friend showed to you this morning. It's another pamphlet.

Your lordship will find that on pages 4 to § of your

exhibit. Do you remcmber thelpaﬁphlat-l'm referring to?

--=Yesg, /10
You'd better keep this in front of you.

Exhibit 'WW' and it corresponds to Exhibit 'CS' and Ex-

hibit "AE" my lord. Now Sisulu this is a document which

your counsel has admitted was distributed throughout the
country during May of 1963. That ia.au, isn't it?---1
think I gave evidence about it, that it was not distri-
buted in Natal., The A.N.C. refused to distribute it, It
was distributed in the Transvaal, so there was a contro-
versy about it,

Well, I can only tell you what your counsel J20
said, but be that as it maj, let's examine it. Which
part should not have gone out?=---The part which deals with
Umkonto We Ziswe, the Army of the Liberation Movement.
i How let's see., This is a double-feced...a
double-paged pmaphlet, the middle portion "The Leballo
way is useless", and then we are now reading from the
other side, and you say thiﬁ part "Umkontoe We Ziswe,

Army of the Liberation Movement"..,?---Was supposed to

be removed, but I did say that there were one or two

amendments which I cannot now say, which they were. /30
]ﬁﬁ??ﬁﬂrﬁlﬁuﬁ_dww.” h No, no, let's keep it in turn. first asgked
ERwAN A :
TR you which port, did not find favour with you and had to

‘. i8¢
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be removed?——-Ily lord that is preeisely what I'm trying
to explain., I'm saying that portion which I have indi-
cated, this porticn.
The A.N.C. Spearhead....?-—--No, nu,.I‘m sSO0rIYy.
Umkonto We Ziswe, this portion,
The whole of that?---The whole of this portion.
The whole of that mprtion!?---The whole of it.
On what grounds did you want it removed?—--
On the grounds that it was speaking on behalf of Umkonto.
It obviously was intended for Umkonte, not A.N.C. That 10
AJ,C., wes not Umkonto We Ziswe, and could not speak on
behalf of Umkonto.
Notwithstanding that, the responsible leeder-
ship of the Africean Nationzl Congress, still issued
this pemphlet?---Yes, that did hazppen. The conditions
under which people worked they find the situation...you
see the position wus this before., Things are discussed,
meetings are casy to eall.
Yes?——-ind you reach the situation of illegality.
Yes?---\here thing which ordinarily would have /20
been discussed properly, are rather discussed by two or

three people. Sometimes i1 happens, and that is how
this happens too, us I've explained, that the duplica-

tion of work, people who belong to the Umkonto snd =zlso
belonging to the A.N.C. Their mental attitude slso re-
fleets this position.
Now where did this discussion take place,
where you recommended thet this should be deleted?—-—-
In Johannesburg.
Where?---What does that mean now? Where? /30
Where in Johannesburg?---In the Townships.

Whereabout in the Townships?---Are you trying



o - QT BRIV
il I R A Eath B o ® el oy, T B e W

to get the house?
I'm not trying to get the house! I'm trying to

get the truth! Where was this ﬁiaeussed:?——-l'm saying
in the Townships, iﬁ the North-Western areas.

I want to know the truth! I want to know whers
in the Townships!---Well, thet means whose house it was!

Well, them,...?=--=Well, I'm not prepared to
answer that!

You're not prepared to answer that?---Nol

Why Not?--I've explained the position, I'm /10,
not going to implicate pcople herel! But what difference
does it meke? The question of whieh house? What?

Don't ask me questions please. I want to
know whose house this discussion tock placel-——-I'm
afraid mﬁ lord, I won't ke able to implicate people. 1
won't answer that gquestion!

You don't want to answer that gquestion?---No
s1iT,

In what way will you be implicating this per-
son?-—-Because it's the question of saying so and so's /
house, and the next thing is that policeman mist go and
detain that person under 90 days to find out who the
people were.)

I'm dezaling now with the responsible leader-
shipl! Who was the responsible leadership, that it drew
up this pamphlet?---The Seerotadat...you see I'm men-
tioning evidence in chief that a member of Umkonto drafted
this, submitted it to the members of the S&eretafiatf I
was not present at the meeting, but I saw the draft
myself, /30

Who was the member of the Umkonto who drafted

this pamphlet?=-==I can't mention the name.
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Why not?---Because I'm not mentioning namcs,

Well, unlees his lordship stops me, I'm going
to insist on a name! I want to know who, on behalf. of
Umkonto We Ziswe, drafted this pamphlet?-—--It doesn't
helﬁ you tu_insiat ﬁn the name! I have explzained that
insofar aa.the people who are in the cﬁuntry are eoncor-
ned I will gsrtainly not answer.

Not answer?e--Ho! But I'l answer to people
who are outside,

Oh they®re safele--Yes of coursel J10

T want +to know who drafted this pamphlet!-——-
Well my lord, I'm not =able to answer that question.

BY THE COURT TO ACCUSED NO, 2; You're not prepared to

answeri=--=I'm ngt prepared to answer.
Yes, very well,
CROSS-EXAMIN,ATION BY DR. YUTAR (CONTINUED):

Now who were the members of the Sseretariat?——
I was ane of them,

Yea7=w=lihocki was one of them,

hecused No, 4, yes?e-=kr. Nzoe was one of them.,/”

Yes?--eThat's 21l I ¢an mention, I'm mention-
ing kr, {zoe begause he®s out of the country.

But you are nol prepered to mention who were
the other members of the Nationzl Secretarist?--=lo.

We'll leave it at that., Is it true to zay
that the Umkonto We Ziswe wag the army of the Liperation
lMovement?=—=Well, that's how they ieaﬂribé themmelves,

I know, Is it true to say soT==-Well, thot's
how they describe themselveas,

My question is, is it true}---Yes, Well I /3¢
don't know whether I would put it this way, but I know
that they are part of the Liberation Movement,
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-They are part of the Liberation Movement?--—
Yes,

What do you object .to - army?---Yos, yes.

But for the reat you're prepared to say
that it is a part of the lLiiberation Movement?---It is
part of the Liberation Movement.

What is your objection to the word "army"?--——
No, I don't think, I'm merely seying thaet. I don't know
if I'11 put it that wéy, I-prefer to put it my own way.

What is your own way?-——--ly own way is that /10
they are part of the Liberation Movement,

"Wow Umkonto We Ziswe ,..we have struck against
the white state more than 70 times, boldly and methodi-
cally. W& are trained and practised. We shall be more
so." 1Is that correet?---That's what they say.

Is it correct?-—=They're describing their
position,.

Is it correct?---I don't know if it's correct.
I never counted how many acts,

You sec, this 1g issued hy-the Afriecan Natio- /J2f
nal Congress!l---Yes, in the light of wﬁat I've explained
before. -

Yes, and you suy there "weﬁ?——-I mean when I
say "we", I mean the...

"Wz have strueck a_ ainst the white man". Are
they not identifying the African MNationsl Congress with
the M.K.?——-an, thef are.

and T0 times, nBo that must be.accnfding to
the report back thst the National High Command received?

--=Yasg. /30

- mm—ErR T

It's an awful lot of times, isn't Sisulu®——

-

Th&%'q quite 2 lot,
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And you weren't going to stop there!-—=The gues-
tion of sabotage?

Yes?---The zcts of sabotage?

Yes!---lo! |

ind what is more "we are trained and prectised
and we shall be more so". You are hoﬁing to become more
proficient in these acts of sabotage?-—-It's reasonable
to expect it.

"Qur organisation is nation-wide, we can
strike anywhere". Correct?---Yes, JS10

Now let us examine that! Your orgenisation
operated on the Witwatersrand, It operazted here in Pre-
toria, It made an attempt on the Synagogue, the (4 Syna-
gogue which was the scene of the trisl of fAccused No. 1.
Rigt?-—-ind attemtp was mode there, yes.

By the way these machines don't toke nods, I'd
prefer you to say yes, unless you disagree with me, ind
an attemtp was also made on the Minister of agrieulture!
--=Yesg,

The organisation also operated througheut Sec
Natall---Yes, that's quite correct.

Port Elizabeth and East London!---I don't know
if in East London there was an Umkonto Ve Ziswe, I haven'*
heard their evidence.

Well, you've heard the evﬁdence of Peter
Nvomwo and Card! Ttem Eﬁlthﬂt I've just des=lt with!
and Reginald Mdube?---I can't remember them having said
that Umkonto We Ziswe was operated in East London.

Perhaps the A.N.C. were operating under their

own colours there.u—-ha, but I think he alsa explainecd /30

what the pﬂsltiun of the A.N.C. was,

R Cape Town?---Yes,
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S0 it was true to say it was a country-wide
organisation?—7That!'s quite correct,.

What was your objeetion into putting it into
the pamphlet?---Well, simply this that this cbviously would
be alright, issued by the Umkonto itself. It certainly
does not belorw to a pr-phlet which belonzs to the A.N.C.
The &.N.C. isb't speaking on behalf of Umkonto, and it
doesn't discuss the affairs of Umkonto, of where it
~trikes and how,

fou're of course adopting what feecused No. 1 /1U
gays, that the State was wrong to suggest that the I.K.
was the military wing of the A.N.C,!---Yes.

That's wrong?---The State was wrong.

If I produce you at least three of your own
documents which say that, then the documents must »e
wruﬁg too?---Well, I wouldn't deny that there might ®e
documents, but those documents whieh will say that, will
be the documents which are produced under the same circum-
stances as this one.
| I see. More mistakes?——=-Well mistakes do /20
happen. I'wve axplaiﬁed actually the position that you
have the memhers of the 4.N.C. who are Umkonto. You had
a duplication of mectings, and that must affect cven the
mental attitude of the people concerned,

It must even affeet the trained sawoteurs who
were Lloving up power pylaﬁa and other such things? It
ﬁhst even affect them, not sﬂ?-«_wEll, the people were
enga2ged on both sides.

Yes., I'll come to those documents later,
"Umkonto trains the youth", is that not true?—---—Yes, /30

"We are ceaselessly throughly training an

carmy of liberation", True?---Yes.
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What objection was there to letting them all

go in?---No objection at all. Umkonto was entitled to

mzke that claim.

But not the A.N.C,?——-No.

But it is trug?=—=It's %fue that they were
training.

"4nd Umkonto has powerful allies in Afriecan
S8tates., The African States in the democratic world are
behind us witHallies amongst other races in South Africa.’
Is that also true?---0f course, it has got numbers of ATl
other races in it.

Now I want to skip the next one, "Urkonto has
a Plan Strategy", because that I'll givef special attention
to tomorrow, but I want to go on to "The Umkonto has leader-
ship". That's the responsible leadership you refereed to
jﬁst now?=--=Yes,. |

"Our leaders are brave, intelligent men, they
work together". Is that right?---Yes,

Where are 21l these brave intelligent men to-
day?---They are in gaol some of them. S

Yes! Thaey may still be brave, but where are
the Dtherﬂ?—'——Thﬁ-. others have gone for training.

’ ind some have fled?--=Yes, some have left the

country.

Yes! What caused them to leave the country?—--
Well, there zre many ways of leaving the country. Half

huve left the country becausz of persecution in the coun-
try.

Yes?=--0thers leave the country because they

go for training. Othars leave the country because they /ir

--h&?f"gﬂt to take ﬂth&r duties.

Is it a possible that the A.N.C. leaders, the
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brave, intelligent leaders, told the Ranken file, if you
are arrested, rot in g=ol? But asy nothing?---Well, any
gensible person knows thzat that is the most reasonable
thing.

I know certain people who didn't rot in gzol.
They went out! Do you still call them brave?---Which
paople are these?

You know who I'm referring tol! These »re
people who told their ranksn file, the average person?-—--.
hre you referring to Mr., Goldreich? /10

Yes, I'm referring to Goldwich and Wolpe ! ~=-
Well, they had an opportunity of leeving, there's nothing
wrong with that!

You had an opportunity of leaving, but you
didn't?—--1I didn't youa see, but I wasn't in the same con-
dition,

and you heerd the compliment that Mr. 'X!
pzid No. 1%7=--Yes,

There was & brave man, Ee went overseas and
czme baek to report!---Yes, Jec

Can you see no difference between No. 1 on the
one hand and Wolpe and Goldreich on the other?--~Well, if
2 man can escape it, why should he stay,.

And then this portion in here, in black - is
that corr¢et?---Well, were you read it again., If I'm not
troubling you?

No you're not, you're not! My eysight is =2l-
most as bad as yours. "Three Pogo men are due to hang,
hundreds are in gzol, many for life. %ho knows how many
will be round-about after the Leballe fiasco? These are /30
tﬁe casualties in the freedom struggle. e quarrel not

with bravery, but with bad leadership. Ve atfack the
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Leballo policy, not as a petty rife, but because it takes
us back, not forward along the rosd, ...zlong the freedom
road. Gemuine freedom fighters must {ind a way to
fight together in unity, in unbreakakle strength. There's
no rule in the freedom struggle for all ﬁrave men and
women. ‘e are prepared to talk unity, to work for
unity, to fight, united with the correct policy and the
correct fighting strategy." Is that corract?-—-Yes, that's
a correct statement. |

Sisulu are you correct that this a plea now /10
made by the African Netional Congress to the Pogo and
P,L.C. sections, let's get together and act like brothers
in one brotherhood?---Yes, not only that, but act in a
responsible manner.

Yes?—---In 2 planned manner. In other words,
if the ecriticism of mere rivals, mere feeling of the people.

Yes?——-But let that be a planned strategy.

30 you were prepzred and willing to azeccept
within the poles the leaders and the followers of Pogo
and Pan African Cnngress?;-—¥es, because it is the gques— /
tion of leadership, to give a propsr guidance as to wnot
is necessary in the nationzl struggle,

ind you were loping to work with them together
with 2 view to committing further acts of szbotage¥——-
sabotage, yes. |

Which could have involved further loss of
life?---Ho, not with that intention ‘at all,

Hell, that's what would have happened?——-
No, the idea of course, as I say here would be to prevent

mirders, but rather to use a method of sabotage. /30

Well, we won't go intoe that again. We dealt
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want to read here to you. You turn now to the part
egainst which you had no objection, Let's turn to the
first part. “Thé A1.C. épﬂarheada a revolution Leballo

? No. The South African people are ab war with Verwoerd.
12 million people will be sloved no innger. For 300 years
the whites have refused to hear our voices. The ways of
peace have failed, now ﬁe fight to be free. The Verwoerd
Government made it impossible for us to win our birth-
right oany othar way. The A.N.C. tells the people straight
the struggle that will fres us is a long, hard job. Do /10
not be deceived by men who talk big with no thoughts for
tomorrow." Is that correctly reflected there?---Yes.

#nd you had no objection to that?-—-No.

What had you in mind when you say "that the
struggle that will free us is a long, hard jok"7?---What's
the guestion again. ,

What did you hive in mind when you said the
struggle would be a long, hard Jjob?---Bacausy those who
are in power, ore not prﬂpared.eithﬁr.tu negotiate, and
I'm not prepared just to leave things,

50 you were preparcd to start with sabotage? /2C
——-Yas, that's correct.

Carry on with the guerilla warfare?---If
need be,

ind I'11 come to another document presently,
and then when the situation is ripe you will insurreetion
in the rursl areas particularly?---Well, once you have
guerilla warfare, it might lead to that.

It must!——-Yeg,

And then you wauld*ﬁe aseisted by outadie /30

J##,fsfﬁfﬁﬁs landing in South afrieca on the coast lines or -

across the borders?—-——In = situation of war, that also is
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& possibility. That is not what we planned,

But you envisaged it?--—-Well, in 2 situation
where you f;ght, that is likély to happen.

And then thst wquld'be-fullﬂﬁﬁd ultimately by
civil war?---Yes..

Tou envisaged that too?---I did. We warned

that eivil war will be inevitable unless the situation

changes!
tnd that is something that you and the LA.N.C.
always had in mind?---Why do you say so? /10

Because I'm trying to state the facts!—=-That's
not a faet! |

Did you not have it in mind?—-We have demon-~
strate& for years, that we did not have it in mind =t 211!
But we chenged insofar as the A.N.C. permitted in 1961,
in which mcmbers participated in.

Well, you see Sisulu I said earlier that I'd
heve to remind you again, and I do remind you again, that
I'm only interested in tgrms of the indictment for what
happened from 1961 onwards.---0h I see, yes. /20

~nd then you end up that that kind of a eir-
cular organised violence and smash a .party.

BY THE COURT. 4%gll, what's more important, is how are

we to smash them? That parszgraph is more important!

That seems to me to be ineconsistent with this explanation
thet the AN.C, is scparate from the Umkonto, Put that
to the witness.---Unfortunntely I lent my copy to the
typist my lord, and the copy I have here, I can use.
(Court hands Dr. Yutar a copy).

CROSS~EXALIN.TION BY DR. YUTAR (CONTINUED): /30

Shall I read it to you?---Please,

"How %o smash them. With planned strategic
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violence, already scgred, the whites are on the lookout.
We must hit them when they are not looking, we must sirike

where they do not expeet it. We must hit them hardest

where they are soft.,"

BY.THE COURT TO WITHESS: . Now this is the A.N.C. not the

Unkonto?---Yes my lord. J1'm not sure here, but I did
say here that there were one or two zméndments,
That also is something that should have bden
left out?---Yes.
Ltnd was put in by mistake?---There were one or /10
two amendments which were made but, the eircular went
out as it was,

CROSS-EX&NINATION BY DR, YUTAR (CONTINUED):

Now Sisulu mzy I trouble you to look on the in-
side of that document? (Witness complies). I want to
read from the left-hand side, the paragraph under the hea-
ding "P.4A.C. knows nothing =zbout wer". By the way,f%iiz
¢arry with it the implication that the A.N.C. does know
aomething about war?---%Well, perhaps that it would not zect
in the same way as the P,i.C, did, ;2

"A crowd of unirmeg men oh 2 midnight march
cannot break the police, the army and all the oppression
of Verwoerd.......It is no good to think in terms of
impis, nor of modern guerilla war, P.4A,C, leaders like
Lehallo talk of revolutions, but they do not work at how
to make the revolution, wur greerdaccarefyl plansg. War is
not a gceature of defiance. For a sum total of 9 white
youths, only one of them a pcliﬁeﬁan and he killed by

accident! Hundreds of Poqes are in gaol serving thousands

of years of iwmprisonment! For a wild boast, Lebello's

used a round-up of unknown numbers of young fightsrs." /30

that approved by the A.N.C,?---%ell, I don't know but
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I would not disapprove of that.

You wouldn't disapprove of thatf—--=No!

In other words, you admit then that war needs
careful plana?u--Yes; I admit that.

And now you complain that only nine‘whitgs
were killeﬁ, the one Ef.tﬁém a policeman, by =zccident.

Is that something really to complain about?---No, this

is not complaining. We are merely stating = situation,

we are saying that what you were dning,fﬁgeihat is con-
sidered to he an action. You are merely endangering /10
people, You are merely endangering your own people.

It's merely warning and explaining the posi=ion.

Warning, yes, yes. "The sum total of nine
whites killed, only one 2 ploiceman, was killed by
eccident.” Now let's go over on the other side "Brave
men must know ho w to fight". "The leaders mist have con-
trol of the soldiers, their soldiers. The soldiers ms
know what the leaders want, The freedom force of South
nfrica must be co-ordinated. Cell with cell, branch with
branch and region with region, in revolution. There must /20
be strong discipline. No action..... of half caast," |
Correct?—=Quite corrcct, |
| What control did “the leaders have over their
soldiers in this case?---No, it....211 thet hzs been sug-
gested here,.is that instead of an organised situation
as was the fact in the P..i.J. Movement.

Yes?-—It says we should consider a way of
properly organising control on it's own soldiers, even
if they were to plunge into war.

Does it not carry with it the suggestien, you /30

P.4.C, lesaders don't know how to organise! We AJN.LC,

&0 know! Ve have leaders with control over the soldiers!

i

vhoR
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Doesn't it?---No you see, that suggests that the ~.N.C.

Yes!—-Would not do what they have been
doing. They wﬁuld consider the question of war or re-
volution, a8 the case was ataﬁﬂing,'a serious matter,
which must we gone into ecarefully 2nd whether it 1s
necessary or not, is quite another thing.

"ind the freedom forces of Africa must be
co-ordinated? A.N.C., M.K., P.i.C., Pogo, South Africen
Communist Party. A4ll musi be co=-ordinated?~--Yes.

| "Cell with cell, branch with branch, region J10
with region." Thet was the organisation of the A,N.C.7
-——Yes,

ind the k. K,7---Yes.

Where you hzd your cells,.,.?7=-=Well, I don't
know if the u,K., had cells, bat I know the A,N,C, had

cells.

CONTINUZD ON PLGE 98,
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1. ACCUSED No, 2: Well I don't know if the M.K. had cells,

but I know the A.N.C. had cells,

And your speech leaders yes, Right - then the
next paragraph you speak of no misuse of ménpuwer, freedom
fightefs'hust be trained, and I want tn_redd the next,
"Don't mistake the real target. Puquf;:id to have killed
five White road builders in the Transkei recently. There
are more effective ways of busting white supremacy states,
A few road builders make no difference to the revelution,
Instead smash railway lines, dam ge pylons, carrying elec-
tricity across the country, bomb out petrol dumps, cut
Verwoerd off from his power and leave him helpless and
these acts are only the beginning." A.N.C. palicy?===No,

Why is it there?---Well..I don't know why it
is there,

Another mistake?---1 would not say another mis-
take - as I say I cannot explain which of these were in
fact to be removed.

Well, what should be removed? Study it care-
fully and tell his lordship..---As far as-this is con-
cerned, I would not approve of it.

You would not - why not?---Because among other
things it talks about damaging the railway line.

Now you know why I asked you that guestion
earlier, Were you against damaging railway lines?---Yes,
oh yes.

Why?---Because you might injure the passengers.

Well in fact it was done on three occasions,---
11 I certainly don't think that it was done by us.

And two were done in Durban, and Mr. X told us
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about it,---The damaging of railway lines?

Yes., Remember one just before you came to the

concrete carrying the bridge?---Well I don't know what he
said about it,lhut certainly even if it was done in Durban
it falls outside their scope.

But falls within the circular.---Well the cir-

cular mentions that. I think that the National Executive
of the A.N.C. certainly would never approve of a circular
like that, and that includes this.

And & funny thing, you kn wm Sis'u]..u, although 10
your counsel said that this circular was distributed through-
out the country, you said it was not distributed in Natal.
--Yes that is so.

But Natal nevertheless knew what to do - they
damaged the lines, the railway lines on at least two occasions,
~==iell 1 don't know..l don't think that they were following
this circular,

Ferhaps they got their instructions direct from
Rivonia when Mr. "X". Came there.=---I dertainly don't think
they could have ever got such instructions, 2C

Well let us just examine this darefully., "Damaging
pylons" is that in order?---Quite in order.

That is in order, even though it might carry
electricity serving hospitals, that makes no difference.---

Oh yes.

It makes no difference?--No. Well innocent people

may suffer.,

They may suffer 7---Yes.

Sso it has got to be done?7--It has geot to He donco.

‘“'1 "Bomb out petrol dumps". Any objection to that?--- 30
gc
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And that was done in Cape TownT7---Well though
it was dnﬁe in Cape Town, as far as my fe:nllectiﬂn, if I
am right, I think it was not done by anybody connected with
Umkonto but there is no objection.

Ne objection. It was done at Sasol.--Yes.

And where the police officer very fairly told
his lordship that it is so protected, the one dump from the
othe, that there is no danger of the others being s=t alight.,
But you have no objection tc that?---No,

- Even although it could set the whole place 10
alight, the whole country alight?---Well if it iz done with
due regard to life, of course.

Well if you want to blow up a tank containing
100,000 gallons of petrol, you know - there would be no
danger of life toc peocple in the vicinity = none at alll---
Well, it dEpeﬁds where it is.

Sasol - you know where it is. Sasolburg.---NMy
recollection is that there are ne people who Etay there.,

No houses there? It is an industrisl area?--Yes.

5o there is pe objection to doing that?---There 2f
are no people there who live thafe actually.

Oh yesl===Then I may be mistaken.

So you Had no objection to pylons, petrdl dumps,
butzynu objected to railway lines?---Yes.

Just railway limes? Any other objections?---
Wherever there are people living there, for instance.

Now we come to the last paragraph on iha right
hand sidz "Above a2ll security - Freedom Fighters must keep
their mouths shut. There is no room for those who give

stafements to the police." Young Sipo Mango(7) did not keep 30
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his mouth shut - he was going to give evidence for the

State. Was he a traitor in the eyes of the A.N.C,7---Well

you know the question of people being opposed to giving in-
formation, it is not a new thing, but it does not mean killing
at all.

But that is what happened to young Sipo Mango?
~=-And I say as far as that is concerned, it could not have
been passed,

But according to this circular he is a traitar
to the cause,~=0f course he is & tmitor - a person who gives
evidence against his people is a traitor, ' 10

Well how do the AJN.C., deal with traitors?---
Isolate them. The time may come when we might have to try
them,

Yes? And shoot them?-=1 don't know what the
result will bo of such a trial.

And how do the Communists deal with traiters?
--=Where?

Anywhere? Shoot them first and try them after-
wards?---1 can't profess to know what the Communists did.

Right, But you were associated with the Communist i
Party in this country.--Yes we were.

You worel-=-Yes,

Closcly associatad too?---0h yes.

I am going to show you documents.--Yes,.

Unless they are mistakes?7-~I can't answer until
you give me the documents. '

Yes, I will show them to you, Now look here we

wi]l carry on. "Young recruits who have a few drinks and

'5t?rt boasting are a danger., Arrested men who turn State 30

.
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witnesses betray the struggle. No abortive adventures, no
police penstration of the freedom force." You agree with
that?--Yes, oh yes,

So all.ynu didnot want in this page was the rail-
way lines, but you cannot explain why the railway lines were
damaged, two in Natzl, and on the Kroonstad lina.n-—ﬁell I
say it was not part and parcel of the policy, but people did
wrong things., They do.

Just a few other tnpics I want to deal with,

BY THE COURT: 10

Just before you go further - I don't quite follow
this: these ciralars were distributed by the A.N.C. not so?
Distributed to their Regional Committees and by the Regional
Committees to their members, not so?--Yes my lord,

Now any Regional Ccmmittee reading this circular
the passage Mr, Yutar haos read to you, abut smash railway
lines, that was an instruction ito your Regional Committceos
to smash railway lines, isn't it? Thatis how I understood it,
~--No, no, first of all it would not be. The A.N.C, members
are not engaged on smashing lines., Their tasﬁ is clear, it 20
is a political task my lord,

No, no, but this circular - didn't this circular
go to the Regional Committess of the Umkonto - wouldn't they
get a copy of this circular?--Yes even if they did,.you sce,

I don't t hink this circular is an instruction,  This circular
first of all is a circular which is explaining. Its rzal
place..

Well, leaving the mistake out now, I mean, this

'“””wmdﬁmqﬁnﬁ ry assuming it is not a mistake, says that the policy

of the] ALN,C. is to bust White supremacy, smash railway linos,30
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damage pylons and bomb petrol dumps.---Yes my lord..

That to any reader would mean that that is the
policy of the A.N.C. being Eummuni:ated to its members, not
5n?---ﬁn my lord, That is what I am trying to explain.

Yes?---The point I am trying to explain - members
of the A.N.C. would never accept this leaflet as an instruction,
They would read this leaflet as explaining the approach on
the situation, the difference between the P.A.C. and what
the AJN.C. would do. Now the A.N.C. members are not
engaged on sabotage, and to do that would mean that an exph- 10
nation must be given to them that now you as A.NC. members
do so and so.

Well now I still have a lot of difficulty with
understanding it. As I understand your evidence, the Execu-
tive Committee now approves of the National High Command of
the Umkonto.---It approves that acts of sabotage be undertaken.

To a certain extent it supervised the activitiszs
of the Umkonto, beczuse, according to your evidence, Umkonto
has to come and get =pproval for some of the things they do.
~-=Yas for instance like the training. 20

Yes, exactly. MNow the Umkonto again gives instruc-
tions to the Rogional Committces,--Yes, its own Regional
Committees.

The N g&ional Committes to the various Regional
Committees?--Yes,

How do they give their instructions?---By con-
tacting them, not by written material.

Some man acting as liason?---Yes, except-insufar
as the first policy was laid down in the Manifesto, and I

?:Tfé;lfu“wh_Jhink_i ere was another document which was slso issued a year 30

thafséfﬁer. Otherwise the instructions are by verbal contact.

L o8
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Now then the Regional Committee again has its
various sabotage committeces, and to a ﬁartain extent they
act under instructions, and to a certain extent they just do
what they think is right, not so7---They are supposed to act
on instructions only,

Supposed to act on instructions, but in actusl
fact very often they just do what they think they should do”?
-=-=5ome of them did, yes my lord.

Now you are not responsible for anything  they do
unless there is some instruction gone down ribht from the 10
Head Office down to this particular man committing the act
of sabotage? Is that your argument?---My lord, the proper
approach wuﬂd.he that people should do what they are told.
It does happen in life that people do the opposite. But
that is not our instructions, and that is not our understanding.
We tried, to the best of our ability, to say how it should
be done, what should be dona -

That is what you now call organizing the acis of
violence.---Well I don't know sir,

CROSS-EXAMINATION BY DR, YUTAR (CONTINUED): 20

Sisulu, is it not a fact that instructions were
issued by headguarters to the Regional committees, not only
by word of mouth, but also by circulars?---0f Umkonto? I
have never hmrd one,

Of the A.M.Cu=-=0h no, no, I am talking about
Umkonto. A.N.C. does give directives by written word. Ch yes.

fes. If we accept for the moment that Umkonto
is the brainchild of the A.N.C. there is no objection to the

...mather giving instructions likewise by circulars?--~I don't

1. (:; quite follow, 30

2
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If the M,K, was the child of the African National
Congress, there is no objection to the mother body, the Af-
rican National Congrees, giving instructions to the child,
its offshoot, by circular - no objection?---No I think I un=-
derstand the position. These are two different organisations,
Unkonto We Sizwe comes into existence, announced its exis-
tence, it is definitely separated even in its nnmpusitinp,
composed of various racial groups. The AJN.C. is a diffbrent.
organization. It is an nrganisétinn consisting of Africans
only. All that the A.N.C, did was to say "We will not con- 10
demn it. We will permit our members to participate.”

If you look at this circular again, in the light
of what his leordship just said earlier, you will find that
you conclude the circular with the slogan of the African
National Congress, not so? "With ypur support we will win"
You have got the slogan of the A.N.C. and look whd you say
thereafter - just read it "Be careful, but let others seec
thig ,"—==Yes,

wWhat did you mean by that?--It is a leaflet.

It is a leaflet yes - to be passed on to your

people. “EE carsful - let othzrs see this too,"---1 don't
know what careful means in this sense, because this is a do-
cument which is for the public, not a private document.

Now com2, comel You were a member of the National
S ecretariat - you know and understand what you write. What
does 'be careful! mean? Two simpls little words.---I know
what it means.

Well then, what does it mean here?---That is why

- I sayy I would not use a word like that here. I don't know

i
QEE what ?t means - it has no meaning, absolutely no meaning here.
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No meaning?---0f course not, because this is a
public document,

It has got no meaning at alll--I don't kow its
mganing at all,

There is nothing revolutionary sbout this.---;
don't quite understand.

"But l=t mthc;s see this" - who are the others
who are to see this?---Perhaps the carefulness here might
mean this: the AJ.N.C. is an illegal organisation, I am sorxy,
I think that is what it means, il

Yes.---The AN.C. is an illegal organisation -
in passing on a leaflet like this you might.ba arreéted.

Oh I can show yuu.a lot of leaflets of the A.N.C.
some issuad very recently, teo - last Friday, for one - where
there is no mention of *"be Careful"” - none at zll.---No I
don't think a1l the leaflets do, but 1 think that is all it

know
means, I don't/what interprctation..

“ho are the others to whom it should be passed
on to?---Those that did not sce it,

And fcr what purpose had it to be passed on7--—= 20
To bracquainted with the cantents,

For what purpose?---Well, for the message which
is contain=ed in the leaflet.

ﬁnd the message, of course, speaks for itself?--—-—
The message is largely to say ;hs P.A.Cs mathods are wrono.
That is what it mzans,

I show you two other pamphlets, Exhibit QQg.

Look at this ﬁne here. You see that? That is another pam-
phlet,---Yes,

Now here is annthe% pamphlet issued by the African 30

fid. 2 .
13 B 2=Hatignal Congress, It does not say anything here about
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being careful, and you see what it is headed "The A.N.C.
is alive, The Umkonto We Sizwe fights on", Both are bracketed
tﬁguther. "The Police say they have smashed the African
Mational Congress, our reply is 'The AL N.C. shall never die!,
Oux undaxgruuﬁé organisation is at work.tirelessly meeting,
organizing, planning. Our secret forces are with thé people
all the time, in the buses, in the factories, in the townships.
We shall strike the oppressive Government when we are pre-'
pared, and the A.N,C. is ready for anyting." Is that corret?
-==Well to say 'resdy for anything' is putting if rather 10
strongly. I don't think it is cur:ect;

Rather stronglyl)---Yes an Exiravagenf language
actually to say that.

look at Exhibit R.R.R. now. "The Ru ales of

a VolcanO", That is also issued by the African National
tungrass?-uhTEE.

"The recent vielent clashes at Paarl, Kwa Mata(7)
and Queenstown must be looked atin their proper perspective.
They are a writing on the wall, sharp and clear warning to
thz oppressors that the volcano they have been for 20
years is about to erupt and it will invclve every South
African black or white," What are you preaching therg?---1I
think that this circular, tua; should be looked at in the
same way as the other one, that is it describes a situation.,

It is not preaching anything., It says this is the result of
our g ituation in the country,. : |

Is that a correct reflection of what the A.N.C,
wanted to convey?---1 think it does convey that actually, It
is the writing on the wall - you will leve this type of thing.

| Yes, what is the volcano you have in mind?--Well, 30

civil war for instance, !
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Civil war - at least we have got it :leérly NOW e
Right "It is futile to try, as the Government is trying to
do to lay the blame aon a few mia:hiefmakers and to pretend
the problem can be solved by mnpﬁing-uP operation in which
the Africans are shot, arrested and even ultimately hanged.
This aspproach is superficial and dangerous because it marely
intensifies the very methods against which the people are
revolting," MNow I just want to read some other passage -
you see the heading "The Peoples! Life is a Living Hell,"
Have yﬂu'gut that? That is the fourth paragraph, beginning 10
with "The supporters of white domination" - have you got that?
~==Tes, -

",sshave consistuntly beesn warned that their bru-
tal drnial of rights to our people, the contemptuous dis-
missal of the people's demands, the ever-growing harrassing
of our people, the ruthless suppression of the political
organisations activity, and to crown it all the complete
reliance on force and violence against the people, parading
saracens and 'skiet-kommandos! will provoke our people to
do that with other people in similar circumstances have done,20
namely to strike back at the enemy in the way in which it
strikes at the people., We warn that oppression with the
sword will provoke resistance by the sword." What are you
there warning the people? ---Well we are saying if the Euro-
peans continue, persist in this road of not nagotiating, of
not talking, the pett result of that, in the end, will
bring about civil war,

Now take the next paragraph, just the last four

lines "The whites must realise, and the sooner the better,

‘that ‘they have created a situation so intolerable that c[y
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the Africans are beginning to storm the citadel of white
dominstion in spite of crude weapons, and regardless of the
consequences, "---Describinh a-situation.

Are the 'crude weapons! that you are there re-
ferring to perhaps not the pipe bombs, the syringe bombs,
the bottle bombs, thz petrol bombs that you had been manu-
fucturing 7=--=No, no,

What are the crude weapons then?---Talking dbout
things that have been used in Fsarl for instance.

Is that the only crude weapons you had in mind? 10
-=1 think so.

Nothing else? Does it not spe ak about the
pnsitiﬁn generally, thmughout the country?--It is really,
it is a statement issued in relation to a2 particular event.

Ohl--~Yes, it is dealing with the...it deals with
the Paarl situation and Kwa Mata,

Yos, it says "The recent clashes at Paarl, Kwa
Mata and Queenstown muét bz looked at in their proper per-
spa:tiue“'and now you areplacing those three events into the
perspective of the whole South African field7?---0Oh yes, to 20
look at the situation in the light of this, |

Mow what are the crude weapons you have in mind?
~~-The crude wesapons fhat were used in these particular
what yucall ... places.

And what weapons were used. there?-<-1 can't profess
to know, I think pangas and other things.

And regardless of the cunaequences?--Taé. that
is what they did, by marching to the Police Station, they
- _“”u_m_ﬂdiarﬁgardsd the consequences, |

"ZQQE;'“;  T That is your interpretation?---Yes, 30
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The 'crude weapons! refers to those three inci-
dents?---Yes,

Well, let us test that in the light of the last
paragraph on that page "Unless an immediate halt is called
upon this brutal and barbaric experiment on human life by
those who support White dnminatinn; there will be more dead
people to mourn for., The conflagration, conflict and viplence
will spread. The volcano will not only rumble, but will
erupt, The weapons and methdds ﬁf Africans will not always
be inferior, nor will the casualties be higher among the 10
oppressed, " qu Sisulu, does it still refer to the three
places, Paarl, Kwa Mata and Quesnstown?---Well, this is 8
general paragraph. It is a general paragraph, and it is
saying that if there is no halt in this situation, then it
must lead to what has been described,

And you have again got in mind here sabotage§
--=klell, with octher things..

«sbeurilla warfare and eventuslly civil warfare,
and the casualties will not always be higher amongst the
oppressed, In othaer worde, yﬁu are here warning the white 20
man that the casualties amungét them will be far higher than
they are amongst the non-Europeans. I'.’.i.'t-l"lElt an planation
or a warning?--It is a warning.

0f course it isl Finally, the last paragraph on
page 2 - "The choice is betwegn white domination and white
privilege maintained through Eluudshed, turmoil and conflict 7
Power to all the people of uuf country in peace - the time

to choose is running out.™ Are you not preaching, there,

.ﬂisetu. a bloody revolution?---Well we are having in mind that

revolution will eventually take place unless.. 30

Unless!l..--We are not denying that at all, unless
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the conditions which we describe...

And those are the conditions which you have been
ﬁnvisaging at the stage when this circular was drawnup 7---
Statements like this could have bEEn_made even aarli#r,.
merely saying that a situation like this will emerge, unless
something is daone,

And by the way - who drew up that circular?---

This one?
Yese=-1 think this is an official circular,
Yes it is., Who drew it up?=--The National 1ﬂ
Sectetariat.
You had a propaganda committee didn't you---Yes.
Who did it consist of7===Well I can't exactly
give the names,
You have mentioned one earlier this morning.
You told us this morning one name alr eady. He has not fled
the country.---%ell the only name I mentioned was Mr, Mbeki.
Yes, you mentioned somebody else as your propa-
ganda expert.---0h no, no, nNo..
Yes you did,-==-No I did say .. PO
What7==1 did say that Mr. Bernstein is an expert
on propaganda,; not A.N,C,
Expert on propaganda - Oh I sge,---Not AJN.C. This
is A.NJC.

Well, this is propaganda isn't it7?---This is not

Oh I see?---1 mean, he is not a member of the
A«N.C. MNo Eurocpean is a member of the A.N.C.
I know - what is he 2 member of7? =-==I knew him

as a3 m;mbar of ths C.0.D.

r
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The C,0.D. Congress of Democrats?--Yes,

Communist Party? Yes?---

You co-opted members of the Enmmunist Farty7==-

I don't know if he is a member of the Communist Party. He
is a member.

He is a member?---Yes,

You see, you co-opted Bernstein in connection
with propaganda,.---Not for A.N,C.

For what propaganda?--It was in connection with
the question of 90 days, it was a general guestion, not a 10
matter of A.N.C. We were putting across propaganda in regard
to the 90 days.

But 90 days is & recent innovation. He did not
become an expert, or have a flair for propaganda as a result
of that?--0h no, in the past he did play an important part
in joint campaigns,

ﬁell I am going to suggest to you thet this was
also a join t campaign.--Which one,?

This campaign for gpﬂrilla warfare and civil
revolution,scivil war?---This ié a statement by the A.N.C, 20
i
I am trying to say to you that as far as A,N.C, is concerned,

it issued its own statements,

Without assistance?---No assistance whatsoever.

You know, you Hentified yourself with a statement
made by Accused No, l,---Yes,

That the State was anng in suggesting that the
AuN.C, was dominated by the Eum@uniat Party of South Africa.
--Yes, oh yes. Certainly.

And that of course %5 the fault of whoever made
that statement?---Well it is an incorrect statement. 30

The S5tate has said ﬂt in the past, hasn't it7--Yes.

|

!
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And it is wrong?--It was found wrong.

The Police have said it in the past, and it is
wrong i-=0f cﬁurss they.ara WIONg

None of you peopls have ever said it7-=thich
people?

African National Congress. Would you ever make
a statement like that?---No, there is no question of
domination, There has been statements of objection to deo
operation. MNot domination. 10

But an A.N.C, would nevef say that the A.N.C.
is dominated by the Communist Party?---Why should they say
so0 when it is not?

I am just statingse.-=-=It is & ridiculous pro-
position!

Of course it igl---The A.N.C, is not dominated
by the Communist Party.

And I suppose il is equally ridiculnus to say
that ..any of the African countries supporting you it would
be equally ridiculous for any of them to say that the A.N.C. 20
is duminata& by the Communist Pazty?---Well I don't know.

I con't speak for other countdes, somebody who is not in
favour of A.N.C. policy may say so.

Oh no, no, I am talking about Africanm countries,
African States who promised you ail support, financial,
liberty and otherwise. Thoso countries who were in favour
af the A.N.C. they would never say a thing like that would
they?---Well, I don't know if they would say so, You
see it depends, if some people are convinced that those who

are co-operating with it..thay might say so, I den't know, 30

- wmeed—ganly speak for them,

FYRYA
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But if they said it, it would be wrong7?---
Absolutely.

Did accused No, 1 ever make any such report to
you7---Yes he did.

When?-~<When he came back he made some report.
I amee] don't know whether I am catching your question
properly.

Yes?--1 dan't know..hz did make a report that
an impression has been created that we are being dominated,
I think by the Whites., 11 don't think ha szid Enﬁmunisf
Party.

And where did he get that from7---Well on his
travels sbroad.

He did not say where?==-Well he did mention
certain people.

Dominated by the VWhites, and not by the Commu-
nist FParty?--=Vell, also thuiquastiun of the Communist
Party, yes.

OGh yes, there is one other thing: and you alsc

10

associeted yourself with theobservation madec by No, I acou- 20

sed that he is againzt White domination, and that he is
also against black dnminatiudTn-Yes.
That there is ru;m in this country for co-
operation between White and non-Whit e7--That is corresct.
And that is ywur theory too?--That is corract.
And that is the thaury of the mombers of the

National Liberation Movement7===Yes,

And that is also the view of all thosec who

suppor|t the National Liberation Movement?--That is correct,

Whether they support them by finance or military3Q

aid, of whatever other a2id?7--1 can't follow your trend,
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Well anyhow, that is your view/of the AJNLC.?
---Yes,

And it is the ﬁiew of the National Liberation
movement 7--Yes,

And it is the view of all those who support the
Natiunél Liberation movemoni?-=Yes.

From within or without?--Yas,

Look at this document, Exhibit R,13. That is

Mandelals report on his tour of Africa. Do you see what he
says in tho middle of the page? "It ie clzar that in this
area there are great reservstions about our poliey, as thexs
is a widespresd fesling that the A,N.C., iz a Communist-
dominated organisation."--Yas,

That iz what your friends across the border are
saying?-~~5omz of those werne not very friendly towards us.
They were spreading this type of propaganda.

Well now just let us look at it, and see what
areas you arec refcrring to. Just turn over - it deals with
the ﬁﬂlitical climate in the Pafmesco area.--YTes.

And than it mentions 21l the names we have had
beforg.-==Yes,

find that is the view now of these Statos that
zre helping you.--=Yos.

wWhat explanatien have you got for tha t7---Among
the Africen Steztes there are people who are very sensitive
to Communists, and in this country therc is the grzatest

propaganda aver which tries to smear AN.C. as a Communist-

dominated organisation. Thesel things mean gquite a lot to

. those countries. Unless explained, they must consider sueh
e —_—
a report, Y
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But here is 'a report made by Accused No, l---
Yes.

Dn his return fromthis tour that this is the
wide~-spread fecling, that the AJN.C. is a Communist-dominated
organisation. You deny this of course?™~-Yes, VES 4

Just a little further down it says "Hildals
brilliant address is not appreciated. Applicatien of
CeboeDe for membership of A.P.C. (7) defeated on a motion
from delegate of Communist Ehiné. Who is this Hilda7---1I
suppose it must have bzen Hilda Bernstein,

The wife of No. & accused?--Yes.

And she is also a member of the Communist Party?
~=1 don't koow if she is a member of the Communist Party.

You den't know?--No, She was a member,

She was a member, Mow just turn to this heading
on the second page, 'Political Climete in the Pafmesco arcae.’
Striking featur: widespread anti-white feeling and a vio-
lent opposition to anything that smacks of the concept of
paftnershiﬁ betlwesn black and white.! Here is a report made
to you (page 2)s The last six lincs. Opposition across the
border %o any concept of partnership betwzen black and white.!
--=Yts, understandabla, That is the position,

Understandable, and yet you say ;ndnr nath,
you gree with what No, 1 says, that that is your solution
o f_the prublems of this country, the concept of black and
white co-opemtion.---0h yes. Ve have absolutely no doubt
that as = feasible proposition it is the only answer - no othez,
Thz question of what Africa says or anybody else is not the

question is what do we feel in this country?

Jat the rest of Africa - I am putting it a bit
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too high, but many states of Africa are thz countries %o

whom you have appszaled for assistance, military and financial?

~--Yes that is corrazct,
And they are the countries }hat are s upporting
you militarily and financially?---In spite of our policiss.
In spite of your policiss.---Yes.
And they aze th:z countries whe are against this

concept of partnership between black and whites?--Yes,

And notwithstanding that, you still say that can

hﬁ the position in this country7-~0f course. I am saying
that the position is decided by ihe people of South Africa,
not the people outside.

Incidently, Sisulu, vwen did you join the A.N.C?
--=I1f you don't mind,just let me..ths point that was raised
Just nowe.?

Ygs,=~~That what this does mean. It merely
emphasises the difficulties and the problems of our organi-
sation, of our poliecy, znd yut we are prepared to stand by
it. Ve educate cther poople in this countiry, and abroad,
that the only solution in South Africa is living together
of black and white, and no other,

And in the face of opposition from the African
States7--0h yes.

BY THE COURT:

Living together, but doesn't that involve,

according to your ideas, cﬁntrnl by thzrmon=-white element,

because they have got more in numbers?--My lord, we have

10

20

always mainteined that perhaps becuase of historical ceonditions

in this :nuntry, that the mere fect that the Africans are n

thaymagnﬁﬁﬁy Hmuld not mean black domination,

Tho
al®
..1' i Pk i

Mo, but black cotrol? Woan't mean black control?

i

30
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~=0nly in thz sense that the majority of the voters will

be black,

That necessarily involves control, not so7---
Well it might be that the control cap be exercised by both
races, clected together. We have in the hHstory of this
country an example, that when the Cape Province had a
right to elect..that is the Africans..instead of electing
an Africen, the Africans themselves cleccted a European,,
There is this question of living together in South Africa.

You would never agree to that though, would 10
youT===Yhy not?

Your bging represented by a white person?---No,
not to be represented my lord., We don't want to be repre-
sented but ws say if thz people of South africa clected Dr.
Verweerd, by all means let hia come te Parliament. He is
eléniﬁ by the whole lot. We are not fighting the issue on
the basis of colour. We say that can never work,

ROSS-EXAMIMA TION BY DR, YUTAR (CONTINUED) :

———

sisulu, with an eye to count no. 3, perhaps
it iz pertinent at this stoge just to ask you this : if 20
eventually the non-Europeans got contrel nfltha country,
what would be the position iflthe responsible leadership
made a Tew more mistakes and dropped a few more bombs in
houses of the whites7?7---Well on the question of responsibility
insofar as this line is cun:e%ned, it is not a question of
colovr, Eurcpeans have done worse thims in this country,
they have bombed =ach other.

I an talking abuu% the responsible leadership
that you Wave referred to that made mistakes - what if they

cut away some more railway lines?---I said that the question

of being irresponsible is not a question of colour., The
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leadership of the A,N.C. has demcnstirated for the last 50
yvears that they are most responsible,

Most responsible?-~0h ye=.

And notwithstanding it, you gave ywour benign
blessing to the creastion of Umkonto we Sizwe and allowed
them cart blanche to commit acts 6f sabotage?--=Very much
against our feeling. W= have tried, by all means, not o
get into this situation., We #aue been forced intoc a
position whereby this had to tske place,

Much agzinsi your feelingl---0h yes. We 10
donft like violence.

Alright, I am going to examine that presently,
.Hhen did you join the A.N,[,7---1940.

In what capacity?--1 was an ordinary member.

Yes? And when werc you promoted to Secretary-
Generagl7---In 1949,

A position you occupied until?--Until I was
ordered to resign by the Government.

And that was?-=-1In 1934,

But you still remained a member of the A.N.C?
===1 s5ti1} remained a membor of the AJ.N.C. 20

Now I said to you before I am only starting at
the yzar 1961 or perchaps a year earlier. In 19640 the A,N.C,
was banned?--Yes,

Until then you say that it wes an orgenisation
that preached necn-viclence, and ensurad that no vioclence
tak place?---That i correct,

It was a well disciplined nrguniaatinh?-uu?es

that is correct.
5 ms.n.]-

i o ﬁnd it followed its leadership7--That is correct, 30

L L=
LR S e

iwho was the leader of the A.N.C. when it was banned?



20— ACCUGED Nou 2.

~——Chief Lutuli was thc Fresident.

And who wern the other lcaders,7---%We had an
Executive of 22 members. I don't know if I can rementer,

Mr. Mandzla was one..

Oh 1 amn not asking you for names this time so
we won't worry - unless you want to give them? I don't
want them,

Mo, 1 was..?-=-=No. 1 was the Deputy-President,
but he was also asked to resign in 1%53.

However, in 1960 the A.N,C, was banned?--~That 10
is correct,

And then you say you were experiencing trouble
from certain members of the A.N.C. who wanted to go over
tc violence---Yes my lord,

Here I want the names - who werc the people who
wanted to go over to violence? ---Well I don 't know why
we sholdd be quamelling sbout this guestion,

I promise you I am not quarrelling., I just want
to know who the people were.---No but you sce you are put-
ting me in & position whexeby I have to continue saying 20
I can't give the nameé. The: organisation was banned in
1560, and why should I give the names of the people who
were taking this line? I am saying in 1960 this thing
came about,

FPut it this way - you of course refuse to dis-
close the names, is that your attitude¥---Yes,

Those who HEntEdIUiDIEnCE| were they members of
this Mational Exeative?=-=No, no, they ﬁere the rank and file

mumhersi _Perhaps on the Provincial level, some of them the

s

L i ap——
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.ﬁanﬁland file members. J0-
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And how many were there altogether who wanted

viokce?---Well I can'®t really give the number, but I know

that it was & discussion which was tdiing place in various

levels of the A.N.,C.

But if the A.N.C. was a disciplined organisation
until then, could you not have centinued to discipline these
pezople and say "Tht has besen our pelicy for the last 50
years, and that is how we remain for the next decade? "
~~-Yes, except this, that by iﬂﬁﬂ fate had completely
changed the situation, The organisation was illegal, 10

Yes? ~--Before this difficulties were wasy to
solve, because you could address a public meeting, and tell
the people, and zssure them and you could have demonstra-
tions, you could have a strike, you could have, for instance,
even a stubborn Government like our Govermment, you have
it forced by the boycot t in Alexandra to concede, because
of a demonstration. There were such things.

20 thexfore what caused this changz of front
from nen-violence to violence was the fact that the A.N.C.
had now been declared an illegal organisation, and they 20
could no longer protest in the manmer they did up til then?
---The avenues were completely closed.

Well then didn't the leaders of the A.NC, feel
the same way? And say "Well we will go over to violence?"
---They were now ablsz to rsconsider their position, because
they realised that the IEElifiEE.DF the situation demanded
that they should be changed.

Let's be breve about it, why then blame the rank
and file? The leaders themselves are now prepared to go over 1

to a| mlicy of violence?--~lell my lord, I think it is known
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that the natursl reaction of ths people will be that things
must be settled by force. That HESIinEEd the position -
it was the education of the A.N.C. educating the masses
which madae the decision to be what it was,

That iz what I wanted.-~50 that it is not
correct to say that it is only the leaders, I say that the
lzaders also reelised that thoy were fac%d with a situation
which was becoming more and more difficult

And so the A.N.C. through its leaders iz now
educating th: Masses,'because of this banning we now for- 10
sake our policy of non-violece, and we go over to violencg?!
That is what you said?--No.

What were the ls=aders to educate the masses,
in what?--I am saying that the lesaders educatad the masses
before about the non-vioclent policy. In other words the
people did not just feel "Wcll we don't wani violence" -
it is a natural thing for the people to feel "we will
settle it by force.!' It wos the education by the leaders
which made the situation tuo be better off than it was.

However, we rﬂﬂ;had a stagec now where you said 20
some .of the pecple wanted uiulsnce tha pnli:y of violence?
--=Yas,

And the A.nN,C. sgreed thersto?--Yes.
The Executive accepted the ﬁnﬂitinn,

In faet, is it not true that the A.N,C, =aid
"There is nothing sacred aﬁéut a non-violent policy,. .The
time has-cume now to IEEEIt;tﬂ violence?" --=No, If you
know the nature of the executive of the A.N,C. one would
know that it is not as simple as that. You had people who

50 wedded to the guestioan of non-violence, and it was 30

dasy to convioce the Executive zbout this, and that is why
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there wes this sort of a compromise, because among the
members the pecple had joined on the basis of non-violence.

Is it not a fact that the AJ.N.C. now specially
renounced its policy of non-violence, and went over to one
of violence?---No sir, th¢ is not correct. What it did was
to permit it% members to that extent..

To ecommit vielence7---1t did allow violence.

And if I show you several documentis which say
that this is now the policy nf.the A.N.Cs would that be a
mistake?--It can never coms from the A.N.C.

Never come from the' JN.C?--No. That it is the
policy of the A.N.C,

And was theres not also a policy of the Communist
Party of South Africa to enjoin the A.N.C. and its followers
"Forget asbout your policy of nen-vioclence, and come oer
to violence"?-~-Well I don't know what the policy & the
Communist Party was. I can only spesk about the policy of
the AJN.C.

But thesc wee your bed-fellows, thz Communist
Party. Was that also their policy?=-1 can t speak about
the Policy o the Communist Farty, E don't know what it was.
But I do admit that when they were legally in existence
t hoy did their best to see tﬁ it that the policy does not
clash with the policy of the A.N.Cu.which was the main or-
ganisatiun;

Are you denying that that was the offichl
policy of the Communist party7==No I don't. You mean the
policy of violence?

Of violence.--1 dm not aware that their policy

., 'mﬂlél a pelicy of violence, but I am not prepared to speak about

asi T td; policy of the Communist Party., I am not an authority on
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that.

Bl me, the National Liberation Movement, who
did it comprise?---Actually-it is a broad term, althﬂﬁgh
opur understanding eof it, it.appliud rgely to those whao
were working with us. The Indian Congress..

African Indian Congress, Congress of Democrats
me=Yes the South African Coloured Feoples! Congress.

Yes7-=And AJN.C. but it is much broader than that,

Sactu?--Perhaps to a limited extent, because
it is a trak union,

why have you left out the Communist Party?---
No I left it out because the Communist Party was banned in
1950 when Congress Alliance came into existence,

I know but were they not part and parcel of the
Mational Liberation Movement? ~==Yes they are.

0f course. You see I don't know why you and
No. 1 accused are so very keen to tell the Court that the
AN,C, had nothing to do with the Communist Party.
MR, FISCHER: No neverl

MR, YUTAR: Or that they weras not =llied in this gret ven-

turz,---No no, it is not & question of being keen to say
anything which is not ttue, it is a question of correcting

8 WCDONQes

Well it is fcad from Exhibit R,39 (Volume 2,

page 391), MNow that is the programme of the South African
Communist Party.---Yes it is.
The Road to South african freedom,-==Yes.

Look & pege 53.--Yes.

The last paragraph. "In the face of these

ovocations the Liberation muuement'ﬁad to reconsider its
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attitude towards non-violence as & univer sal principle.
The patience of the people is not endless. They are deter-
mined to win freedom in our lifetime., They would prefer to
achieve their liberation by non-vieclent means, but today
they are left with no alternative but to defend themselves
and hit back - to meet vialence with uiuience." Just pause
there for a moment - isnf't that what the A.N.C. was doing
now though the M,K ===Yes, in that sense it was.

Te carry nn."The Nationalists are forcing the
situation(?) upon South Africa in which patriots and demo-

e

crats will take up arms to defend themselves. Urganised %D
geurills armies undertake various acts of armed resistanee
culminating in a mass inauréectiun against white domination.
In such a conflict, however, long and costly, the fighters
of freedom must win, for thgy will enjoy the support of the
overwhelming majority of the people of our couniry, and
t he whole world." Was that not the aim and object of the
AWNC,7-=Yes,
0f courss, We will carry on: "The Communist
P arty consider that the slogan "non-vioclence" is harmful
~ to the cause of democratic national revelution in ths 2C
new phase of the struggle, disarming the people in the
face of the savage assault of the oppressor, Eamping their
militancy, undermining theix confiknce in their leaders.
At the same time the party opposes undisciplined acts of
individual terror. It rejects the theory that all non-
violent methods of struggle are useless or impossible, and
will continue to alvocate and work fTor the use of all forms
”nf struggle by the people including non-coleboration, strikes,
N ~ boycotts and demonstrations./ " Is that nat in fact what

the AJN,C, had beesn deoing until the time it was banned7--- 30
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-=-We tried boycotts, yes.

"The Party does not dismiss...{continues quoting)

seeMajority nf.the people” By the way, this phrase, the
illusion that the white majority can rule" - does it

riﬁg a bell with you7?---0h yoes it doocs,

What kind éf bell does it ring? ---I did have a..dratted

a document which does use that phrase.

That is right. R.170. And why did you draft
that document?--Well, I drafted the document in angar when
I ;ead the statements made by Cicbinet Ministers and the
dnday Times.

Drafted in anger?--Yes.

What made you draft that document?---Excussa
me, I am worried about the guestien you are asking here.
When I answer,.

Don't be worricd - it is an innocent guestion,
I promise you.-==-No, no, I am merely saying that when I
say ves hzre in relation to the broad outline I am not
committing myself toc the question of A.N.C. IN THE sense
I have already explained. MNow this document...

MR, FISCHER: I think perhaps you can show him ths document.

DR, YUTAR: I am going ta, I have got it here.

MR ISCHER: It does not use that phrase.

DR, YUTAR: Mo, the illusion - I am referring to illusion.

(to the witness) I will chow you the document = you soid

you drafted this document in @iger.--Tes, Ves T did.
Why7--- Well because of the statements which

are being mak in this country about the situation, instead

of considering the situation here. A1l that the Europeans

do'yis merely to boast about their power. That is the thing

-

- “wh#l h makes one angry.

10
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For what purpose did you draft this document?
~==1 was considering broadcasting. But it was in a draft
form, It was to be submitted first to the National
Secretariat and as a basis of what I proposed doing.

Just keep it - I Jjust want to finish this
quotation, and then I will come to that document. Have
you got page 547--Yeos I have.

"Whether its ond is brought sbout by such s
peaceful transition or by insﬁrrcctiﬂn, the vicious type
of colonialism embodies in the present Republic of South 10
Africa cannot long endure.® "its downfull and the victory
of the South African Demouratic Revolution are certain in
the near future," That is what the AN.C, had in mind,
too7=-==Democratic revalution?

fes,=-=-Yes, Possibly,

"The Communist Party unreservedly support and
participate in the struggle for national liberation headed
by the African National Congress in alliance with the
Puth African Indian Congress, the Congresz of Trade Unions,
the Coloured Feoples! Congrses aﬁd ntharlﬁatrinti: groups 20
of democrats, women, peasants and youth, With them we
demand the immediate....lcontinues quntiﬁg}..at this time,"
Is that a correct statement?-~-Generally it iz a correct
statement,

Is it therefore, according to this - ycu can't
speak for the Communist Party, on the face of it - this is
what the Communist Party says is their official programme,

but it says that the Natiomal Llberastion movement, headed

L

LS

by the Af n National Congress - is that correct?--That
is correct.

22 And the National Liberation Movement, does it not
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also include its Army of Libsration?7--Yes it does.

And the head of this MNational Liberation Move-
ment is the A.N.,C. =--Yes thet is correct,

With its responsibls leaders?---Correct.

Who made mistakes even in the issuimg of cir-
culars,---No that is correct.

So what difference is there between the Com-
munist Party policy and the policy of the AJN.C.7-=Thére
are fundamental differences.

As expressed here.---Well the long and the 10
short terms - therz are no differences in the shoxrt terms,.
The objective of working for rights for zll applies to the
Communist Party as well as to the AJN.C.

W2ll I am cnly dealing with the short term - my
indictment covers thrre years, and therefore as far as the
period of the ird ictment is concerned, there is no differ-
ence between the Communist Party's aims and objzcts, and
those of the ATrican National Congress?--They coincide.

They coincide¥===Yes,

Mow we comez to that document there (vol. 3 page 20
708), MNow you have got here "The illusions of Europeans

Cppressors
that non-Europeans will stend with their white . in
the event of a crisis caused by South Africa's white supre-
macy is baseless and without a foundation,"---Yes, That i=s
correct my lord.

What would have been the position of people
such as Goldberg and Goldreich if this had oventuatoed, if

this is correct?---Well you see, our approach iz not just

a—questign of colour, We invile Europeanz to participate in
hringin:7abuut a change. Pgople like those are part and 30
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parcel of the people.

And tellme, how would the rank and file, who
make mistakes when they bomb places and blow up railway
lines, how were they to distinguish between the White
Oppressors, and the white people who were net oppressors?
How would they make that distinctig®? ---Well it is a very
difficult distinction generally. They would not casily
make it,

Yes,~--But it is one of the problems all the
same, That is why they are being educated, that it is
not a question of cvery white man, and therefore Don't
say, if you see a whitec man, therafore he is an enemy.

But you admit it is fraught with a lot of diffi-
culties?-=It is.

A lot of difficulties.---1 agree.

AT THIS STAGE THE COURT ADJCOURNS UNTIL
10 a.m, on the 22/4/1064,
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ON RESUMING ON 22KD APRIL. 1G54: i30

WALTER MAX ELLIOT SISULU, still undesr oath

CROSS-EXAKINATION BY DR. YUTAR (CONTINUED):

Sisulu, I understan® you were feeling tired
yesterday afterncon. My offer of the chair remains,——-
Thankyou very much indeed,

Before I continue where I left off yesterday
afternocon, I'd like to put to you certain evidence at
this stage, instead of deing it, =25 I intended later.

Do you remember we referred to Exhibit 'WW', that pem- 10

phlet which made reference to railway lines being smashed?
--=Ye&s,

You say that was not the poliey of the ALN.C.
or of the M.K.7?---Yes,

Do you still adhere to that?---Yes, I deo.

I'd 1like you to look at DExhibit R.71, "Operao-—

tion Mayebuya". Your lordship will find thot in the

third velume at page-505. I'1]l deal with this document

more fully later, but I want to draw your attention to

what zppesrs at page 512, and I'll find it for you there. 20
And we'll read under the heading of "The Intelligence
Department", it falls under part 5, a deteiled plan of
implementation. You'll rezd the following "(e) Selee-
tion of tergets to be tackled in the initial phase of
guerilla warfares...guerills ﬁperatiuns, with a view to
caiaing maximum. dzmage to the enemy, =8 well =as pra=
venting the quick deployment of reinforcements. In it's

(?) the committe: should besr in mind the following main
targets., (1) Strategic roads, railways =nd other com~-
muinications." What is meant here by railways?---It 30

ﬁﬂﬂFE_IﬁilWﬂFE:dﬁs we know them,

R —

1, famc s H

Oh.-"Bs you know what?---Railways!

—
L
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What do you mcan by that?f~-The public
transport.

Yes! Well, in +hat czse it would include
the railway sﬁginas, the roailway Garriages?—--iee.

ind the railwsy linss they run on!---Yes.

ind that was one of the torgets,---Yes, this
is one of the targets described here.

Yes!——-But this is a different document. I've
mentioned in my evidence in chief that as far as this
documant is concerned, it's a document which up to the 10
time of the arrest, was under discussion.

Under discuusion?---Yes,

I understood you,---Yes.

But I'm going to show you presently, fourteen
documents to show that, not only has this been drawn up,
but in faect carried out. I didn't comec to those documents
yesterday;-——fﬂs.

But do you not agree that one of the targets
to be sabotaged, was in fact, roilways?—--No, I don't
sgrea, 20

Well, you ogreed with what accused No. 1
said in his stetement from the dock, didn't you?---Yes,

I did.

ind this is what he ssgid - "In order to scare
away foreing trafficker, and drain the life line of the
country, we felt it necessary to destroy power plants,
railweys, ete,"—~—=Yesg, I don't know if he meant the
reilway lines. Thot I don't know, hut I certainly know

that thzat wos not = policy to destroy. It would be

not in keeping with the poliecy. : 30
50 when I asked you just now what was meant
l j@ﬂﬂﬁfﬂilways, you included railway lines, but when No. 1
T

 wd
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speaks of railways, you don't know what he means)-—-
I'm relating it to the policy, and ; know that he is
aware what the situation was, 2nd what the policy was.

Alright! In the light of that, let me show
you another document 'R.2'. Yﬁu lordship will find it
on page 17 of the first volume, 2nd I refer in particu-
lar to page 32. (Points out where it is), and I'm
going to read to you from page 13. "Task of the Umkonto".
Now this is what it says, we'll give you the original
presently. "Task of the Umkonto -~ the first =nd seeond 10
stages. First, sabotage of Government installations,

2. Froperties of Government, foreign and local capiti-
lisms. 2. Setting up of groups in the rursl arezs,"

and sub-paragraph 3 says this - "Sabotage of tele-
communications, transport, roads, bridges, rajlway lines,
etc.", and that's included under the tasks of the Umkonto,
first and second stage. What have you to say to that?
——==%ell, I don't know what that document iz, but I ,..
from the reading of it, it would appear to mc that it

is part and parcel of this type of document, becausze 20
there was certainly no sccond phese on which we're en—
g2ged on, by the time the arrest took place.

I'1l show you now the page in the original,.
-==I also want to mzke =2 slight corrcction perhaps -
when I'm speaking of railways, I don't mean that nothing
has been done on the reilways. ‘e were talking yester-
day about the lines.

Yes?---I'm not denying that nothing has been
done about the railways, for instance the signal hoxes,
I know they were... 30

“_"TTT—_"“"'”'_AEH_T Yes?---1 was talking nbout the guestion of the

lines. That is the issue which has been put to me.
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Wiell, you're prepared to concede thzt you
know gbout the attacks on the signzl bozxes?---Yes.

Yes, well I'1ll dezl with it in = minﬁte.———
Right.

But there you'll read thet railway lines are
specificelly mentioned. Now what hxve-yﬂu to say to
that?---The same answer.

BY THE COURT TO ACCUSED NO. 2: This is the tasks of

the Umkonto, first and sccond stages. What is meant by
the first and sceond stages?---Ny lord I say as far as
this document is concerned, it is related to my way of
reason, and I think that e¢ven this draft is related to
my way of reason. My way of reason vizualises = stage
when you piss on from the sabotage to guerills warfare.
That is.'}hiﬁe position, thet the first stage
is sabotage =and the sccond stage is gucrilla warfare?——-—

That is so0, yes.

CROSS-EXAMINATION BY DR. YUTAR (CONTINUED):

snd sabotzge of tele-communications would fall
under the first stage?---I think so.

Yes sure! According to the 2uthor of this
iocument, it includes railway lines =s well! Now I just
want to mention items, to go on record. Some of the
items has to deal with railway lines. Item No. 2, Item
No. 95 of Annexure 'B', Detective-Sergeant Swart told
us, that a railwesy line running between...at the 35%.
Lion's railway station, between Uitenhage and Klipplaat,
23 bolts were lossencd from the railway line.=~-May I
8ay the same - that that fells outside the scope. It
could not have been dons by the Umkonto.

T
Ewﬂmﬂmﬁimmmgmmwﬁff? . we find too Item 135, there was an explosion
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under the guard's van on the southooast line, snd it is
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testified to by NMr. Joubert, Is that within or without
the scope?---Fhat is that?

The explosion under the guard's van, you
know! A bomb wasz put on the line, and it exploded
just a2s the guzord's ven possed over it. Is that ineclu-~
ded in your tergets?—--No, anything that would damage
life you see, would not be.

S0 this is done in Natal, by the Natal Hegio-
nal Command. The responsible leaders therel---Yes. 10

Is this a frolic of their own, or what?---
Well, it must be, because I've mention that they had
striet instructions "you must avoid anything that will
bring about loss of life".

But ecivil offices sre 0.K. That's in order?
~——They were.

Item 156, we go back to the Cz=pe Province.
Th.re Mr. van der lMerwe the witness, told us that a
stormwater drein 1id was plsced on the reilwsy line. Is
that within our without?---4 stormwatar...? 20

A stormwater drain 1id! +T was 2 very heavy
1lid. It was carried a distance of =bout 100 yards or
80 and plzeed on the railway line.---No that would be
without.

Yes, I take it you had responsible leaders
of the M.K. in Cape lown?——-Lvcrywhere we had...

Yesi Who was the responsible man in Cape
Town?——-No, I wouldn't know. I know that we have re-
sponsible people.

Who?---1I don't know.
You don't know, but you know they were re- 30
?-—Yas.

Might I make a suggestion to you, =ond mention
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2 name?---Yes,

Looksmart?---I don't know if he was in the
Regional Jommand.

But was he in the orgonisation of the
-——He was in the A.N.C. I don't know in Cape Town who
was in the Regionnl ﬂdﬁmand.

S0 how do you know whether they were re-
sponsible?—--Well, I know they were recruited from the
AN.C., and the A.N.C. is thc most responsible people.

Most responsible people?---Yeos, 10

Item 163, we find that a bolt between the
tracks and a fishplate, between points. HMr. Muller tes-
tieifed to that. Is thet within or outside the selected
targets?---8ay that =zgain, ['m sorry?

Bolts between tracks and fishplates batween
points? A holt was placed between the tracks =nd the
fishﬁlatas and the points?---0f a railway line?

Yes, a railway line?---It falls outside.

Item 167, a whole 26 feet rail was loosened,

and a passenger train derailed between Alberton and 20
Vereeniging! That's the Trunsvasl. That's also outside?

And finally, Item 176 - Natal, Part of =

rail borken out at the Victoria Street Bridge. It was
testified to by this gentleman, Mr. watson, and the engine
driver said what could have happened, Was that outside
or in the scope?---That would be outside.

How did thoese responsible lenders then, come
to do these acts, in the Cape, Eastern Province, Western
Province, Natsl znd Transvaal, gnleaﬁ they got instrue~ 30
tiﬂnff-—HWhen you say in the Cape, do you mean Cape Town?

The Jestern Province, yes?——-ind is it suZgoes—
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ted that that is done by the Umkonto?
Yeg?===Well, there wasn't evidence.
Yes. Let's confine ourselves....

BY MR. FISCHER TO COURT: My le&rned'f:iend...?h-»Well

Mr. Fischer they're always put on the asﬂymptiun, I
mean no timing has been made as to the weight of the
evidence.

No my lord, but what I wish to sa2y is that
my learned friend should put it 28 his suggestion, when
there isn't evidence that it was.—-—Perhaps he can put it 10
more clearly to the witness, assuming that the Court
accepts that it is done by the Umkonto, because there's
no finding of facts yet, it's 2lways assuming.

CROSS-EXAMINATION BY DR. YUTAR (CONTINUED):

Let's take now Natal, Where we' have had
the evidence of Bruno who said that he acted on the in-
structions of the Natal Regional Command, who get their
instruetions in turn, from the Nationzl High Command,—-=
Yes, I've heard that.

Vhy would they do that unless they had in- 20
struetions thereto?-——-But ho too, I think he mentioned
that the instructions were strietly that there must not
be anything that might endanger life. He said so! And
he also said thet they did moke some mistakes, in some
cases,

But the mistake he referred to was the drop-
ping of the bomb on the passcenger train when it should
have been dropped on a goods trein.——-Yes.

But there was no mistake about these two
items from Natal to which I have now drawn sttention! 30
——=You can drop a bomb on a goods train, which lozds

cars without damaging the railway line!
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What about the engine driver? Whzat sbout
the guard?--—-No, I say we can do so without .,.with due
regard to the. life of the zuard.

Lét'a speak of your signal boxes. You have
no objeetion to signal boxes being sahotaged?---lNo.

That would have the effeet of throwing signals
systems out of operation?——-Yos.

What would heoppen if 28 a2 result of that,
trains travelling opposite direeftions collided, or
didn't go off onto a locp, or went off onte a loop,
instead of going onto & straight line? VWhat would be
the result of that?---Well, 2s far as I know fthat those
who were responsible for this, were sure that =2 type
of thing like that would be avoided. The way thay were
doing it, I don't know the technicalities of it.

You don't know?—--lo,.

And you took no precautions?---llo, well I was
assurad that type of thing would not lezd to loss of
life.

Who assured you?———....

Who assured you?---Well, the people who were
dealing with Umkonto.

Who were they?-—-Do you want the namesa?

Yes?——~They were in the Umkonto.

Yes, who were bthe people of the Umkonto who
assured you that due precaustions were being taken?———
Well, I can't remember the names now.

Why not? After all you were the Sceretary-
General of this organisation, the A.W.C., and you were

~in tocuh with the leadership of the M.K.!- What was

ames of the leadership of the M,K,%—--No, this

10

20

30
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except generzl diseusﬁiﬂns, beczuse I never thought it
would lezd to what you suggest now,

Look sisulu, you said in your evidence in
chief that you were in touch with the leadership of
the M.K, and that you on occasions attended their mee-
tings! I ask you now who was the leasdership, or who con-
stituted the leadership of the M.K,7?---Is that the gques-
tion you're esking?

Igsl—---1'm prepared to tell you about the
pecple who are involved here, and I'm prepared to tell
you you =bout the people who have left the couniry, and
I go no further. Now with that in mind I can tell you
that Mandela was in, Mr. Mbeki was in it, Mr. Slove was
in it, and Mr. Modiso was in it.

Iz that Joe Modiso?--=Yes.

ALS0 known as Johannes Modiso?---Yes,

Right, and was that part of the leadership of
the M.K.?-—7Yes, that was the High Command.

Ho one else? Or are you not prepared to men-
tion their names?---No, they are the only pcople I'm

prepared to mention the names of.

20

Who are then, of those you'wve mentioned, assured

you thet if signel boxes were being blasted by bombs,
due precautions were taken to sec that there would be
no collisions between railway vchicles?—--No, I didn't
raise thot matter,
No, unimportant?---lo, I didn't think it

would lead to anything. |

| By the way, let's deal with the names you've
mentioned. You say iccused No. 1 was a member of the

Hatigﬁfl High Command? Well we know his position with

'5”f§%;37?'c' Tou say NHo. 4 was?---Yes.

¥

<

30
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“'c know his position with the AL.F.C. Slovo,

that's the aidvogste?—---Yes,

He was & listed Communist. A member of the

Communist party?---Yes,

o
|_i:
] .

Johannes Modiso - what was his polifical =
filiations?---A,N.C,
That's four - who else?---I've given you four.
Anyone glse?===That's all I've given you,
That's all you've given me?---Yes!
That's all you want to give me ?=—=That's all 10
I want to give you.
You're not prepared to take his lordship into
yrur confidence end tell us who else were members?——-I
have explzained my position to his lordship,
Yeg, and if we were to suggest ...in f=zect we
do suggest that certainly the first seven accused were
members of the Nationel High Gammaﬁd, you'll deny that?——
I deny that. |
But you're not prepared to tell us who, in
fact, were the members of the National High Commend?——- 20
I have told you the people who constituted the High Com-
mand, excepiing the people who zre still in the country,
whom I'm not prepared to masntion,
That's what I say, you're not prepared to
give us the additionzl n=mes of the memhers who were
members of the High Command¥---Nol
Now you zlso s2id yesterday that dezling with
murders, -that it was not the poliecy of ths 4.N.C. to

commit murder, dircetly or indireetly, is that right?-—

Yes, 30
e | Do you remember I pointed out to you this
T |
T 22 "edfe of the State witness Sipo Nange, who had turned 2

\
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State witness =nd who was shot two days before he
hed to give evidence. Do you remember that?---Yes.

I want to put it to you that that was not the
only incident where an informer or a pro-Government man
wes killed, iﬁ terms of L.N.C. policies!---In terms of
A.W,C. policies?

Yes!===Where do you get that?

Do you repute it?=---0f course I dol

I want you to look at this IZxhibit 'QQQH.

Your lordship will find it on pzge 14. This iaf;anphletlﬂ
issued by the African Natiuvnal Congress., Is that r.zht
Sisulu?---That's right, it's ...

I beg yours?~--It's what it stetcs,

Is thet not so?=---How do I know,

It sz2ys it's issued by the African National
Congress.—=%ell it doesn't follow that it is. bacause
it says so. There is for instance one pamphlet here, I
cﬁn't remember it's...,which it is my considered oginion
thet it was mever A.N.C. Which dondemns the leadership
of the A.N.C. itself, ' 20

Which one is that%=--I don't...I ecan't re-
membear.

You know this suggestion has baen mede befpro,
I was going to put it to you later. The suggestion has
been made from other yuarters that the State was relying
on faked and false documents., Can you point o any doecu-
ment which has been tendered by the Stete, which h=zs been
either faked or is false?-uﬁweli, I haven't got evidence
of & document being faked, but you see I say that it is

my opinion that one of the documents which I rezad here, 30

,z:f““—r—*‘—ﬂﬂTtﬁfﬁiy could not have becn issued by the leadership
e 0 the BLHLC,
!
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And ywu ecan't tell us which is that document?

-==I can cheeck if you'll 2llow me to ....
- Surelyi-——Consult my cﬁunsel, because per-
haps he will remember.

That....Such e document, that was in fact
not issued by the A,N.C., has never been raised in the
course of the State Case) It has never been suggested!
Never: But you will get u s that document?---Yes.

But apart from that document, wé've produced
a few hundred, are there any other documents whiech you 10
contend are either faked or false?——-Well, I paid par-
ticular attention to this one, I don't know if there
are others.

You don't know?---Yes.

Do you suspect that there may be?——-llo, from
the documents I've seen, I don't think there could have
been, except this one.

Well, we'll carry on then with Exhibit 'QQQ'.

"The A.N.C. is alive" is the heading, "Umkonto We Ziswe
fighta sn. The A.N.C. is ready for everything. We're 20
not alone." Now turn to the second page., I'1l find it
for you, I'll show you the passage. I'l11l just mark it.

How this is what this document says "To informers we

swear 1f 1t takes five years or 100, we =shall track you
down, There will be no mercy. There will be no escape."
Wnat does that mrs2n?---I don't know what it means but I
certainly deny that it is the policy of the African Na-
tional Congress,

What does these plain English words mezn!?

"We will track you down. There will be no mercy, There 30
will be nw escape.“--—Wéll, I don't know if it neces-

sarily means murder., It may mean agsault, it ;ay mean
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ostracising the chaps, T don't know what it means.

You don't know?~--I'm not going to give inter-
pretation to this,

You're not!{ Well, I siinll to his lordship in
due c¢ourse. I will not argue with you now, In the ligld
of that document,,.?---I particularly Adeny, that it is
the policy of the African National Congress to commit
mirder,

Even informers?---Even informers, that is not
the policy. 10

By the way, d¢ you know & gentleman name
Mandla, forgive me if I've mispronounced the name, I'11l
glve you his full name now . Does that name strike a
bell?——-1I don't remember.

Mandla is his surname, and the chxistian name

is Mzwandile, DMzwandile Mandla, Item No., 15 East London.

Do you Rnnw this gentleman?---No, I don't.

Have you ever met him?---No, I don't...Well,
I might have met him, I don't remember him.

Well Detective Card said that he was a member 20
of the A.N.C.!~--Yes,

Now do you know a gentleman name Symington
Dukade.——-No, I don't know him.

Yes, well Bennet also refers to him., He was
a police informer. He informed to the police. Do you

know what happened to him?---Well, I heard evidence

here.
What was the evidence?---He wss someon who
was shot,
Talt 22(%) Yes, and Card said this, "He is at present 30
at Frere Hospital, only a2 shell after having been shot
— in_the spine." The spinal cord is dried up and he is
GRIFFIER YAN DIC HEOCOERIGS: Sr A 54
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expected to die any minute. Anybody arreatad in connec-
tion with that shooting?---Yes, méwandile Mandla." Was
that in conformity with the poliecy of the A.N.C. as
expressed even in this pamphlet I put to you, Exhibit
"QQQ" ?-—-Certainly not.

How did that happen then? Under leadership?
——=Well, you have had the evidence here of your own
witnesses, A man who was a member of the Regional Com-
mittee in East London, who said no such decision was

~ever taken, and that people who did anything of the kind, 10
did so on their om ..

On their own?---That's evidence by your own
witneasses.

Yes, but the fact that your own circulars
say there will be no merey to Police informers, "we will
track them QGwﬁ. There will be no escape." That of
course, you forget?—--I'm not forgetting., I'm saying
that I deny that it is the policy of the Umkonto.

By the way.dﬂ'yau remember the suggestion -
do you remember this Mr. 'X'? How do you regard him? 20
As & traitar?——-ﬂh yes, I regard him aa a traitor.

As a traitor?-—TYes,

A traitor to whom?-—-To the African people.

In faﬁt, that was the suggestion by learned
coungel, that he was a traitor to the cause of the A.N.C.
——~He is not only to the A.N.C.,, he is a traitor to the
Afric#n people,

And you regard him as such, and you propose tc
deal with him as such?——-I don't. I don't. I think he
has QEEH exposed gquite sufficiently, but he will be 30
ahaulu%eiy isolated.

Isolated?—--And he will not be able to do
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any more damamge to the movement.

Yes, of course not. He won't be a membar of
the M.K. any more!---Yes.

But in tersm of that, you're going to fTrack
him down, if it takes you five years or 100 years, ahd
you're going to show him no mﬁrcy:;-~Well, I can take it
no further than to say that it certainly is not the po-
liey of the A.N.C.

Right. I'll read you something else. Do
you remember Detective Warrant Officer Card? He gave 10
evidence, and he knows the names of all you people,
the first names and the surnames, and he Knows who were
members of the M.K. and who were members of the A.N.C.?
—-——Tes,

| iow you know he told his lordship, that there

was a time when the A.N.C. issued a spate of pamphlets.
Do you remember? Do you reamember that Sisulu?---Yes, I
remember that.

Now listen "ihe issue of pamphlets is one of
the methods of propsganda", (Accused and Dr. Yutar 20
talking at the Eﬁme time). ---I don't deny that, I'm
trying to remember the evidence.

No, no, I'm going to produce a document,
not only did youw rely on the issue of pamphlats, but
you also got people to paint slogens on walls.,--=Ch
yes.

Well, this is what Mr., Cardsays - "Most of
these pamphlets were like that, but the one pamphlet
in particular, a pamphlet with the heading "Leaders
are being refused”, that pamphlet was a very strong 30
pamphlet. It was directed against certain persons,

the instruections in the pamphlet was that those persons
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should be done away with, and what in fact did happen
afterwards was that members, one member who is mentioned
in .that pamphlet was picked wp in one of the East London
streets, and we'wve neéver known what was the cause of
death, He was actually stabbed."—---Do you want me to
answer that?

Yes!-——How can I answer for people who are
stabbed in the streets!

But he was 2 man whose name was mentioned in
the pamphlet as cone of the persons who should be done 10
away with!---I don't know, I....

You can't explain that?—---I can't explain how
he was stabbed, and who could have killed him.

Well, Card has very fairly said to his lord-
ship...?=--But he said himself he didn't know.

Yes, he said so, he told his lordship that
tool I haven't even finished the quotation yet. He
says "and the other man who was mentioned in the pamphlet
who should be done away with, received two petrol bombs",
and he mentions his name as Tongane., Now here we have 20
two people mentioned in an A.N.C. pamphlet who the A.N.C.
saye they must be done away with, and we find that one of
them is stabbed in the back, another has received two
petrol bombs and not through the post either! Now what
have you to say to that Sisnlu?===Well, in regard to the
pamphlet being issued perlmps by the East London Branch.

Yeg?—--It certainly would not be a pamphlet
authorised by the A.N.C.

But you had such wonderful leadership! Respon-

sible leadership! And yet these things happened! Another 30

T mistgkeil suppose?—--Well many people are responsible

: for many things, and many irresponsible things alse¢
: {99 22 i
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happen in this world.

How lat's see whether we can't tie you down
now to something that you yourself has said. Yes, only
yesterday in chief. Do you remember you said yesterday
that when this conference, tﬁe all-in African econference
which was held in Pietermafitzhurg in March 1961, took
a reaolution calling upon the Government to hold a Natio-
nal Convention?---I1 know that.

The Govzrnment, you say, ignored that¥—--I
remember that. 10

fou theresupon decided, when I say "you" I mean
the A.N.C. because you were the Sccretary-Genereal,
weren't you?---I wasn't.

What were you?---My position was this, that
in 1954...

I know you were banned by the Government,--—

I was banned by the Government, and I was succeeded by
somecne else, Oliver Tam*u, he was succeeded by Duma
[okwe.

What was your position then?—---,.. 20

What wes your position!?---My position was
that I was just amongst the leaders. I wasn't an official

secretary.

BY THE COURT TO ACCUSED NO. 2: I understood all through
your evidence Sisulu, that you were .on the National
Secretariatl---Yes my lord.

I mean what wasa the National Secretariat?
Mow many people were on that?---Five my lord.

UROSE-EXAMINATION BY DR. YUTAR (CONTINUZD):

Tou know you're making me produce exhibits 39

_out of their fturn! Do you deny that despite the day,

-,

,Fﬂu—_-ir-"ﬁtﬂ*i;ét the Secretary-General of the African Na-

Bees Wi
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tional Cengress?——-0h yes, certainly I deny itl

You deny it!?---Yes, that.l was not the
Seeretary....l know what you want to refer to is that
letter, but I'm telling you....

Oh - you know what I'm referring toi: You've
atudied there documents very well, haven't you Sisulu?
-==If you'll just give me a chance to explain. Iaﬁ're
not going to handle ms like that, Jjust getting it ouy
of me. Let me explain the position.

Sisulu let's understand each other perfectly- 10
I'm not getting excited!---Yes.

And I shall give you all the chance to ex-
plain, but you'll answer my gquestions unless his lord-
ship stops me. I said you have carefully studied 21l
the documsnts!—-—-liell, I'm dealing with this question
which you'wve raised of the Secretary.

| Yea, but answer my question first! Have you
carefully studied 211 the dccuments in this case?—-—-I
inspected documents, I don't know how carefully, but I
did. 20

You did%—--Yes,.

And you're able now to know in advance, or in
pursuance of my question, what document I have in mind?---
Yes.

Now what is the document I have in mind?---
Well, you heve in mind a lctter which was written tn
Rhodesia.

That's right! Hothern Rhodesia to be correcti
-==Yes, but do you mind if I explain the position?

I don't mind at all!-——Beccause what I want to 30

is to make my position very clear.
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Yeg)~—=1 am saying that when I was ordered to
recign by the Government, the National Conferenos appoin-
ted someone. It's public knowledge, it's known., It has
been presented in the Courts of this country, that was
the position. First Mr. Oliver Tambu, and I say that
Mr., Dﬁma Nokwe, succeeded hr. Tambu as the Secretary-
General, As long as these people were the officials,

I was not an offieial. I was not the Secretary-General,
I was a member who participated in the affairs of the
African National Congress, but I don't deny that?

Perhaps your lordship will look at Exhibii

T.64, at page 137. There's T.64, you keep that, his
lordship's got a copy. That is a letter addressad to
the Secretary of the African Wational Congress at Lusaka,
and another one's addressed to the United NRational Inde-
pendence Party, and it's dated the &th of June 1963! And
i1t ends with the words "yours for freedom, and what
follow". What follows?---For Walter Sisulu, Secretary-
General. |

Yes, no read the whole thing, whole thing! 0
-—="Africen National Congress, South Africa."

Is thet true or false?---Well, this was really
an assumption, it was not the position.

Iy question was, is that statemert true or
false?-=--I'm telling you the statemant.

Yes, is it true or false?---Well, I don't
want to say it's false.

What do you want to say?---But let me make an
explanation.

_ Yes?——- That afte.: Mr. Nokwe had left the 40

HWE;_;'H' MEmuﬁﬂggm_;_ y there was no questi.i of a discussion to appoint

ecrptary, what we had was the Sc.ietariat., The one who
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wrote this letter, or sent this letter in this way, did
s0 with the understanding that I was the Senior man,
and Mr. Hokwe has left the country. Not because there
was a decision to put me officielly in that position, and
I would not deny the responsibility of Secretary-General-
ship, except putting the position as I know it, and I
undersﬁand it.

Yiho is this gentleman who wrote this letter?
w—=Wall, the letter was done by Mr. Mbeki.

Aeccused No, 4.7--=Yes. 10

Exhibit 64..... T.64, and this letter was

found at Trevallyn. True?--=Yes.

But you admit that you were at any rate, in
your own words, a senior member and a member,.,.?7—-—-1
do that.

of the Seerctariat”™ ---Yes, I do that.

Now when you told his lordship yesterday under
oath. that when this "stay at home" strike", the masses
of the AN.C. fclt Lhat the time had come for viclence,
and the responsible leadership of the A.N.C. felt it 20
could not ignore that call from the masses?-—-Yes, I gave
instances that violence was going on, and I gave instan-
ces that the people were urging that we should revert
To violence.

And you decided, the responsible leadership of
the A.5.C. decided '"well ratherffginthﬂ masses give
vent to their feslings for viclence in thelr own way,
the responsible leadership would try to direct it irbp
channels"?--=Yes,.

That s what you said yesterday?---Yes. 30

= Was shat true”-=--That's true.

S N YAR

EUNG I refer yau now to = document R.81, your
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lordship will find that in volume 3, page 566. This
is a document which was found at Hivﬁnia, and it's
headed "The new prublems.ﬂf the Democratic movement".
it's a 9-page dodument. By the way, who is Archie?-——
Archie?

Yes!~~-No I wouldn't know. I don't know.

You don't know? Don't you know or don't you
want to tell us?===-There was an Archie Sebekwe in Cape
Town.

Who else? Come on, give all the Archies you 10
know!+=-=There is Archie Levitan.

Yeg?===That's gll, I don't know any others.

Archie Sebekwe o member of the A.N.C,7---

He was.

Archie Levitan was?=-==Wel, he wasn't a member
of any organisation, except that I think he was a sup-
porter of the movement.

Which movement?--=The Liberation movement. He
was sympathetic at least. [ don't think he was a member,
I don't know if he was a member of the C.0.D. He might 20
have been,

Yes, well this i3 the document I'm referring
to. It's in an envelope with the name Archie thereon,
and you open that envelope and take out the document
and turn to page 2 of it? (Witness complies.) Under
the heading "The new Line of Congress"., Now bear in
mind what you said yesterday, and we'll see how this
squares with the following two paragraphs, I'll read
it. "The New Line of Enngrnéﬂn“ Have you got that?——-
Yes, I've got that. 30

"All of us are probably by now well awsre

that the A.N.C. has finally discarded the 'line of non-

I
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viplence which has characterised this organisation for
many years. That it has adopted the attitude that
force must be met by forece, that the African people
m1st learn to defend themselves and hit back an eyﬁ
for an eye, a tooth for a tooth." Is that correct?-=--
Well, it's certainly not the policy of the A.N.C,

It's not the peliey of the A.N,C,7-==No.

Right now let's read the second paragraph.---
Let me know first of all, what document are we dealing
with? 10

Yes, surel!---Ia this an A.N.C. dﬂnu@gnt?

I can't tell you, this is a document found
at Hivonia, which the State alleges was the Headquarters
of the AN.C. We'll deal with that later! "New prob-
lems of the Democratic movement." Who comprised the De-
mocratic Movement by the way?---I think that would gene-
rally refer to the National Liberation lMovement,

And who did it comprise? If you don't know,
then we can tell you, but perhaps you can tell us?---I%
would comprise of the Congress Alliance, the Communist 20
Party.

Yes! You can go a little furthér, and we can
mention those that you mentioned yesterday, but.,.?-—-
Yes, the Indian Congress.

So anyhow "all of us", with us underlined,
now partly aware, so whoever drew up this document, is

mistaking the policy of the A.N.C.?=-=-0Ch yes.

Oh yes! The second paragraph. "But the fact
remains that the masses of the African people are not
aware of this new line of the A.N.C." Sisulu, what is 30

s csn s ememeebbBblle position? Were tle masses aware ....Is the
GRIFFIER, VAN DI H7.0mGEREPSIOF V3% - 4 P - -E

——

LR T

TAMBIMLL v p@BT1dn that the masses wanted violence, but the leader-
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ship didn't want it, or is the ftrue position as ststed

here, that the leadership wanted it and the masses were
not aware of the new line? What is the true positian?

——=-There was no new line of the A.N.C.

So this document is false?---Absslutely nat
correct.

It's net correct?---In regard to the policy ef
the A.N.C. whatever else it does.

There's no suggestion that the State fake#
this document?---llo suggestion. 10

Or that the police faked it7--<I'm not suggesg-
ting that at all,

Right. We go on - "Many years of non=violence
propaganda which continued right through the Rezson
Trial, and even persisted after the emergency, cannot he
dispelled merely my one or two rather imbiguous state-
ments. It has now beooms- 2 matter of gmeat lmpestange
»+.80d campaign for it's new line among the masses." Ina
that false?---Not correct.

Is it false?---It's nﬂt.cﬂITﬁct. <Q

You're not prepared...you don't like the word
false?---I don't know what the contents are, but it*s
not €orrect.

"Because firstly, the rewvolutionary African
workers and intellectuals will not fight for and aseend
the Congress leadership. They will not have confidence
in it's ability to conquer the armed forces of Verwoerd-
ism. If they are under the impression that we're still
pleading to the obviously inadequate and ineffective me=-
thuds of non-viclent actions only." That is also wrong, 30

or as you say not correct?---Yes.

nd secondly because the new methods of Con-
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gress cannot hope to succead unless they enjoy support,
encouragement and asisatance from the greatest number of
the people, and that, thercefore, the'p6ﬂple must be one
and persuaded tﬂ'the understanding of the wvalue and
necessity of these new methods and their possibility of
success, "  That is also not ﬂﬂrfent?fquhia is an inter-
pretation. Whoever wrote this, that is his own view,

But. he speaks of us?—--I don't wha is the "us"
that he is referring to.

Yez, well it's headed new problems of the De- 10
mocratic movement!---0h yes, the Democratic mowvwement is
a broad movement.

Very broad!---A particular urganisation ean
speak about the Democratic Movement and can spesk about
'us', meaning itself.

Now let's turn over the page., I'm missing the
next paragraph, if my learned friend wants it read, then
IL11 read it, but I want to save time. I want to go anto
the second paregraph. "But it means that the A.N.C.
must show respect and confidence towards the people, 40
by telling them the truth, about the next phase of the
struggle, It would be naive, self-deception that the
authorities don't already know that the A.N.C. is com-
mitted. From whom are we concealing it? Only from the
people!l" Sisulu, is that false or true?—--Well, it is
a question of interpretation here. When you say "the
next phase", for instance, what is he talking about? May
he be talking about ths training of the soldiers? What
I understand by the next phase, would thé next phase
would be something like the guerilla warfare, 30

Ho, no, nol! He's just talking now abmut the

transition from the stage of non-violence to violence!——-—
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De you want to tzke me back to Exhibit 2.

I'm dealing now with Exhibit 81, which does not deal

with the M.K.!-—lim.

It makes it perfectly clear — "The new Line
of Congress". The opening lines I read to you spezks
about the old line of non-violence and the new line of
vielence. Is this last paragraph that I've read to you
false or correct?---It's not correct.

It's not correct?---It's absclutely 'not correct.

S0 the man who wrote this, had no idea of the 10
true position of the A.N.C.7---He was not presenting
the true position of the A.N.C. Definitely not!

And then just look what follows there in big
type - "We ask members in the A.N.C. to do their best
to persuade the leadership to bring the policy of this
organisation to the masses." Not as you told his lerd-
ship yesterday from the masses to the leadershipi! Is this
also false? Or as you say not correct?---It's not cor-
rect.

Then trey deal with the image of the movement 20
at homeand abroad. For example, just take the the thiri
paragraph. Under the third heading "The image of the move-
ment"...that's the Democratic movement.---Yes.

See what it says there, "The main content
of South African Democratic Revolution as formulated in
our own draft programme. It's the National Liberation
of the African people, and the organisation which ...
and rerpesents this struggle is the African National

Congress, the National Organh of the Afriean people."  Is

that correct?—-=Quite correct. 30
H_-“___—_—-*H_'
GRIFFIER VAN DIE HOOGGEREGSHOF VAN S A | S0 the person who wrote that knew what he was

talking about?---Yes, he knew as far as this is concerned,




Let's look at a few more piecces. Page T.

The third paragraph "The question is being raised in
certain gquaerters, that in view of the diffieulty of
maintaining a number of separate illegal organisations,
the A.N.C. should cpen it's doors to 21l sections of the
population and that they should be only one Congress."
Iz that correct?---I think I've got a different page 7
here.

Let's have aloolk? Can I just mark it for you?
-——Yes. 10

Is that true that the question is being raised
in certain quarters? In other words, let me just summa-
rise what appears in the preceiding pages.---Yes,

The author of this dﬂ&uments says it's wvery
difficult to have meetings of various organisations, some
of whom are banned, some of whom are not banned. Then
certain people who were banned exposed themselves by
'having to attend such meetings, and they complained of
leaks. In the proceeding pages he goes on to make this
suggestion that the question has been raised that the 20
A.N.C. should open it's doors, and allow cverybody to
climb in, including the Communists?-—--There has been
this general discussion.

Including the cummunisfé?n-—There has been...

S¢ this is correset?---This correct yes, there
was a general discussion,

So the person who wrote this had an inside know-
ledge of what was going on?--—-Well, he certainly does
not, as far as I know, present the policy of the A.N.C,

Yes, but...?---He might know certain things 30

itk 7 v ik B¢, movement.
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have just explained to you led to this suggestion is
correct?---When you say inside, let's make a clear dis-
tinction between inside the Executive of the A.N.C.
and inside the National Liberation Movement, which con-
gigts of manj organisations,

Yes, oh yesi It's perfectly clear, and now...

BY THE CQURT To WITNLSS5: Yes, just before we go on - I'm

still not clear was the A.N.C, confined entirely to
bantu?---Yes my lord, the African National Congress,
was only an organisation which admifted only Africans. 10

Yeg?—--Since it was formed.

Not coloured people either?--~ilell some co-
loured people could, but it was really for the Africans.

Yes, bt I gathered from what you've said about
the Umkonto, they were going to allow whites into the Um-
kontol---That's correct my lord, whites, Indiams and
Coloureds were members of Umkonto, because it was a dif-
ferent organisation.

AT THIS STAGE THE COURT ADJOUR.'S FORH TEA.

ON RESUMING: 20

WwALTER BAX ELLIOT SISULU, still under oath

CROSS-EXAMINATION BY DR. YUTAR (CONTINUED):

Sisulu his lordship asked you a gquestion about
the A.N.C, That was confined only to ﬁfricans?———fhat's
correct.

But you say it admitted gertain Coloureds?---
No, I should have said a certain class of Coloureds,
those who really pass as Africars. Otherwise, there was
the Coloured Organisation, and the African National Con-

gress was purely for Africans.

I misunderstood. I misunderstood, I thought 30




how you made the distinction.—---No, I really meant

those ceoloureds....

I understood you now., You also told his
lordship that the M.K. was a distinet organisation?---Yes.

With no ties?---No ties whatsoever. It
was an independant organisation, it had it's own policy
and manifests.

And it acted independantly?---0h yes, inde-
pendantly, except that it placed itself at the dispesal
¢of the Liberation Movement. In other words, it would at- 10
tempt not to do anything that is not approved hy the
Liberation Movement. In regard to this document, I wonder
if you would be good enoughto. allow me to take this do-
cument during lunch hour. I would like to liok at it.

Surely. Yﬂufre entitled to it. I'd like you
just to leok now, in the light of the replies you gave
to his lordship before we adjﬂurned; and now that you'wve
given to me, I'd like you to look at paragraph 7, headed
"An Unreasonable Froposal'. My lord at page 573.-——Yes.

"We have indicated about the undesirability ef 20
mixing up legal and illegal =activities. A particularly
harmful suggestion would....this principle would be a
suggestion that U.W.S5., as the military wing of the move-
ment, should place itself under the control and the
direction of the N.C.C." Now the N.C.C. is the Natio-
nal Consultative Committec?---That's correct.

"Or even local and provincial consultative
committees., U.W.5. has already indicated it's willing-
ness to accept the general political direction of the
povement., To demand that this be taken any further, is 30
;hpthméﬁﬁﬂrreet and dangerous." Is that correct?---That's

. Certainly correact.
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Who was the ....gave political direection to
the M.X,?---Well, the M.K. placed itself at the dispo-
sal of the National movement. The National movement
felt certain political tendencies were developing, for

certain proposals such as "Mayebuya" for instance, are

fundamental and are political in character. The National
Liberation movement would have to give direction in that
case. He says no, I say yes.

Guerilla warfare?-——-Yes, oh yes.

The M.K. would, therefore, have to get prior 10
permission from the National Liberation Movement?——-Yes.

Sabotage?---Sabotage it haa already got it.

From the ) .N.C.?-—=From the A.N.C.

In other words, it got it's direction and ap-
proval and blessing from the A.N.C. to commit sabotage?—-
Oh yes, it did in the sense that the matter is discussed
and the A.N.C. agrees to permit it's members, including
it's sleeping members, to carry on the acts of sabotage.

And when the M.K. got it's consent and approval
and blessing from the National Liberation lMovement, it in- 20
cluded, not only the senior partner, which was the A.N.C.
but all the other organisations that composed the Natie-
nal Liberation movement. I'll rut it more simply.---Yes,
pease. |

The M.K. got it's authority permission and

blessing to commit sabotage from the A.N.C.?---Yes, that's

correct.

As part of the National Liberation Movement?

=y {Iﬁe £.0.C, in the words of some of your own 30
*which I'11 put to you presently, was the senior

' “l?ﬂ _ and the leader of the National Liberation Movement?
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--~That's correct.

And the other members uf-the National Liber-
ation Movement were the South African Indian Conzress?
~-—fhat*s correct,

South African Coloured People's Congress?——-
Yes.

South African Congress of Trade Unions?—-Yes,
there were some that were eliainated.

Yes, as you said, and of course, the South
African Communist Party?----Yes, 10

And the Congress of Democrats?—-—-Before it
was dissolved.

Now we can continue where I left off yester-
day. This...Once the A.N.C. went over to a poelicy of
violence, md of course it had been haﬁned, it went under-
ground?-~-Yas.

Where were the headquarters of the underground
movement?—-=When it went underground?

Yesl-—-It nperated in the Townships.

Only in the townships?=--%ell, you're talking 20
about headquarters.

Only in the townships?---Yes.

Where in the townships?—— Do you want to know
the name of the house again?

Yes.——-I'm afraid I can't disclose.

You're not prepared to tell us the name of
the place where,..which served as the headquarters of
the African National GungQEEE, now underground?---No,

I'm not prepared to tell you.

You see, I want to make the suggestion to you 30
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Lilyleaf Farm:-——hhsalufely incorrect!

How are we to judge whether you are telling
the truth, if you will not tell us the name of the place
which you say was in faect, the headquarters of the African
National Congress?—--Well, there are documents I think
which also indicate that, that the Hational 3Secretariat
was not...there was cereéspﬂndenee between the people
at Rivonia and the National Secretariat. That
indicates that that is where the A.N.C. operated. The
Jecretariat where it is.

I don't quite follow you there Sisulu.---1 say
there are documents here in this case, which show that
there was a Secretariat which oper-ated, but not in Ri-
vonia, that between the Secretariat and the people =t
Rivonia, there was communication in between these, at
the time when some of the leading people were in Rivonia.

Is that explanation given and designed to ex-
plain why some of these documents were found at Rivonia?
-=-No, it is possible...I mean there are reasons for fin-
ding some of the documents in Rivonia, because there were
leading people of the A.N.C. who did live in Rivonia. I
don't think that they were ever a member of the National
Executive or movements. The A.N.C. is therefore, the
headquarters.

Well, if you will not tell us the name of the
headquarters of the A.N.C. where it was, then let's test
your answer. Even under that disability of your not dis-
closing?---Yes,

Do you remember Accused No, 1 in his address

spoke about the difficulties that the bantus were having,

~-dn_organising meetings in the locations, in the townships?

—-——Yes,.
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This document I read out to you spoke also
about the difficulty of bunned people meeting in places
where they can be seen?----Yes.

And you also know, in wview of your wrushes,
s0 you say, that the police keep a surveillance over these
townships?---Yes,

Wihy then have the National headquarters of
the &.H.Eﬁlzuch a place, subjected to such limitations
when you've got a gloricus hide-out at Rivonia, which
can't veven be seen from the road?=--Well, for the simple 10
reascn that the majority of the people are in the
townships, and the African National Congress was an or-
ganisation of the African people.

Yes?——-Rivonia is alright in so far as meetings
¢f the various groups are concerned, but there are no
difficulties in spite of the surveillance of the police,
the African National Congress operates., It -hae got it!s
meafings in various parts of the country. That they know,
It does so every now and then, even today.

Y0U SEE Accused No. 1 found Rivonia a glorious 20

hide-out, where he could carry on?---He explained his po-—
sition. He found it a glorious place in so far as he
coulan move ahnut,

Yes?—--And he did not suggest that he conducted.
He went to the townships to meet the people. He explained
that in his address.

Was that during the day?---Well, during the
night.

You found Rivonia a very convenient place, you
even received medical attention there?---Yes, it was. It 30
was convelient,

Mheki lived there?---Yes, yes, it was. It was
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Mthlaba lived there!---Yes,

Kathrada lived therel!---Yes, it was convenient,

All the leading lights of the African National
Congress?---Well, not all. A few lived there.

Some were there?---Yes.

And what aboult your broadcast, You were in-
troduced by Govan Mbeki, weren't you?---I was.

Govan Mbeki, is the voice that spolie on that
tape "Here is Walter Sisulu to speak to you from the
African National Congress Underground Headquarters". Is
that how he introduced you amongst other things?---He
did, hut the broadcast did not take place ....

I'11 come to that! That's how he introduced
you?---Yes, that's correct.

He got his voice on the tape, although Detec-
tive Warrant Officer Dirker said "I think it's the voice
of Mbeki", but anyhow you've confirmed, it is in fact,
Mbeki who irtroduced you.-—-Yes, yesz,

Where from did you ma2ke that broadcast?-—-
Well, I wouldn't answer that!

- Why not?---Because I am again going to expose
people., I used people's places to do this,

Yuu.did that?=--Yes.

You know I must keep a list of all the Juesg-
tions you don't want to answer!---You can do it,

Now you don't want to tell us even the area?——
Tes, I can tell you the area. |

Where?~--In Johannesburg, ncar Johanne sburg,

Well, I Ekwow Pretoria is trying to vie with

... Johannesburg which is the bigger place, Johannesburg is

8till a big place even if Pretoria wins! Where in Jo-

hannesburg!---Well, you sece I think the detremental

10

20

30
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position, now in that stage, will be to investigate the
area, and the people who are sympathetic to the move-
ment. It is somewhere in Johannesburg.

Yes, give me the suburbi-—No, I think I can't
give you theé suburb. |

Not even the suburb. You don't want to%?—=—=

No, Not.

Alright, who erected the transmittor?---The
technical committee which was doing that.,

Who were they?-—-Arthur Goldreich was one of 10
them,

Yeg?---That's the only one I can mention.

Why can't you mention the others?—--The same
reasons I've advanced,

What about Wolpe?---No, he was not involved in
this.

liell, we've got a witness from Durban who
says that he helped Goldreich carry a parcel, on which
he saw the name Harry Kapter(?) and we know that he's
radio equipment?---Well, pefhaps it might be that he 20
some work, but I'm not aware of that.

But you're not prepared to go further than
to say Arthur Goldreich erected the transmitting set?——-
No, I don't know what exactly...the technical aspect I
wouldn't know,

No, no, no, the other people who arranged it?
Who installed the transmittor. You're not prepared
to mention any more names beyond Arthur Goldreich?--—-
No.

Not prepared to?---No, I'm not prepared to 30

"do that.

And this broadcast was on the 26th of June
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1963, if I remember rightly?---That's correct.

Where was Goldreich staying then?---He was
at Hivonia.

Why should he then go and erect a radio trans-
mittor set somewhare else when he had a wonderful place
at Rivonia, secluded and well hidden, and unknown to the
Police? Why!7?---Well, for the simple reason that you
had a number of people there who were hiding in Rivonia,
and Rivonia was being used for the hiding gut of those
people, and that if a broadcast took place there, it 10
would re an easy thing for the police to detect the
place.

But an easy thing for the police to detect a
place?---0h yes, they could trace where it comes from.

It was common knowledge that that type of thing has been
done! |

Yes, but they also not trace it if it came
from this particular place in Johannesburg?---There were
less dangers., All that it could have done, they could have
arrested the persons, - ' 20

Less dangers?---Yes, less dangerous.

Was it = private house?---Yes, a private house,

What was the cxtent of the grﬂunﬂ?—-—ﬂo, I....

Not even prepared to tell me that?---No.

Tell me were there beautiful tress growing over
ther@--~No, I don't know if there were trees. I'm not
prepared to answer fat.

You see, what about this bantu folk at Rivonia,
who testified to the cutting down of six trees, in order

to erect masts which were in, fact, erected?---Yes, that's 20

[
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for testing.

Teating wha*?---Testing the radio by the radio
operators.

50 that the radioc was tested at Rivonia?---

Tt was.

By whom?-—-I don't know the people who was
doing the technical there, I wouldn't say, but I know that
Arthur was among them,

Now come, if you knew that those poles were
erected in order to test a radio there, who assisted?——— 10
In what?

In the erection of the poles and the testing
of the radio? Who assisted?---Well, you have heard the
evidence of the witnesses here, saying that they dug
the what you call...

Yes?-—-4nd put the poles.

Are they speaking the truth?—--In some respects
they do.

As far as the radio is éuneerned?——~Well,....

Are they speaking the truth?---Yes, there 20
was the testing of the radio there.

They say that a furrow was dug and a wire
wag buried?---I wouldn't know those details, T only know
that there were poles there. It was tested there, I
wouldn't know the details of what was....

But you say that those witnesses who testified
here, are speaking the truth?---Except that I was not
there when they dug it.

Yes, yes, and they also say that Bernstein
helped with the fitting of the wires?--—iell, the guestioni0

'“‘“ﬁf‘th“TTT?ed there, I don't know,

"And another witness, testified to the radio

1E‘E'ﬁﬁfmﬁ' illi_. :'“IH'H-F': 1" E- -?_
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room, whore on one occasion somebody stood inside or
just outside the room, and somebody else some distance
=way, with earphones. One was speaking?---...

You don't know about that?---No.

Tell me, if Goldreich went to the trouble of
gracting a radio transmitting set and testing it at
Rivonia, why shouldn't he do the actual broadcast on
Rivonia?---For the reasons I've explained, It's not
the same thing.

It's not the same thing!?---Nlol 10

And what is more, one or perhaps two of these
witnesses, it's immaterial, the evidence is to the effect
that when it had been used, the poles were taken down,
and when it was required again, they were put up again!
Why?-—1I1 think they were taker away, something like two
weeks or three weeks I think, before the arrest. The poles,
and they were never put there again. I don't think so.

Tell me, was the radio fransmitting set trans-
ferred from Rivonia to this other secret place in Johan-
neaburg for the broadecast?---The what? 20

Was the radio transmitting set transferred away
from Rivonia to this other sec ret place in Johannesburg,
to enable you to make your broadcast?---I1 don't know what
was dome, All I know is that the broadcast did not take
place in Rivonia. The type of machinery which is used,
you see, is not really my concern. What I did was to
speak on the tape recorder.

Yes?---That's all,

; When were the poles removed from Rivonia?-—--—
I'm not sure. I'm not sure whether they were removed. 30

N You're not sure?---Ho,
GRIFFIER YAN DIE HOOGCERESSHOF YA S5
- ~4nd you're still not prepared to tell us where
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this broadcast was made frﬂm?w~~ﬁn,.1'm not prepared to.

Is the house still in existence?---Well, I
should imagine it is.

The people still there?---I don't know if
they're still there.

You're not sure?---No, I don't know.

And you're not prepared to tell us?---Ho.

By the way, where did No. 1 Accused make his
broadecast from?---I don't know if he actually made his
broadcast, because the machine was not suecessful. 10
Technically we were not able to gﬂ ahead with the broad-
cast. I don't know if he actually made a broadcast. If
I remember this was 1961,

That's right?—--If I remember well, I think
it did not take place.

But he did prepare for broadcast?---He did
prepare for broadcasting,

And you say you're not certain?---I know that
it did not take place. The bruaﬁcgst itself did not take
place. We were not successful. 20

And you spoke to the people in what capacity?
—-—=Well, as a leader of the A.N.C.

As a senior member of the Eecretariat?Q--I
don't think that is how we put it. I was a leader of
the underground A.N.C,.

What was your function, whatever your posi-
tion was, as Secretary-General, or Senior member of the
Secretariat? What were your functions?---My functions
were to see that the political work of the A.N.C. is
carried out, and that the political task of the move- 30
ment was carried out in various parts of the country,

b e b e e P

r“.léai and tolsee also to the carrespﬂndende, either discuss
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it in some cases, draft some letters, leaflets, juite
a number of things, but those were the main functions.

Alright. Seeing that the political aims
of the organisation were carried out, carrying on with
correspondence, drafting leaflets and other documents
as well I take it?---Yes, policy documents.

And who were the other mambers of the National
Secretariat?---I mentioned yesterday those I could men-
tion.

Tes, I forgot?---Mr. Mbeki.

Yes?-==llyself, lr. Nokwe was a member at one
stage and hr. “sa,

And you're not prepared to tell us who the
others were?---No, I'm not.

And the functions of your colleagues on the
National Secretariat — the same as yYoursY---Yes, to see
that the daily routine was carried nff:

But greing that the policy of the Afriecan Na-
tional Congress was now one of violence, therefore, you
had to see that violsnce was carried out too!---T think
I've answered that I don'%t know how many timer., this
question of violence! The policy of the A.N.C. has not
been violence. The policy of the A.N.C. was to Carry
out the ordinary political activities. It ig clear ca-
3ily from the documents here, what the real functions
ofthe A.N.C. are, they are reflected in the documents!
Which are not the documents which were intended for
the publie, but private documents betwean members of the
AN.C. and their main task was the political work. The
anti-pass campaign - these are the things that the A.N.C.
was carﬁying On.

Yes, Sisulu of course! That was in the good

10

20
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0ld days of non-violencel-—-I'm taiking about documents
in this case, not about the good old days!

Yes! I'm talking about those same documents,
and I'm telling you I want to forget the good old days,
when you were preaching non-violence. -I'm talking of the
time 1960 to 1963, when the policy of the A.N,C., we'll
go as far as you went, was to control vielence under re-
sponsible lesdership!---Yes.

Rivht!---I'm saying that during that pericd
the functions of the A.N.C, did not change. 10

Yegl=-=They were to see that the political work
was done,

Yegs!l-—-And I'm saying that the documents bear
us out.

The documents bear you out!---Yes!

Alright. Was it not part of your function then
to control the acts of violence tﬁat were taking place

hroughout the country?---Umkonto was in charge of that,
and they were the people to do that.

Under the direction of the A.N.C.! Or under 20
the supervision of the A.N.C.!--—-Not under the supervision
of the A.N.C.,, but the A.N.C. had given the consent that
they could go on with this type of work.

You know let's not quibble! Let's not argue!
You told us yesterday and again today, that you succumbed
to the wishes of the masses, so you said, the document
dvesn't say it, to allow them to indulge in violence, but
you wanted to control it! So that there's no terrorisms!
--=Yes.

Did the A.N.C. not help it?--—Well, I'llex- 30

_,Hr“kﬂh 11_m%%?$ﬂ again - that the African Mational Congress, discussed
o et e g s w_mngyagﬁée seriously the position of sabotage, and took a
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decision that it would no longer again preach non-viclence.

That 1t will permit it's members to ﬁarticipate in acts
of wiolence, To that extent it caqﬂpérateﬂ, and there

were people in the National Executive who was putting

. forward the point of wvwiew, and it was me and these other

people who would give politiecal direction, who arc part
and parcel of the African National Congress,

So all that you were now doing as far as the
M.K. was concerned, was to allow them to commit acts of
violence, and you would not, and fhe words you used yes-
terday, were and you would not diseipline them, for
using violence?---fes, we would not diseipline them,

You would not discipline them for using
violence?---No.

And beyond that, you left them to themselves?
--~With the understanding that the leadership, which di-
rected the affairs of the H.K. was a responsible leader-
ship, which is part and parcel of the National movemant.

Right. Now who was the leadership of the
H,K,?=--I have mentioned them. ‘

Tou've mentioned four!---Yes, that's good
enough.

No, it's not good enough!---Yes, but....

You mentioned #ccused No. 17---Yes.

Accused No., A%7---Yes,

You've mentioned Slovo?---Yes,

And you'wve mentioned Médisﬂ?--Lfes.

Who clse?---Well, I'm not prepared to tell.

And they were in charge of the M,K,?---Yes,

lhere was the headjuarters of the MN.K,?———

i

pgn;EEEEGSHIJFWﬁl , the headquarters in this sense I wouldn't know,
o :—T“Jh -._MMﬂhEMHG I1

cause very little correspondence was done by M.K., The

be-
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question of meetings - they would meet here today and
meet in another place tomorrow.

My question was a simple one - where were the
headquarters of the Umkonto We Sizwe?---%ell, I don't know
what is meant by headquarters here. You see in a politi-
cal movement, I would understand headquarters. An office
where you operate and you carry on, but in an organisation
like Umkonto We Sizwe, the High Command, it's function
was to discuss the affairs of the M.K, and direct the
Policey, and as far as I know, this was done not by letter, 10
but by sending people to various places. So that the
main task of the High Command would really be to discuss.

From where did the M.E., operate?---What does
that mean?

I'm using your words, when I speak of the head-
guarters of the A,N.C. you understand that to be the
place from where the A,N.C. operated!---Yes,

Now I'm using your own words!-—Yes, I'm saying...

Where from di<d the M.K, opzrate?——But I'm ex-
plaining. I'm saying that as far as the A.N.C., is con- 20
cerned, it carries on prnpaganﬂa-;ark, it cﬁrries on
correspondence, and that is not the position with Umkonto,
and it's headquarters is not an important person, he-
cause they are not running an office. They meet in this
house today and they meet in that house tomorrow.

Don't you tell me what is the important ques-
tion and what is not! I'm asking you where are the head-—
quarters, where were the hEEdquarfars of the M.K.!-—-Do
you expect me to answer that?

Yesl---Well, I don't know what the means. 30

——— ¥ You don't know what it mesns?---I don't know

Hlsgzrumunmmmmmwymigj
RLEPRICTSOHEY 1t means, except what I understand by headquarters,
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